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Sessió extraordinària dels dies 18 i 19 de gener de 1994

El dia 18 de gener de 1994, dimarts, es reuneix a la Casa
de la Vall el M.I. Consell General, en Sessió extraordi-
nària convocada d’acord amb allò que estableix el
Reglament de l’Assemblea, i amb l’ordre del dia se-
güent:

Punt únic: Elecció del Cap de Govern.

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels MM.II.
Srs. Josep Dallerès Codina i Miquel Aleix Areny, Síndic
i Subsíndic Generals, respectivament, s’ha procedit a
comprovar la presència dels membres, que ha quedat
registrada d’acord amb la relació següent:

- M.I. Sr. Vicenç Alay Ferrer.

- M.I. Sr. Josep Areny Fité.

- M.I. Sr. Modest Baró Moles.

- M.I. Sr. Ladislau Baró Solà.

- M.I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany.

- M.I. Sr. Enric Casadevall Medrano.

- M.I. Sr. Antoni Cerqueda Gispert.

- M.I. Sr. Francesc Cerqueda Pascuet.

- M.I. Sr. Jordi Cinca Mateos.

- M.I. Sr. Simó Duró Coma.

- M.I. Sra. Maria Rosa Ferrer Obiols, Secretària de la
Sindicatura.

- M.I. Sr. Marc Forné Molné.

- M.I. Sr. Josep Garrallà Rossell.

- M.I. Sr. Antoni Martí Petit.

- M.I. Sr. Manuel Mas Ribó.

- M.I. Sr. Jordi Mas Torres.

- M.I. Sr. Vicenç Mateu Zamora.

- M.I. Sr. Pere Moles Aristot.

- M.I. Sr. Francesc Xavier Mora Baron.

- M.I. Sr. Josep Angel Mortés Pons.

- M.I. Sr. Jaume Riba Sabaté.

- M.I. Sr. Oscar Ribas Reig.

- M.I. Sr. Josep Anton Ribes Roca.

- M.I. Sr. Estanislau Sangrà Cardona, Secretari de la
Sindicatura.

- M.I. Sr. Jordi Torres Alís.

- M.I. Sr. Joan Travesset Grau.

Assisteix també a la sessió el Sr. Carles Santacreu Coma,
Secretari General en funcions del Consell General.

Després de comprovar els membres assistents a la
reunió el M.I. Sr. Síndic General declara oberta la
sessió. Es un quart d’onze del matí.

El M.I. Sr. Síndic General:

“Declaro oberta la sessió. Demanaria al Secretari que
llegís l’ordre del dia, si us plau.”

El Sr. Secretari General en funcions:

“L’ordre del dia d’aquesta sessió és:

Punt únic: Elecció del Cap de Govern.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Demanaria al Sr. Secretari que prengués acta dels
escons ocupats ja que són els que s’hauran de mantenir
durant la legislatura.

Acte seguit, demanaria a la Sra. Rosa Ferrer, Secretària
de la Sindicatura, a qui li ha pertocat per torn, per acord
de la Sindicatura, de donar lectura als candidats pro-
clamats i als Consellers Generals que els presenten.”
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La M.I. Sra. Maria Rosa Ferrer:

“Sí, Sr. Síndic.

Han estat proclamats candidats a Cap de Govern les
següents persones:

Sr. Oscar Ribas Reig, presentat pels Consellers Gene-
rals Sr. Joan Travesset Grau, Sr. Jordi Mas Torres, Sr.
Josep Anton Ribes Roca, Sr. Ladislau Baró Solà, Sr. Jordi
Torres Alís, Sr. Josep Dallerès Codina, Miquel Aleix
Areny i Sr. Manuel Mas Ribó.

Sr. Marc Forné Molné, presentat pels Consellers Gene-
rals Sr. Francesc Cerqueda Pascuet, Sr. Pere Moles
Aristot, Sr. Marc Forné Molné, Sr. Estanislau Sangrà
Cardona i Sr. Antoni Martí Petit.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Acte seguit, demanaria al Sr. Oscar Ribas que passés
al centre de la sala per presentar el seu programa.

Demanaríem a la premsa si vol passar un moment per
fer les fotos.

Sr. Oscar Ribas, teniu la paraula.”

El M.I. Sr. Oscar Ribas:

“Molt Il.lustres Senyors Síndics, Molt Il.lustres Senyora
i Senyors companys del Consell General,

Comparec avui com a candidat a Cap de Govern,
després d’un període de transició que ha durat força
anys, no solament aquests quatre últims, sinó fins i tot
els darrers 17 o 18, des que el Síndic va obrir el procés
de Reforma l’any 1975, enviant carta als Excel.lentís-
sims Coprínceps.

Un procés llarg i a vegades tortuós, que ara caldrà
completar i consolidar, tot i que l’any passat, amb el
referèndum del 14 de març, el poble andorrà fes el pas
decisiu i sobirà de dotar-se amb el text constitucional
que avui regeix el nostre Estat sobirà i de Dret, confi-
gurat com a Coprincipat parlamentari, amb dos caps
d’Estat, i amb la consegüent separació dels tres poders,
Legislatiu, Executiu i Judicial. Penso que per al bon
funcionament de la globalitat de les Institucions, és
fonamental que no perdem de vista aquesta doctrina
jurídica de la separació, l’equilibri i la col.laboració de
poders que, fins que no s’inventi res més, és la base de
la pròpia democràcia.

D’altra banda, és igualment fonamental que existeixi
una bona relació i intercomunicació dels tres poders
entre ells i a la vegada amb els Coprínceps, als quals,
no ho oblidem, la mateixa Constitució reserva un pa-
per important en el normal funcionament de totes les

Institucions. En aquest particular em permeto subrat-
llar que el meu Govern, en cas d’obtenir la investidura,
s’hi esforçarà de manera especial.

Passaré per alt les referències a la transcendència his-
tòrica de la nova realitat constitucional, ja que em
sembla que, qui més qui menys, és prou conscient de
tot el que significa per a la nostra vella democràcia i
per a la nostra vella independència. 

Voldria, però, fer una anàlisi de caire utilitarista, més
pragmàtica, del que suposa, de cara al futur, la nova
realitat constitucional, intentant treure el màxim partit
d’un nou marc jurídic que teòricament -i dic bé teòri-
cament- ha de ser dinàmic i just, però que només ho
serà realment si els representants del poble aconse-
guim actualitzar-lo, mitjançant el pacte, la negociació
i, també, la superació dialogada dels dissensos.

En efecte, del resultat de les eleccions del dia 12 de
desembre n’ha sortit un Consell General força dispers
quant a alternatives polítiques. Alguns han parlat de
“desgavell” per definir aquesta situació. Altres preferim
pensar que la dispersió de forces polítiques és el preu
a pagar per a la instauració d’un nou sistema electoral
-que necessita un obligat període d’ajustament abans
d’oferir un panorama definitiu-. Sigui com sigui, és el
que és, i prefereixo veurehi el costat positiu, sense
oblidar, però, les connotacions negatives que es po-
drien desprendre d’un hipotètic derrapatge cap a la
inestabilitat governamental. 

I les connotacions positives són, entre d’altres, dues:
en primer lloc -amb més o menys força-, tots els grups
que ens vam presentar a les eleccions estem d’alguna
manera representats al Consell, bé sigui en una candi-
datura territorial, bé sigui mitjançant una llista nacio-
nal. Això vol dir que tenim una Cambra força
representativa de la societat andorrana. En segon lloc,
el resultat electoral ens aboca, d’alguna manera, a
negociar i a pactar entre els diferents grups.

Així ho hem anat fent aquestes darreres setmanes, de
manera que avui em presento com a candidat a Cap de
Govern amb el suport de tres forces d’aquesta Cambra,
amb les quals hem arribat a uns acords de bases per
assegurar la governabilitat del país, i que tirarem enda-
vant amb un Govern no exclusivament de grup, sinó
format també per personalitats independents, i que
anunciaré, en cas de ser escollit, en els propers dies.

Un cop feta de forma breu la referència al moment
polític i a la situació parlamentària, m’endinsaré en el
que és l’exposició de les línies del futur Govern, si
aquesta Cambra m’atorga la seva confiança.

En primer lloc, i per continuar amb una lectura pura-
ment pragmàtica del fet constitucional, la sola promul-
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gació de la Constitució ha solucionat un problema
d’adaptació de les institucions, que arrossegàvem des
de feia força temps. Hem posat les bases d’un sistema
coherent d’estructura estatal, de tipus kelsenià, que cal
ara desenvolupar amb escrupolós respecte de la lletra
i l’esperit de la carta magna. No s’escapa a ningú que
les lleis de desenvolupament són també de transcen-
dència cabdal per a la bona marxa de les institucions i
per a l’estabilitat futura del nostre país.

Per tant, i per ser matèria constitucional, que ha gaudit
d’un ampli consens en l’anterior legislatura, des del
Govern i des del grup parlamentari que em presenta
com a candidat, intentarem establir el màxim consens
possible en els projectes i proposicions de llei (quali-
ficades o ordinàries) de desenvolupament de la Cons-
titució. Pensem que, per més que repugni a alguns
sectors el mecanisme del consens -ja que, segons es
diu, genera indeterminació-, és sa i és bo que en els
grans temes d’Estat la força política més votada intenti
ultrapassar l’estricta majoria qualificada per evitar ulte-
riors canvis constants en la legislació bàsica de l’Estat.

En concret intentarem assolir un acord ampli sobre els
següents punts de desenvolupament del Títol II:

Llei de “l’habeas corpus”.

Llei de registre civil i de matrimoni civil.

Llei d’associacions i de partits polítics.

Un actiu important, que sovint posen en relleu els
nostres visitants en les enquestes que se’ls fan, és l’alt
nivell d’ordre públic de què gaudeix el nostre país,
factor que dóna seguretat jurídica i confiança a tota la
població. Per això serà necessari reforçar la situació
actual mitjançant la promulgació d’una llei de seguretat
ciutadana.

El Codi de la Nacionalitat, sotmès avui a recurs d’in-
constitucionalitat per part meva com a anterior Cap de
Govern, també ha de ser objecte de revisió consensua-
da. 

En aquest sentit, el meu grup parlamentari, un cop el
Tribunal Constitucional hagi fallat sobre el fons de
l’assumpte, proposarà una modificació del Codi que
elimini els preceptes que forcin l’esperit de la Consti-
tució, sota els principis de la no creació de dues classes
d’andorrans, donant també la possibilitat d’adquisició
de la nacionalitat andorrana als residents, a partir d’uns
anys de residència i no a partir d’una data fixa. Això sí,
tot i respectant el principi constitucional de prohibició
de la doble nacionalitat.

En estreta connexió amb la qüestió de la nacionalitat,
cal plantejar el tema de la immigració en termes d’equi-
libri entre la demanda dels sectors econòmics a curt
termini i la perspectiva econòmica general a mitjà o a

llarg termini. És per això que la política migratòria s’ha
de correspondre amb el model econòmic que definim
per al país, de tal manera que les decisions que es
prenguin tinguin en compte les necessitats econòmi-
ques de cada moment i alhora convergeixin progressi-
vament vers les fites que resultin del model triat.

En aquesta línia, un cop presa la decisió sobre el model
econòmic global, és imprescindible establir convenis
amb els països d’origen dels immigrants, per assegurar
una millor identificació de les seves capacitats profes-
sionals i facilitar el control dels fluxos migratoris.

Sigui com sigui, els immigrants legalment establerts
hauran de continuar gaudint, tal com diu la nostra
Constitució i la pràctica internacional, dels avantatges
socials vigents.

Aquests són els principis de desplegament legislatiu
previstos, que des del Govern i des del grup parlamen-
tari s’intentaran pactar amb totes les forces polítiques
de la Cambra. Creiem que és una acció de responsabi-
litat, i no pas de pur caprici consensuador, que en
l’elaboració d’aquests textos hi participin, sempre en
la mesura del possible, el màxim de grups, i que en la
seva votació s’assoleixin majories superiors a les qua-
lificades.

No serà voluntat del Govern, ni en aquest camp ni en
cap altre, tancar-se sistemàticament a solucions unila-
terals, ni tampoc anar a buscar sempre l’esforç d’un
consens mínim, si en realitat es pot anar a més. Ara bé,
també he de deixar clar que, en cas de no produir-se
les circumstàncies favorables a un acord, no dubtarem
a prendre la nostra responsabilitat de governar, perquè
aquesta activitat, com és obvi, no es pot aturar.

Aquesta tasca de consolidació de les noves institucions
continuarà, ara en menor mesura que en l’anterior
legislatura, durant els propers quatre anys. Crec ferma-
ment que continua essent vàlida la fórmula del con-
sens, no solament amb les forces parlamentàries, sinó
també amb les altres institucions. L’esforç de coordina-
ció i de posada en marxa dels mecanismes de transfe-
rències als Comuns, de repartiment de responsabilitats
i d’assignació de recursos així ens hi obligaran.

Sense anar més lluny, i més endavant ho esmentaré, la
revisió i el reordenament del marc fiscal andorrà serà
una tasca que ha de fer-se, des del bon començament,
d’acord també amb les corporacions locals, per evitar
al ciutadà situacions kafkianes de complexitat adminis-
trativa, o bé -i pitjor- de doble imposició.

Aquest primer bloc, dedicat a les iniciatives de conso-
lidació constitucional i de finalització de l’edifici legal
iniciat amb el procés constituent, no quedaria complet
si no fes referència explícita a les línies de política

Sessió Extraordinària dies 18 i 19 de gener de 1994 Núm. 2/1994 Diari Oficial del Consell General

3



exterior que el Govern seguirà, si la Cambra m’atorga
la confiança.

Andorra va ingressar al seu dia -el juliol passat- com a
Estat independent a la comunitat internacional. Aquest
fet és de transcendència històrica i cabdal per allò que
sempre ha estat el desig i l’anhel de totes les genera-
cions d’andorrans: la preservació de la independència
d’Andorra. A aquestes altures del segle, la nostra inde-
pendència només es pot defensar i impulsar com a
Estat internacionalment reconegut -i això ja ho tenim-,
de la mateixa manera que en un món completament
interdependent, Andorra no pot ni podrà progressar
interiorment sense tenir en compte el que passa en el
seu entorn, on també ha de fer sentir la seva veu.

La nostra presència exterior compleix, per consegüent,
una doble funció: com a finalitat i com a eina.

Com a finalitat, la sola presència a la comunitat inter-
nacional reafirma constantment la nostra personalitat
estatal, i per tant, la nostra independència. En aquest
sentit, la prioritat i l’atenció modesta a la nostra presèn-
cia a l’ONU compleix perfectament aquesta funció,
amb uns mitjans que no són excessius, i que en tot cas
són ínfims, comparats amb els avantatges que aportarà
en el futur un correcte desplegament de la nostra
personalitat estatal a l’exterior. 

Com a eina, la nostra presència internacional és cabdal,
i ho serà cada cop més. Molts aspectes de la nostra
realitat han de decidir-se fora de les nostres fronteres,
bé sigui amb negociacions bilaterals, multilaterals o
mitjançant l’ingrés a organismes internacionals. Només
com a exemple, qualsevol intent de reconversió eco-
nòmica d’Andorra passa en bona part per la negociació
d’acords sectorials amb la Unió Europea o amb els
països veïns.

Més concretament, diferenciarem tres grans eixos en
l’acció exterior del Govern, a banda de les actuacions
que puguin sorgir puntualment a cada ministeri:

- Relacions amb París i Madrid. Aquest és un context
de relacions, em permeto remarcar-ho, particularment
importants. Val a dir que, fins al moment present, les
relacions amb el Govern de la República Francesa i
amb el Govern del Regne d’Espanya, basades en el més
estricte respecte recíproc a la pròpia sobirania, són
difícilment millorables. Per tant, un cop assolit el “Trac-
tat trilateral de cooperació i bon veïnatge”, actualment
sotmès a ratificació dels tres parlaments, com a marc
de les relacions, caldrà desenvolupar-lo amb altres
tractats bilaterals o trilaterals. Sectorialment, caldrà es-
tablir acords sobre cooperació judicial, compliment de
condemnes, condicions laborals, cultura, educació -
com a complement dels textos signats recentment-,
així com els que fan referència a eixos de comunica-

cions com, per exemple, els ja iniciats de connexió
viària pel túnel d’Envalira, el port de Cabús i el port de
Rat, com a més immediats.

Aquestes relacions, a parer meu, han d’anar més enllà
de les sempre fredes que proporciona el marc jurídic
d’un tractat internacional. Crec que hem de perseverar
en la nostra voluntat de mantenir i aprofundir el clima
de mútua confiança que sempre les ha presidit, i, per
part nostra, treballar per aconseguir el més estricte
respecte a la neutralitat de què històricament ha donat
prova el nostre poble.

- Relacions amb la Unió Europea, amb la qual hem
signat un acord comercial que hem de renovar d’aquí
a un any i mig. Des d’aquest punt de vista, i sense
esperar a la renegociació, el Govern impulsarà un nou
acord sobre els sectors de serveis, d’educació i laboral,
fora de l’àmbit de l’actual acord -que és sobre merca-
deries-, un cop el Pla d’Accions Estratègiques hagi
definit les prioritats en els diferents sectors.

- Microstats. La meva experiència en els quatre anys
anteriors em duu al convenciment que existeix un
anhel, molt arrelat en els altres microstats d’Europa, de
continuar enfortint les relacions entre nosaltres, ja que
molts dels seus problemes sectorials presenten nota-
bles analogies, i algunes solucions -com les oficines de
representació- poden adoptar-se amb iniciatives co-
munes. Sense massa pretensions a nivell de despesa,
el Govern continuarà el diàleg amb ells, des de la
perspectiva de la col.laboració en aquells sectors en els
quals puguem obtenir posicions comunes en els orga-
nismes internacionals.

Finalment, després de l’ingrés a l’ONU, i el conseqüent
a la UNESCO i a la UIT, i un cop presentada la demanda
d’ingrés d’adhesió al Consell d’Europa, d’on esperem
rebre una resposta positiva ben aviat, el Govern pro-
posarà l’ingrés en un termini breu a l’OMS i al Consell
de Seguretat i Cooperació Europea, organisme, aquest
darrer, que aplega actualment tots els Estats europeus
amb la sola excepció nostra.

Un capítol a part de les relacions internacionals és la
Unió Postal Internacional, organisme regulador del
tràfic postal. El fet d’haver adquirit la plena sobirania i
el reconeixement internacional ens obliga a revisar la
situació pre-constitucional existent a nivell de correus.
Això passa indefectiblement per l’adhesió a la Unió
Postal. La idea del proper Govern seria d’aprofitar
l’actual infrastructura de les dues administracions i
formalitzar una societat mixta d’explotació, de dret
privat, amb majoria de capital de l’Estat andorrà.

Una pregunta que molts de vostès, i la gent del carrer
suposo que també, es deuen estar fent és la de si tot
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això suposarà un desplegament d’ambaixadors i d’in-
frastructures per totes les capitals. No serà així. 

En concret està previst el nomenament de dos ambai-
xadors, amb residència a Andorra, que hauran de
cobrir les relacions amb Madrid, París, Brussel.les, la
Unió Europea i les Nacions Unides i els organismes que
en depenen. Com a oficines de representació turística
permanent, l’Oficina de Barcelona passaria a una nova
adreça, on es complementaria amb una oficina consu-
lar. El mateix passaria amb les oficines de turisme de
París i de Brussel.les, on coexistirien les actuals infras-
tructures turístiques amb les representacions diplomà-
tiques o consulars. Pel que fa a la seu de les Nacions
Unides de Nova York, s’intentarà compartir amb algu-
na altra delegació un despatx digne que permeti seguir
de prop les activitats de l’Organització que siguin d’in-
terès per a Andorra.

Aquestes seran les grans línies d’actuació en matèria
de política exterior. Una política de la qual el nostre
país pot treure molts beneficis sectorials, com es de-
mostrarà amb l’ingrés a la UIT, a banda de la correlativa
defensa de la nostra independència que el sol fet de
participar-hi implica. Sota l’esquema esbossat de mà-
xim estalvi i de dignitat en el plantejament de la nostra
representació, crec que podrem treure molt de rendi-
ment a la nostra exigüitat.

Després de molts anys en què el discurs polític a casa
nostra ha estat focalitzat, en un altíssim percentatge, en
l’adaptació i la modernització de les nostres institu-
cions -primer en la seva reforma, després en tot el
procés constituent-, ens trobem avui, i de manera
sobtada, amb un canvi de llenguatge notori que es
concreta en el desplaçament del centre d’atenció del
discurs jurídico-polític cap al món de l’economia.

No és estrany que la campanya electoral hagi estat la
més “econòmica” -entre cometes- de totes les que
s’han fet al nostre país. I no solament la campanya
estricta, sinó també els mesos que la van precedir.

De la lectura dels diferents programes electorals de les
forces polítiques presentades a les darreres eleccions,
podem afirmar que és unànime la coincidència a res-
saltar dos aspectes primordials: la crisi de les finances
públiques i la necessitat d’una reconversió econòmica
d’Andorra.

Els semblarà a vostès poca cosa aquesta constatació,
però per a qui porta algun temps advertint i intentant
de fer passar aquest missatge, ja és una petita victòria
que, qui més qui menys, reconegui ara que ambdós
problemes són el repte major de l’Andorra dels nostres
dies.

La força dels fets, però, és superior a totes, i avui ens
trobem en una doble situació de crisi que mereix la
nostra màxima atenció.

Pel que fa a les finances públiques, des de la nostra
formació política i des de la meva convicció personal
percebem l’equilibri pressupostari com una qüestió
d’Estat, de sobirania. Penso que aquest criteri és com-
partible per molts de vostès per la raó següent: ens
arrisquem a perdre les cotes de sobirania assolides
amb la Constitució per la via d’una crisi major de les
finances públiques.

El raonament és simple: un hipotètic creixement de
l’endeutament del Govern en proporcions més grans
que l’actual no és assumible pel sistema financer an-
dorrà. Aquest darrer no pot augmentar més el risc
concedit a les administracions públiques, si aquestes
no asseguren una viabilitat d’amortització del deute
amb l’increment dels seus ingressos ordinaris. El crèdit
de l’exterior seria llavors, si no es modifica l’actual
estructura pressupostària, l’única font on acudir per a
l’obtenció dels recursos necessaris, amb el previsible
preu que això comportaria en alienació de sobirania.

Per tant, primer objectiu d’interès comú: l’equilibri
pressupostari.

Paral.lelament, hi ha una segona línia que ha de quedar
ben clara. Andorra, com a Estat, com a país, necessita
un determinat nivell d’inversió pública si volem conti-
nuar treballant pel futur, posant al dia les nostres
infrastructures i instal.lant les polítiques públiques
d’educació, de sanitat, etc. que la societat demana i que
molts de vostès han plantejat en els seus programes
electorals.

Com a Cap de Govern sortint, i candidat de nou, afirmo
que el nivell mínim d’inversió que ens cal, en el pitjor
dels casos, no és assumible per l’actual volum d’ingres-
sos, sense generar dèficits pressupostaris, amb les im-
plicacions que ja han estat apuntades.

I com que tot té una explicació, ve’t aquí la meva. A
partir dels anys seixanta, Andorra s’ha anat configurant
-independentment de qui hagi governat- com un Estat
social avançat, més o menys perfecte, que és el que
tenim avui. Considero que això ha donat una certa
cohesió social a un país sotmès a fortes oscil.lacions
poblacionals. Sense anar més lluny, quan jo vaig entrar
a presidir el primer Govern, l’any 1982, estàvem en uns
nivells de població a l’entorn dels 25.000 habitants.
Avui, dotze anys més tard, estem parlant de més del
doble.

Tot això es tradueix en més despesa d’inversió (més
edificis escolars, més edificis sanitaris, etc.) i més des-
pesa de funcionament (més policia, més bombers, més

Sessió Extraordinària dies 18 i 19 de gener de 1994 Núm. 2/1994 Diari Oficial del Consell General

5



mestres, més serveis). Aquesta és una progressió ob-
jectiva que es pot matisar per capítols, en els quals pot
haver-hi hagut excés en alguns, però en molts altres
encara hi ha defecte, i assenyalo molt especialment
aquesta matisació.

En els darrers anys, i d’ençà que van aparèixer els
primers dèficits pressupostaris, s’ha anat fent evident
-fora dels casos de desproporció d’inversions- una
tendència estructural a fer que l’Estat, amb un sistema
fiscal insuficient, no pugui fer front a les demandes
d’inversió i de funcionament d’un país que cada dia
demana més perquè és més gran, més modern i més
complex. Aquesta situació estava anunciada en els
treballs elaborats per l’equip Bricall l’any 1975 en el seu
estudi “Estructures i perspectives de l’economia andor-
rana” i també en l’estudi elaborat per Prognos l’any
1983.

Per no estendre’m massa citaré tan sols dos casos que
exemplifiquen aquesta realitat: ha existit, i existeix
encara, un consens pràcticament unànime a considerar
que l’Escola Andorrana ha de créixer i consolidar-se
com a sistema educatiu andorrà. Fa deu anys, l’Escola
Andorrana comptava només amb el grau de maternal,
que, en aquell moment, representava un centenar
d’alumnes. Avui la xifra d’alumnes és propera als 1.100.
En aquest interval, ha estat necessari invertir en els
centres d’Escaldes, Encamp i Santa Coloma, i a hores
d’ara l’Escola Andorrana dóna feina a més de 150
ensenyants.

L’altre exemple es refereix al cost que representa per a
l’Estat el manteniment del nivell de seguretat ciutadana
de què sempre hem gaudit, i que és l’enveja de molts.
No pot ser igual el nombre de funcionaris de policia
amb 25.000 habitants i 3.000.000 de turistes que amb
60.000 habitants i 10.000.000 de turistes.

La lògica de creixement econòmic que fins ara hem
portat implica per força una major despesa de funcio-
nament i una major despesa en inversió. Podem millo-
rar i optimitzar la gestió i racionalitzar la despesa de
funcionament, i, també, prioritzar la despesa d’inver-
sió, accions a les quals ja dedicaré el seu temps més
endavant. Però la gran magnitud a corregir, el gran
esforç, consisteix a equilibrar el nivell de recaptació de
recursos públics amb el nivell de creixement econò-
mic.

Des de fa molts anys els diferents estudis encarregats
pel Consell General i pel Govern vénen significant i
predint la situació d’augment estructural de la despesa,
d’estancament dels ingressos, i la consegüent espiral
d’endeutament. En concret, i per no citar tota la litera-
tura a l’efecte, que és molta i diversa, l’any 1989, en un
estudi encarregat per la Comissió de Finances a una

empresa de consultoria, s’afirma:  (Llegeixo textual-
ment)

“La situació actual està conduint a una espiral en la qual
les necessitats financeres es poden veure incrementa-
des pels interessos que aquestes generen i, així, po-
drien arribar a límits realment insostenibles.

Considerem que és necessari i urgent, dins el marc
sòcio-econòmic andorrà, un increment dels ingressos
ordinaris que, com a mínim, permetés aturar l’escalada
de crèdits i atendre, sense haver de recórrer a un
endeutament insostenible, la necessitat d’inversió que
el país precisa.”  (Final de citació)

Anem a les xifres: els dèficits d’explotació, exclosos els
interessos bancaris, comencen l’any 1988, amb uns
5.000 milions de pessetes; i el 1989 amb uns 6.000
milions de pessetes. L’any 1990 la xifra se situa entorn
dels 2.300 milions de pessetes; l’any 1991, 3.000 mi-
lions de pessetes; l’any 1992, 200 milions de pessetes i
l’any 1993 es preveu al voltant dels 1.000 milions de
pessetes. Malgrat l’esforç de contenció de despeses i
d’inversions i la voluntat d’augmentar i diversificar la
recaptació d’ingressos, el fet d’haver de suportar la
càrrega financera provocada pels dèficits acumulats
durant els darrers anys se situa, poc més o menys, en
un endeutament viu, al tancament de l’exercici del
1993, de 15.500 milions de pessetes.

En l’estudi encarregat per la comissió legislativa de
Finances ja esmentat, es preveia que a finals del 1992,
i considerant que el nou Govern no fes inversió, l’en-
deutament se situaria entorn dels 22.000 milions de
pessetes. Queda clarament evidenciat un ralentiment
de l’espiral de l’endeutament previst en el referit estudi.

Limitar i optimitzar el funcionament sempre és bo,
però abdicar de la responsabilitat inversora només es
justifica en períodes limitats, de reajustament, i en cap
cas no pot ser fonament d’una política seriosa a llarg
termini.

Un cop descrita la situació, i establerta la necessitat,
crec que objectiva, de disposar d’un major volum de
recursos per invertir, exposaré a continuació les línies
generals de les polítiques a seguir sobre les despeses i
sobre els ingressos. 

I. Pel que fa a la política de la despesa, cal optimitzar-
la, tant la de funcionament com la d’inversió (que a la
llarga genera despesa de funcionament). Aquesta és
una acció que ja hem endegat, que ha donat els seus
fruits, i que aprofundirem amb noves eines. En parti-
cular, el meu Govern, en cas de ser elegit, comptarà
amb una cartera de Presidència que, a banda d’altres
funcions, tindrà essencialment al seu càrrec la coordi-
nació entre ministeris i la coordinació entre els dife-
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rents departaments. Considero importantíssim l’esta-
bliment d’aquest ministeri, que ha d’optimitzar el fun-
cionament de l’Administració, tant a nivell de recursos
humans, augmentant la motivació del personal, la seva
productivitat i la qualitat del servei, com de funciona-
ment, facilitant els processos administratius.

Tota societat desenvolupada, i cada cop en major
mesura, té la necessitat de ser puntualment informada.
Per tant, és voluntat del meu futur Govern potenciar la
intercomunicació entre aquesta institució i els mitjans
de comunicació, tasca que portarà a terme aquest nou
ministeri. També serà responsabilitat d’aquest darrer
reestructurar l’ORTA i dotar-la de la mínima inversió
per tal que la ràdio i la televisió andorrana, en coope-
ració amb organismes culturalment afins, optimitzin la
qualitat dels serveis al mínim cost de funcionament.

D’altra banda, considero altament convenient que les
inversions siguin objecte d’estudi, com ja estem co-
mençant a fer, des de la perspectiva de la despesa de
funcionament que generaran. La raó d’això és que,
malauradament, la inversió no s’atura en la seva mera
materialització, sinó que exigeix que es destinin anual-
ment recursos per fer front al seu manteniment.

Finalment, el criteri del luxe, que moltes vegades ha
presidit l’orientació d’algunes inversions, se substituirà
pel de la dignitat, en la línia del que ja s’ha anat fent als
darrers temps.

II. És en el capítol d’ingressos on se situa, Molt Il.lustres
Senyories, el repte major d’aquests primers temps de
legislatura. Fins que no s’hi hagin trobat solucions
efectives, el meu Govern, com ha fet l’anterior executiu
amb el projecte de pressupost d’enguany, retallarà al
màxim les noves inversions -és a dir, a zero- i reduirà
al mínim imprescindible el de funcionament, tot res-
tringint si cal alguns serveis.

Personalment i políticament no vull continuar de for-
ma indefinida recorrent al crèdit, per les implicacions
de sobirania que això pot arribar a tenir. Paral.lela-
ment, com ja ha estat dit, considero que l’esforç inver-
sor ha de ser significativament més gran que l’actual si
volem un país amb futur.

Amb la voluntat d’esgotar les possibilitats d’obtenció
d’ingressos complementaris per vies no impositives,
s’estudiaran i s’avaluaran els recursos que poden apor-
tar a l’Administració diverses fonts d’ingressos no ordi-
nàries com són les següents:

a. Loteries. Caldrà concloure tractats bilaterals amb les
administracions veïnes en aquesta matèria i, eventual-
ment, es podria estudiar una fórmula per crear una
loteria pròpia.

b. Un aspecte a part és l’explotació de les posicions
orbitals per a ràdio-televisió i telemàtica. Per a això
caldrà recuperar les assignacions dels canals i freqüèn-
cies enregistrades per administracions foranes a nom
d’Andorra dins el context pre-constitucional. Aquesta
és una qüestió, diria una vella qüestió històrica, per la
qual van lluitar altres persones que ens precediren en
aquesta sala, i que ara precisament es veu facilitada pel
nostre ja efectiu ingrés a la Unió Internacional de
Telecomunicacions (UIT).

c. Una altra possibilitat d’obtenir recursos financers és
la creació d’un Registre de Marques i Patents. El fet
d’haver assolit la categoria d’Estat fa imperiosament
necessari el seu establiment, que aportarà més segure-
tat jurídica en la defensa del patrimoni, tant als nacio-
nals com als estrangers. En aquest sector puc dir que
ja s’han endegat converses tècniques amb el Registre
de Madrid als efectes d’obtenir-ne la col.laboració tèc-
nica, per tal que els costos i la infrastructura siguin els
mínims possibles.

d. En la mateixa línia, i en un aspecte totalment dife-
rent, una nova font de recaptació és la del Registre de
la Propietat Intel.lectual, que amb infrastructures sim-
ples obre possibilitats de nous ingressos.

e. Mereix un comentari a part la possibilitat d’obrir un
registre per a la matriculació de vaixells. Si bé el nostre
nou estatut internacional ens permet l’adhesió a les
convencions internacionals en la matèria, i que d’això
es deriven possibilitats econòmiques d’una certa im-
portància, caldrà valorar l’oportunitat política de po-
sar-lo en funcionament i les conseqüències que el fet
pugui tenir per a la imatge del país. Existeixen múlti-
ples models que han seguit diferents Estats, alguns
amb una visió més àmplia i d’altres, com Suïssa, més
restringida.

Paral.lelament, i en la mesura de les necessitats, el
Govern i el grup parlamentari que li dóna suport
proposaran l’establiment de les mesures següents:

1r. La promulgació d’una nova llei marc d’ordenament
fiscal i tributari, que significaria la revisió a fons de tot
el sistema fiscal andorrà, amb subjecció als criteris de
no dispersar l’esforç impositiu i d’eludir la doble impo-
sició.

2n. Un cop fixades, d’acord amb la nova legislació, les
bases d’un sistema més coherent, el Govern proposarà
l’establiment d’un Pla d’Imposició General Indirecta,
d’ampli abast i de tipus reduït.

Aquest nou model fiscal estarà basat en un Impost
General Indirecte, que ha d’afectar la globalitat de
l’activitat econòmica, d’acord amb els principis consti-
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tucionals, i que ha de tenir presents les línies bàsiques
següents:

Creació d’un clima propici per al creixement econòmic
sostingut i equilibrat que faciliti les obligacions dels
contribuents i que tingui en compte les peculiaritats
sòcio-econòmiques i les particularitats històriques del
país. Això es fa especialment palès si tenim en compte
la nostra condició de miniestat d’extensió limitada i
amb una gran dependència dels països que ens envol-
ten.

Els estudis sobre aquesta nova llei impositiva, que ha
d’aportar un volum sensiblement més gran de recursos
a l’Administració, diran fins a quin punt un sistema o
altre incrementaran les despeses de gestió. És a dir,
sota el principi d’imposició general indirecta, queda
per determinar quin dels sistemes comportarà menys
despesa d’avaluació i control del frau, sempre que sigui
compatible amb el principi constitucional de justícia
tributària.

En efecte, l’explicació d’ambdues mesures (el reorde-
nament del sistema fiscal i la imposició general indi-
recta) té una lògica que és la següent:

La història de la nostra fiscalitat no s’escapa de la
sensació de provisionalitat que sura per tot el dret
econòmic i fiscal fins a l’adopció de la Constitució. Fins
avui, la contribució major i principal a l’erari públic la
constitueix l’entrada de les mercaderies per la Duana,
és a dir, el sector comercial, que, amb marges sufi-
cients, trasllada la càrrega fiscal al client, bàsicament
estranger.

Aquest circuit ha estat vàlid fins que els efectes de
l’entrada d’Espanya a la CEE s’han començat a notar:
baixada de preus dels productes al detall amb un
increment i millora de l’oferta, principalment per l’es-
tabliment de les cadenes de gran distribució; per aca-
bar, una crisi econòmica molt profunda a Europa, que
ha reduït notòriament el volum de diners destinats al
consum i, per tant, les compres al nostre comerç.

Definitivament, el model de monocultiu fiscal a través
de l’impost duaner és difícilment perllongable, ja que
la baixada de marges comercials fa difícil de traslladar
la càrrega fiscal sense reduir a zero o a pèrdues el
marge comercial, com passa actualment en alguns
sectors.

La idea d’una imposició general indirecta correspon a
l’orientació constitucional de repartiment de les càrre-
gues tributàries. Cal estendre i repartir la càrrega entre
tots els sectors que participen de l’activitat econòmica
d’Andorra i que també, sigui dit de passada, generen
despesa per a l’Estat, de manera indirecta, ja que incre-

menten la població del país, cosa que implica necessi-
tats constants d’inversió.

Aquest és un punt programàtic clau del futur Govern,
si sóc elegit per aquesta Cambra, i m’atreviria a dir que
del país, ja que, sense la reestructuració del sistema
fiscal, la seva cohesió, i l’increment dels recursos del
Govern per a una major i millor inversió, aquest país
no tirarà endavant. Ho afirmo categòricament, a banda
de significar la urgència d’aquesta situació, que hauria
de resoldre’s de cara a l’exercici del 1995. I ho faig aquí
per apel.lar a la responsabilitat i a la comprensió dels
Consellers Generals, de la majoria o de l’oposició,
envers aquest greu problema que el país té plantejat,
ja que molt properament, des del Govern si som esco-
llits i des del grup parlamentari que li dóna suport, els
proposarem un pacte ampli de reordenament del sis-
tema fiscal sobre les bases anteriorment descrites. 

No voldria oblidar, abans d’acabar aquest apartat, de
dir que som molt conscients que Andorra ha de conti-
nuar preservant un diferencial fiscal substancial, per-
què és un dels principals actius de la nostra economia.
La introducció d’aquesta nova legislació impositiva ha
de permetre preservar-lo. En tot cas, no és una mesura
que proposem de bon grat, però la responsabilitat ens
hi obliga, i obliga tots a reflexionar-hi -a vostès com a
parlamentaris, a mi com a candidat i al mateix ciutadà-
i a portar fins al límit l’esforç de cooperació que les
idees polítiques respectives permetin.

Aquestes serien, a grans trets, les propostes programà-
tiques sobre les finances públiques, sobre les quals els
prego que retinguin la màxima actitud de comprensió
i cooperació per a la nova legislatura.

Paral.lelament a aquest debat sobre les finances públi-
ques, també vivim una preocupació per la reorientació
de l’estructura econòmica privada, fins avui basada en
gran part en el sector comercial. 

L’establiment d’un mercat únic europeu, la sensible
millora de l’oferta al mercat exterior i la crisi econòmica
actual han reduït de manera sensible la rendibilitat
d’aquest sector, fet que ja era, d’altra banda, previsible.

És per aquest motiu que al seu moment el Govern
anterior va impulsar i coordinar el Pla Estratègic, com
a primer esforç de reflexió conjunta entre sector públic
i sector privat sobre les perspectives econòmiques
d’Andorra, i els punts forts i les febleses del nostre Estat
en aquest camp.

El Govern, si jo el presideixo, ha de fer el segon pas, i
el farà amb l’establiment d’un Pla d’Accions entès, no
ja com a fòrum de reflexió, sinó com a mecanisme
d’establiment de les accions concretes a seguir, bé
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siguin de competència governamental, bé siguin de
caràcter privat.

La línia d’actuació pretén reproduir, amb les variacions
que escaiguin, el marc de diàleg entre sector públic i
sector privat, per tal de continuar coordinant accions
legislatives o executives concretes.

En aquest sentit, i per donar més coherència, agruparé
les carteres d’Agricultura, Comerç, Indústria i Turisme
en una de sola anomenada Ministeri d’Economia i que,
juntament amb el Cap de Govern i els Ministeris de la
Presidència i de Finances, portaran el gruix de la ne-
gociació i de l’establiment del Pla d’Accions.

Aquesta em sembla la manera més encertada de con-
tinuar desenvolupant la reconversió econòmica de
forma consensuada, sense que això vulgui dir abdica-
ció i cessió a ningú de les responsabilitats que com a
Govern ens pertoquin. Al contrari, el Govern consul-
tarà aquest fòrum sobre les iniciatives que cregui con-
venients, de la mateixa manera que, com és lògic,
sotmetrà al Consell General les mesures legislatives
d’iniciativa governamental.

Sí que m’agradaria dir que, per més ambiciós que
pugui ser aquest Pla, l’acció del Govern mai no pot
pretendre, ni ho pretendrà, de substituir el principal
motor de l’economia andorrana, que és i ha de conti-
nuar essent el sector privat. En aquest sentit, la missió
i la responsabilitat del Govern no ha d’anar més lluny
que assegurar el marc legal, institucional i de cohesió
social necessaris per a un desenvolupament harmo-
niós d’una economia de serveis de qualitat. No és
pretensió meva ni del grup que em dóna suport establir
cap mena de dirigisme econòmic, sinó col.laborar i fer
partícips en el projecte els agents implicats per les
diferents polítiques o decisions.

És important aquest matís perquè, de la mateixa ma-
nera que no creiem en el dirigisme, sí que creiem en
la corresponsabilització. En aquest sentit, puc afirmar
que les experiències que es van iniciar durant la legis-
latura anterior han estat altament positives, com la
concepció i concertació de la campanya turística d’hi-
vern del Ministeri de Turisme, l’establiment de la legis-
lació sobre la Cambra de Comerç i les diferents accions
sobre millora de qualitat en ambdós ministeris.

Bàsicament l’acció del Govern aniria orientada a la
generalització de la corresponsabilització entre sector
públic i sector privat, sempre cercant objectius de
millora de qualitat.

Seguint aquesta línia, el Ministeri d’Economia concer-
tarà amb la Cambra de Comerç, interlocutor dels sec-
tors del Comerç, Indústria i Serveis, les accions que
suggereixi per millorar-ne la qualitat amb els progra-

mes de formació que entre ambdós s’estableixin, així
com la legislació sobre qualitat de productes.

Igualment, mitjançant contactes amb els organismes
dels diferents sectors, es continuarà amb el desenvolu-
pament dels plans de formació duals i continuats dels
professionals implicats. 

L’obertura de les noves perspectives d’Andorra com a
Centre de Congressos obliga a disposar d’uns recursos
humans de formació professional qualificada, i penso
que això només pot fer-se de manera concertada amb
els sectors implicats.

El capítol de Turisme, element cabdal de l’economia
andorrana d’avui i també del demà, té un lloc preferent
dins el marc del Pla d’Accions. L’estudi Prognos de
l’any 1983 és encara avui d’actualitat, car les projec-
cions es realitzaven a 20 anys. Amb una lleugera actua-
lització i un esforç d’adaptació podria ser efectivament
inclòs en el desenvolupament del Pla Estratègic.

A tall d’exemple, tal com recull l’estudi esmentat, es pot
pensar en la creació d’una societat mixta de capital
desenvolupament per afavorir la promoció empresa-
rial, que ajudi a conduir les iniciatives joves cap a
empreses productives rendibles o que participi en el
desenvolupament d’empreses ja constituïdes.

L’agricultura i la ramaderia han estat històricament un
factor estabilitzador de la nostra societat tradicional.
Aquest és efectivament avui un sector particularment
afectat per la crisi econòmica. Tenint en compte el
valor que aquestes activitats tenen en el conjunt de la
comunitat en termes d’atractiu turístic i d’equilibri me-
diambiental, cal preservar, des del sector públic -i en
estreta interrelació amb el sentit que té, tal com més
endavant apuntaré, d’una correcta percepció de la
política d’ordenament del territori-, el conreu de les
nostres terres. Es fa així efectiu el principi de solidaritat
entre els diferents sectors econòmics que permet als
agricultors de continuar essent factor de cohesió social
i les seves propietats factor estabilitzador del medi
ambient.

Cal emmarcar, per consegüent, l’estudi del desenvolu-
pament agrícola dins el marc de l’estratègia econòmica
global. Però, ateses les dimensions del nostre territori
agrícola, que propicia la minipropietat, l’explotació de
les terres no és competitiva, en especial dins el marc
internacional. Convindrà, doncs, establir mesures pro-
teccionistes per als productes ramaders i agrícoles
produïts a Andorra. Molt especialment caldrà redefinir
una política objectiva de subvencions, per tal que els
nostres camps no quedin a l’erm, amb els perjudicis
ambientals i turístics que se’n deriven. Amb el benentès
que caldrà redefinir també amb la Unió Europea les
regles d’origen del bestiar.
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Amb tot, voldria recordar davant d’aquesta assemblea
el que ja vaig indicar en anteriors discursos programà-
tics o d’orientació política: la crisi mundial, i especial-
ment europea, no és conjuntural sinó estructural, i de
moment no se li veu una sortida immediata. Motiu
suficient perquè nosaltres tinguem prou valentia per
aprofitar l’oportunitat que ens ofereix el nou canvi
institucional per modificar les orientacions político-
econòmiques amb visió de futur i no de curt termini.
Cal, per això, planificar conceptualment a mitjà i a llarg
termini (de cinc a deu anys).

Una cosa sí que és veritat, i així ho confirmen tots els
indicadors en països com els Estats Units: que la sortida
d’aquesta crisi comportarà molt probablement un can-
vi d’hàbits socials amb una disminució radical del
consum i una potenciació important de l’estalvi. Si es
confirmen aquestes expectatives, i en cas de mantenir
la mateixa estructura actual, l’economia andorrana,
fonamentada fins ara en el consum, es veurà afectada
negativament. Aquesta és una altra raó que explica la
necessitat d’una reconversió.

Paral.lelament, el desenvolupament de la Llei d’Orde-
nació del Sistema Financer dóna la possibilitat d’obrir
el mercat a noves societats. En aquest punt, força
sensible, l’orientació del Govern serà la de compaginar
l’obligada protecció del “bon nom d’Andorra” com a
plaça financera, amb una política legislativa que doni
seguretat jurídica a tot el sistema; la seriositat indispen-
sable com a garantia per als inversors, amb la necessà-
ria obertura prudencial que asseguri, d’acord amb el
model de la normativa europea, la competitivitat en el
mercat interior.

En definitiva, el Govern, si se m’atorga la confiança,
impulsarà la reconversió de l’economia cap a la quali-
tat, obrint la possibilitat d’establir serveis d’alt valor
afegit amb cooperació del sector privat. Pas indispen-
sable per a aquest desenvolupament de nous sectors,
i obligació del nou Govern, serà, tal com ja he dit
anteriorment, la negociació d’un acord sobre Serveis
amb la Unió Europea, fora del marc de l’actual tractat.

Prèviament haurà de definir-se, mitjançant el Pla d’Ac-
cions, l’inventari dels serveis que han d’incloure’s en
aquesta negociació, i sota quines bases i prioritats
haurà de fer-se. Altrament correm el risc, com passa
sovint amb les administracions públiques i les instàn-
cies polítiques, d’anar per una via diferent de la del
sector privat.

Per això és necessari estructurar un Gabinet Tècnic
d’Estudis Econòmics i Estadístics amb l’objectiu, com
ja apuntàvem al nostre discurs-programa del 1992, de
proveir les instàncies polítiques o privades de tota la

informació i de les dades econòmiques i estadístiques
necessàries per a la presa de decisions. Estudiarem la
modalitat menys costosa i més eficaç per a dur a terme
aquest projecte durant aquesta legislatura.

Pel que fa a l’establiment dels mecanismes de concer-
tació i corresponsabilització en determinades políti-
ques, el grup que em dóna suport i jo mateix pensem
que ha de continuar havent-hi unes polítiques públi-
ques dependents prioritàriament de la responsabilitat
i de la iniciativa governamental.

Aquestes polítiques sectorials són les que proporcio-
nen, a la llarga, les bases d’aquella societat justa, cohe-
sionada i equilibrada que tots desitgem, veritable
fonament sobre el qual s’edifica qualsevol model eco-
nòmic estable i eficient.

Per conveniència expositiva he agrupat en tres sube-
pígrafs -Política Territorial, Polítiques de Formació i
Polítiques de Sanitat i Assistència- el que en realitat farà
objecte de quatre ministeris separats: el de Política
Territorial i Medi Ambient; el d’Educació, Joventut i
Esports; el d’Afers Socials i Cultura; i el de Sanitat.

L’objecte de les polítiques públiques que desenvolu-
paran aquests quatre ministeris no és altra cosa que
incidir amb eficàcia sobre els nostres “actius patrimo-
nials” més importants: el territori i el patrimoni natural
d’Andorra, per una banda, i el capital humà, per l’altra.

Ni els Governs que he presidit, ni el que pretenc
presidir, no han volgut abdicar mai d’aquestes respon-
sabilitats estatals de, primerament, ser el responsable
de la planificació i execució de les infrastructures bà-
siques i, en segon lloc, corregir els excessos i limitar els
estralls al territori, per tal de proporcionar el marc de
formació i promoció personal que el mercat no genera
per a tothom.

En concret,

Pel que fa a Política Territorial, he de dir, en primer
lloc, que em proposo reestructurar el que avui és el
Ministeri de Serveis Públics per tal d’englobar en el nou
Ministeri de Política Territorial i Medi Ambient totes les
polítiques d’equipament i ús del territori. D’aquí que
seran responsabilitat d’aquest ministeri, si la Cambra
m’atorga la seva confiança, les polítiques de reordena-
ment territorial i de medi ambient.

En el darrer discurs pronunciat davant d’aquesta Molt
Il.lustre Assemblea el dia 9 de juny de 1992 vaig tenir
ocasió de presentar una valoració del dèficit de les
nostres infrastructures, efectuada per la Conselleria de
Serveis Públics, avui Ministeri de Serveis Públics, que
posava de manifest les importants mancances existents
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en la xarxa viària del nostre país, i també en altres
infrastructures, com les escolars.

Avui per avui, tot i les limitacions pressupostàries de
les quals ja he parlat a bastament, l’esforç d’inversió
s’ha centrat en els edificis escolars, per superar el
lamentable espectacle dels edificis provisionals. Com
ja he dit, s’està treballant actualment en els edificis de
Santa Coloma, Escaldes i el Pas de la Casa. S’ha adequat
un pati a l’escola maternal de Ciutat de Valls (d’Andorra
la Vella), a més de les instal.lacions necessàries per
acollir l’Escola Andorrana a Canillo i les ja existents a
Encamp. També s’ha iniciat un nou bloc per a la
formació professional al col.legi de Sant Ermengol. Per
finalitzar, en curs de realització es troben les amplia-
cions de la Sagrada Família i la Peletera (Escaldes-En-
gordany), mentre que els nous edificis necessaris a La
Massana i a Encamp ja estan pressupostats per al 1994.

Un segon bloc d’infrastructures, també d’importància
cabdal per a un desenvolupament equilibrat d’Andor-
ra, és el de la xarxa viària. Igualment en aquest aspecte
ha de primar la planificació a mitjà i a llarg termini, per
tal de no caure en el desdoblament i en la superposició.
La finalització del Pla General d’Infrastructura Viària,
ja en curs, permetrà gaudir d’una eina de previsió i
priorització indispensable per optimitzar els recursos
d’inversió que s’hi han de dedicar.

Però, prèviament a això, ja s’ha iniciat l’adjudicació
d’alguns projectes, com l’eixample a quatre vies de la
carretera general número 1 en el tram Sant Julià de
Lòria-Frontera espanyola, en fase de realització, o les
variants de La Massana i d’Encamp que actualment
s’estan gestionant.

Seria voluntat prioritària del Govern, en cas d’obtenir
la investidura, assolir unes vies de comunicació d’alt
nivell, que ens uneixin amb fluïdesa amb els països
veïns. Si tenim en compte la imminent obertura, durant
el curs d’aquest any, del túnel de Puymorens, aleshores
queda clar que Andorra no es pot permetre ajornar per
més temps l’execució del túnel d’Envalira i la carretera
d’accés a França i quedar aïllada de la nova xarxa de
comunicacions pirinenques.

La connexió amb Espanya a través del port de Cabús
ens permetrà gaudir d’una alternativa a la sortida per
la Farga de Moles i al mateix temps descongestionar la
carretera general número 1.

Seguint amb l’objectiu d’assolir unes vies de comuni-
cació adaptades a les necessitats i que permetin una
circulació fluida i segura, és primordial l’execució de
les vies previstes en el Pla viari de les Parròquies
d’Andorra la Vella i d’Escaldes-Engordany, que perme-
trà la descongestió de les vies internes i d’accés a
aquestes dues poblacions.

En un altre ordre de prioritats, i després d’haver parlat
de la inversió en els edificis escolars, és també un
objectiu urgent, degut a la nova situació institucional,
la construcció d’un Centre de Detenció, que ofereixi
un acolliment digne als interns.

També és un objectiu prioritari dotar el Servei d’Ordre
d’una infrastructura funcional per desenvolupar en
unes òptimes condicions la important tasca que és
vetllar per la seguretat ciutadana, amb la construcció
d’un nou despatx de policia, que ja està en curs de
realització.

Obviament, i la remarca és important, tot aquest Pla
d’Inversions, que representa el mínim indispensable a
nivell d’infrastructura viària, així com totes les inver-
sions que hem anat esmentant i que esmentarem en els
epígrafs següents, estan supeditats a la solució del
problema de la insuficiència d’ingressos. La majoria
d’aquests programes d’inversió són el mínim necessari
per a mantenir la fluïdesa i la qualitat de la xarxa viària,
de les aigües residuals o la demanda d’instal.lacions
dignes per a activitats com les de policia o Centre de
Detenció.

D’aquí la importància i la urgència, que ja he assenya-
lat, de solucionar la mancança de recursos amb què
compta el Govern, que avui per avui només és capaç
d’afrontar una petita part d’aquestes obres d’adequa-
ció.

La segona missió d’aquest Ministeri de Política Territo-
rial i Medi Ambient és la de l’establiment i la coordina-
ció de les polítiques de Medi Ambient.

És una novetat en l’acció de Govern que ens proposem
per a aquesta legislatura la creació d’un departament
que tingui cura de tot allò relacionat amb la gestió del
patrimoni natural i el medi ambient.

El medi i els recursos naturals constitueixen un patri-
moni col.lectiu que es regeix amb unes lleis i uns
equilibris particulars que els poders públics han de
contribuir a preservar.

Dins de les nostres responsabilitats de Govern, si s’es-
cauen, volem considerar el medi natural -format pel
territori i per tots aquells elements tangibles i intangi-
bles que de forma natural s’hi assenten- com un ele-
ment patrimonial de primera magnitud, un element
viu, constantment canviant i amb grans repercussions
sobre l’economia, la salut pública i la qualitat de vida
de la nostra societat.

Des del punt de vista econòmic, és de tota evidència
la relació directa entre el nostre patrimoni natural i el
model d’economia preponderant en el nostre país, que
es basa en l’atracció del binomi turisme/comerç.
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Pel que fa a la societat, no es pot oblidar la repercussió
d’un medi ambient sanejat, d’una banda, en la salut
pública general i en la prevenció de malalties, i, d’altra
banda, en l’assoliment d’unes altes cotes de qualitat de
vida entre els ciutadans.

En aquesta legislatura volem propiciar una política de
medi ambient tal com es fa necessària en el món d’avui
i especialment en el nostre país on el medi natural té
una importància fonamental. I ho volem fer inspirant-
nos en la filosofia més avançada arreu del món, la del
desenvolupament sostenible, com una fórmula d’acti-
vitat econòmica i social basada en el disseny i l’aplica-
ció d’una política responsable en l’explotació i
tractament dels recursos naturals on l’activitat econò-
mica de la societat sigui compatible amb la integració
del patrimoni natural.

En concret, és urgent i prioritària l’aplicació del Pla de
sanejament d’aigües residuals, ja que, entre d’altres
raons, és previsible a curt termini un conflicte amb les
administracions dels països veïns, alarmades per l’abo-
cament d’aigües residuals al seu territori.

És amb aquestes directrius que ens proposem planifi-
car amb coherència, a curt, mitjà i llarg termini, tota
l’activitat previsible relacionada amb l’ordenament del
territori i amb el conjunt de la gestió ambiental. I això
ho volem fer possible amb una acció decidida de
Govern i, també, impulsant a nivell legislatiu un Codi
de gestió ambiental fonamentat en el principi de l’in-
terès general i que assenti les bases per a una actuació
coordinada i integral.

Amb aquestes eines i amb aquesta voluntat política
serà possible orientar amb solidesa l’activitat humana,
tant pública com privada, en relació amb el nostre medi
natural, en la direcció que ens prescriu l’article 31 de
la Constitució, quan atribueix a l’Estat la funció de
vetllar per la utilització racional del sòl i dels recursos
naturals.

Pel que fa referència a l’altre dels actius patrimonials
de què disposem, el capital humà, m’atreviria a afirmar
que es tracta d’un dels fonaments que garanteixen
l’estabilitat de l’edifici social, i és a més la font que
haurà de nodrir el necessari procés de modernització
del país, vital per a la supervivència d’Andorra com a
Estat de dret independent i sobirà.

El Govern que presidiré si se m’atorga la confiança,
continuarà l’esforç ja endegat en aquesta àrea. Posaré
especial èmfasi, com ja he dit, en la inversió en curs
pel que fa a infrastructura escolar, en cas de disposar
de recursos, demostrant així el grau de prioritat que
mereix aquest sector.

El capítol relatiu a Educació, Joventut i Cultura ocupa,
doncs, un lloc destacat en la nostra acció de Govern, i
l’haurà de continuar ocupant. Per això les àrees d’edu-
cació, joventut i esports s’agruparan en un únic minis-
teri, mentre que l’àrea de cultura passarà al Ministeri
d’Afers Socials i Cultura.

Els països capdavanters confereixen una especial re-
llevància a l’educació i la formació dels ciutadans. El
nostre país ha d’atorgar-los aquesta mateixa importàn-
cia, i per això ha d’oferir als joves les màximes oportu-
nitats mitjançant un sistema educatiu de plena qualitat,
que els permeti afrontar amb èxit la competitivitat que
es dibuixa dins el marc europeu que ens envolta. En
aquest sentit, reiniciarem el tràmit parlamentari perquè
aquesta Molt Il.lustre Assemblea aprovi la llei regula-
dora del sistema educatiu andorrà, ja enllestida i apro-
vada per l’anterior Govern que he presidit.

Però, més enllà d’aquest pur aspecte competitiu, el
nostre sistema educatiu té com a repte complementari
i primordial propiciar l’enfortiment del teixit social,
afavorint la cohesió de la nostra societat. La diversitat
i la pluralitat que caracteritza la nostra estructura edu-
cativa constitueix una de les grans riqueses del nostre
país. Cal extreure’n les conclusions pertinents i mante-
nir aquesta font de riquesa, propiciant fins i tot que els
actuals convenis firmats durant el meu mandat anterior
s’emmarquin dins els respectius tractats internacionals.
Aquest sistema haurà de respectar i servir les directrius
polítiques que promulgui aquesta Molt Il.lustre Assem-
blea, i el seu objectiu, ho repeteixo, és vetllar per la
formació que permeti afrontar l’esdevenidor amb se-
guretat i garantir també la perdurabilitat d’Andorra.

En aquest aspecte, com a Cap de Govern i amb el
suport del grup parlamentari que em fa costat, si soc
escollit continuarem apostant per l’Escola Andorrana,
com ho demostra la propera implantació a Canillo a
nivell de maternal.

Ara, però, és el moment d’acabar de vertebrar el pla
d’estudis de batxillerat per a l’Escola Andorrana. En
aquest sentit, el Govern que he presidit ha pres con-
tacte amb un equip d’experts a fi de mantenir un
seminari, previst per a la primavera d’aquest any 94, de
manera que es pugui posar en marxa per al curs escolar
95-96.

D’altra banda, és també important remarcar, seguint el
precepte constitucional de la llibertat d’ensenyament,
la necessària implantació de centres docents privats o
mixtos, respectant sempre els requisits expressats per
la llei qualificada d’Educació i pel seu desenvolupa-
ment reglamentari. Per un costat, la creació d’aquests
centres ha de millorar l’oferta educativa del nostre país
i alhora pot permetre el desenvolupament del sector
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de serveis en una àrea tan important com és l’ensenya-
ment superior i professional.

Quant a la formació professional, mantenim la ferma
intenció d’assolir un doble objectiu: el primer, evitar la
duplicitat de l’oferta de formació professional dins
l’estructura educativa andorrana, a través de les comis-
sions mixtes de seguiment dels convenis educatius; el
segon, dins el marc de l’Escola Andorrana, adaptar
aquesta oferta a les necessitats de la nostra economia,
d’acord amb la Cambra de Comerç i amb altres inter-
locutors dins dels diferents sectors econòmics.

Més enllà de l’àmbit escolar, és urgent la remodelació
de l’Institut d’Estudis Andorrans tot redefinint-ne les
prioritats: la recerca, la formació superior i de postgrau
i l’homologació de diplomes. En aquest darrer punt,
els tràmits d’homologació de diplomes s’hauran d’efec-
tuar per delegació del Ministeri d’Educació.

La nova vertebració de l’Institut d’Estudis Andorrans ha
de ser peça clau, tant en les tasques d’impuls de les
investigacions com en les de formació especialitzada
de diferents sectors de professionals del nostre país, tot
propiciant el diàleg amb diferents centres universitaris
i de recerca dels països veïns.

L’acció cultural del Govern es vertebrarà a partir de la
convicció que la identitat cultural del nostre país no és
una realitat estàtica ni inamovible. És necessari poten-
ciar totes aquelles activitats encaminades a reflexionar
sobre la nostra memòria col.lectiva, les pròpies arrels
històriques i la nostra configuració nacional. Però al
mateix temps, cal mantenir el diàleg amb les diferents
aportacions sòcio-culturals provinents del nostre en-
torn. Qualsevol espai cultural específic únicament pot
sobreviure si té capacitat d’adaptar-se als imperatius
d’un món que canvia molt ràpidament.

A més, cal deixar clar que no correspon als poders
públics la producció estricta de cultura. És la societat
civil la que ha de tenir la iniciativa. El Govern ha de
contribuir, en tot cas, a crear les bases que permetin un
desenvolupament continuat de les diferents activitats
culturals. I ho ha de fer en clara col.laboració amb els
Comuns i amb els diferents sectors de la nostra societat.

Pel que fa a les actuacions concretes, caldria esmentar
la necessitat de continuar potenciant els programes de
conservació del nostre patrimoni artístic, incrementant
alhora els esforços encaminats al seu estudi i divulga-
ció. D’altra banda, la Biblioteca Nacional, en col.labo-
ració amb la resta de biblioteques d’Andorra i amb el
Servei d’Arxius, han de perseverar en la seva tasca de
fomentar i difondre la lectura i la recerca. 

Cal promoure diverses accions polítiques encamina-
des a impulsar, dins el context de la necessària reorien-

tació econòmica del nostre país, la creació d’empreses
lligades al món de la cultura, com ara l’edició, l’artesa-
nat o el disseny, entre d’altres.

Vull remarcar, però, la intenció de no oferir ara un
inventari exhaustiu de tot allò que cal fer en l’àmbit de
les polítiques culturals. Aquestes i d’altres línies d’ac-
tuació seran desenvolupades al llarg de la legislatura i
complementades des del Ministeri de Cultura en clara
col.laboració, sempre que calgui, amb els diferents
sectors vinculats a la cultura del nostre país, sempre
des d’un esperit d’obertura i fugint en tot moment de
l’autocomplaença i d’una visió sectària de la nostra
identitat cultural.

El cultiu del cos i de l’esperit i l’aprofitament del temps
de lleure són elements determinants per a una societat
avançada i de presència imprescindible en un quadre
de qualitat de vida. L’activitat esportiva de base s’ha de
potenciar com a element coadjuvant a l’existència
d’una societat on la persona és considerada el primer
factor de riquesa que cal conrear i desenvolupar com
la millor inversió.

També l’Esport té un lloc de primer ordre en una
societat dotada d’una alta qualitat de vida, tant si es
tracta de l’esport de formació lligat a l’ensenyament,
com de l’esport de competició o l’esport de lleure,
sense oblidar les manifestacions esportives d’elit i pro-
fessionals. Juntament amb les federacions, els clubs, el
Comitè Olímpic Andorrà i els centres d’ensenyament,
dedicarem els màxims esforços a la promoció i exten-
sió a tota la societat de les diferents modalitats espor-
tives, tot impulsant el projecte de la Llei General de
l’Esport.

La Sanitat, com ja ho vaig dir en els meus discursos
programa anteriors, la defineix l’Organització Mundial
de la Salut com un estat de benestar físic, mental i
social, i no solament com l’absència de malaltia o
d’incapacitat. El Govern treballarà en la redefinició de
l’ampli entrellat sanitari actualment existent. A tal efec-
te, cal marcar les prioritats i els programes d’actuació
a curt, mitjà i llarg termini per tal d’assolir l’objectiu de
disposar d’un nivell òptim tant en la prevenció com en
l’assistència sanitària.

El Govern, sempre si mereixo la confiança d’aquesta
Cambra, continuarà la tasca iniciada de sensibilització
de la població oferint informació sobre la correcta
utilització dels serveis sanitaris i dedicant una atenció
especial als infants en la creació d’hàbits i actituds que,
si s’adquireixen precoçment, constitueixen la base de
posteriors conductes positives en salut.

D’altra banda, continuaran essent prioritaris els progra-
mes lligats a l’atenció a les persones d’edat, a la pre-
venció d’accidents -entre els quals els laborals-, a la
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integració dels minusvàlids i a les malalties endògenes.

La posada en funcionament en els mesos vinents del
nou hospital serà sens dubte un pas important per a
mantenir i augmentar el nivell d’assistència hospitalà-
ria de la població. El Govern tindrà com a objectiu
primordial el de racionalitzar la despesa sanitària, di-
mensionant-la a les necessitats del país tot mantenint
altes cotes de qualitat en les prestacions a la nostra
societat, assimilables a les dels països del nostre en-
torn.

Mantenir i augmentar el nivell de salut és, Molt Il.lustres
Senyories, mantenir i augmentar la qualitat de vida de
la població.

A fi de poder assolir aquests objectius, conscient de la
importància que mereixen i tenint en compte la seva
gran complexitat, es crearà un Ministeri de Sanitat que
englobarà les qüestions anteriorment assenyalades, tot
deixant la temàtica de treball, immigració i altres temes
d’àmbit social sota la responsabilitat del Ministeri
d’Afers Socials i Cultura.

Una assignatura pendent és la problemàtica de l’habi-
tatge. El dret de tots els ciutadans a accedir a un
habitatge digne és un element de primer ordre que ha
d’informar qualsevol política de progrés social. En la
darrera legislatura es va fer un primer pas per resoldre
parcialment el tema, amb la compra d’un terreny des-
tinat a habitatges. Penso, i així he tingut ocasió d’expo-
sar-ho reiteradament, que la problemàtica de
l’habitatge no es pot resoldre amb una sola mesura,
com pot ser la construcció de pisos de venda o de
lloguer. Per solventar aquest problema cal activar dife-
rents polítiques que es complementin, com per exem-
ple la de facilitar l’accés a crèdits “tous” i altres fórmules
que s’estan aplicant en altres microstats -com per
exemple Mònaco- amb una problemàtica semblant a
la nostra.

Aquest vol ser, Molt Il.lustres Senyors, un discurs pro-
grama d’investidura totalment realista, amb l’únic con-
dicionant que es pugui realitzar en gran part durant la
propera legislatura, si es dota la institució governamen-
tal dels necessaris mitjans econòmics.

Voldria, abans d’acabar, transmetre a les Vostres Molt
Il.lustres Senyories el meu missatge d’esperança en un
futur millor, en el desenvolupament institucional i de
consolidació de les institucions sorgides de la primera
Constitució escrita del Principat d’Andorra, i en espe-
cial, utilitzant degudament aquestes institucions, en
l’esdevenidor econòmic del nostre estimat país, amb la
condició que sapiguem transformar a temps els siste-
mes actuals per adaptar-los a les noves configuracions
que s’albiren al nostre entorn.

Moltes gràcies.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Suspendrem la sessió durant deu minuts.”

Se suspèn la sessió a les dotze del migdia, la qual es
reprèn a un quart d’una.

El M.I. Sr. Síndic General:

“Reprenem la sessió i passaré la paraula al següent
candidat. Sr. Marc Forné, li demanaria de passar al
centre.

També, si els fotògrafs volen aprofitar el moment.”

El M.I. Sr. Marc Forné:

“Molt Il.lustre Sr. Síndic, Molt Il.lustre Sr. Subsíndic,
Molt Il.lustre Senyora, Molt Il.lustres Senyors, Molt
Il.lustre Sr. candidat:

Per primera vegada el Consell General, amb la plenitud
de potestat legislativa, constituït en Parlament sobirà
comença una legislatura estrenant l’aplicació de la
Constitució en les seves relacions amb el Govern.

De fet els dos candidats estem fent el nostre darrer
míting electoral per obtenir la confiança dels represen-
tants del poble, però el nostre discurs no és com els
anteriors d’investidura, quan el Cap de Govern, ja
elegit, intentava convèncer als Consellers d’allò que
faria, sense que ningú li hagués demanat res, o potser
només, potser, cadires ministerials. Ara es tracta d’ex-
plicar l’anàlisi de la situació del país i les fórmules que
pensem aplicar per anar endavant amb nova empenta.

Aquí ja no hi ha cabdills més o menys carismàtics, ni
barons ni baronies. Som al davant del nostre país per
començar una legislatura ja ben difícil per ella mateixa,
i més complicada pel resultat de les eleccions generals.

Els Consellers del Grup Lliberal, el segon més votat a
les llistes nacionals,  hem proposat i defensat fins als
darrers moments la idea d’un pacte d’Estat per posar
l’Administració pública a caminar amb el ritme que els
temps li exigeixen. Com que no ha estat possible ni
tampoc s’ha pogut estructurar un programa comú de
l’oposició, ja que potser el moment era prematur, el
nostre Grup ha decidit presentar una candidatura al-
ternativa, amb la finalitat de defensar el programa
electoral de la Unió Lliberal.

Ho hem fet convençuts de la necessitat de potenciar el
sistema de grups parlamentaris establert per la Consti-
tució i regulat amb més o menys encert pel Reglament

Diari Oficial del Consell General Núm. 2/1994 Sessió Extraordinària dies 18 i 19 de gener de 1994

14



d’aquesta Cambra. En el capítol dels encerts innega-
bles que conté hi ha la possibilitat que ens dóna de
tenir un primer debat general amb dues o més propos-
tes sobre la forma d’estructurar una legislatura des del
Govern.

Hem cregut que per a parlar del futur que desitgem per
al nostre país els propers quatre anys valia més tenir
dues possibilitats d’explicació, més torns de paraula si
fos possible i de rèplica.

No crec que els dos programes siguin ni totalment
oposats ni proposin un model d’Estat gaire diferent,
partint de la base que el model de societat és el mateix:
el de la llibertat, el respecte a la persona, la qualitat de
vida i la solidaritat. Després de l’anàlisi del seu contin-
gut detallat es podrà valorar amb més rigor els punts
de coincidència i els de discrepància.

Aquell encert del reglament queda mitigat, però,  pel
fet que la Constitució obliga a presentar candidatura
amb un mínim de sis firmes de Consellers electes,
mentre que el Grup Parlamentari es pot constituir
només amb quatre. Per això hem hagut de demanar
que la Coalició Nacional Andorrana ens cedeixi l’aval
d’un dels seus Consellers, i ho ha fet de manera incon-
dicional. Tinc el deure d’honor d’agrair a la C.N.A.
aquest gest, desprovist de cap càlcul i carregat de
significat democràtic, és un deute que em plau satisfer
públicament, i no em costa gens, perquè és, alhora
també l’expressió de la meva sincera estima i del meu
respecte envers el Conseller Sr. Manuel Mas, que es va
oferir immediatament a ser qui donés el sisè aval a la
meva candidatura. El temps permeti que li pugui ser
tornat amb escreix i amb la mateixa espontaneïtat.

Perquè també cal precisar que el programa que pre-
sento a la consideració de tots vostès ha estat fet
prenent com a única base les idees de la Unió Lliberal,
contingudes en el nostre programa electoral, en bona
part incorporat a aquest discurs. Per tant, les propostes
aquí exposades no són necessàriament compartides en
la seva totalitat ni en major o menor mesura, pel grup
parlamentari de la CNA més enllà del que els seus
Consellers vulguin manifestar en llur torn de paraula.

Les nostres idees són d’inspiració lliberal i respecten
les profundes arrels de la societat andorrana, que s’ha
basat sempre en el lliure desenvolupament de la ini-
ciativa privada dins un marc general d’organització
que reculli les aspiracions de progrés i solidaritat tant
en l’aspecte econòmic com en el social.

Actualment ens trobem davant del repte de desplegar
legislativament una Constitució, que, en línies generals
convé per a Andorra, però que a  la pràctica, i donada
una certa precipitació amb que havia començat el seu
desenvolupament, ens pot portar cap a un model

d’Estat poc reflexionat i que en molts aspectes pot
convertir-se en contradictori. Hi ha moltes coses que
cal reglamentar per evitar els buits legals, però no cal
precipitar-se, com si res del que ha servit fins ara tingui
ja valor. S’haurà de tenir molta cura a no permetre que
el Butlletí Oficial s’assembli massa als dels Estats veïns,
si no volem submergir l’activitat diària del país en un
marc de reglamentacions canviants.

Procurarem minimitzar l’impacte de l’Estat sobre la
societat civil utilitzant els mitjans polítics, legislatius i
executius per orientar i donar suport a la iniciativa
privada en base al model de creixement col.lectiva-
ment definit.

Tant a aquesta Cambra com en el terreny dels regla-
ments del Govern s’ha d’establir com a directiva de
concepte i de treball, que inspiri totes les lleis i regla-
ments, la idea de l’estalvi de mitjans i l’aprofitament
màxim de les actuals possibilitats de les diferents ad-
ministracions públiques.

Ens hem de mentalitzar que Andorra no pot absorbir
indefinidament un creixement del sector públic en
època de crisi. No ens val ni tan sols la comparació amb
altres petits Estats en els quals potser sembla que hi ha
encara més funcionaris. No hem d’oblidar, per fer els
comptes i les comparacions que, per exemple, a An-
dorra la part més important de la nòmina de l’ensenya-
ment està assegurada i pagada pels Estats veïns i que,
precisament, l’ensenyament és el sector amb un índex
de creixement d’assalariats més alt.

L’Estat andorrà no ha de tendir a substituir un utòpic
subsidi d’atur per un creixement sense límits dels llocs
de treball oferts als andorrans dins l’Administració.
Perquè quan es perd l’equilibri entre economia priva-
da, productiva de riquesa, i administració pública,
essencialment esmerçadora de part de la riquesa pro-
duïda, és cada cop més difícil girar la tendència i és
llavors quan les despeses corrents esdevenen paralit-
zadores del pressupost. A més a més, no és socialment
desitjable que els anhels de la majoria de la joventut
andorrana tinguin l’horitzó limitat només a esdevenir
un engranatge de la màquina estatal, renunciant a
seguir l’impuls de creació d’empreses i de promoció
social en l’esfera privada, més competitiva, però més
gratificadora també. Hi ha d’haver un equilibri entre el
potencial humà dedicat a la noble feina de gestionar
les empreses públiques i aquell que optarà pel risc de
l’empresa privada.

Rellegint anteriors discursos d’investidura m’he trobat
amb el fet que l’any 1982 una contesta al discurs
d’investidura posada en acta, deia que les despeses de
funcionament eren de menys del 25% del pressupost.
D’això només fa dotze anys i la part proporcional de
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les despeses de funcionament  i manteniment és més
del doble avui dia. Aquesta espiral de creixement
desordenat pot no aturar-se mai, si no es decideix de
parar la creació de noves activitats del sector públic
que no siguin imprescindibles i si no s’opta per una
decidida política de coordinació d’inversions i de pres-
tació de serveis de totes les administracions públiques.

Simultàniament al treball legislatiu que ha de fer aques-
ta Cambra, pensem que algunes lleis darrerament pro-
mulgades o proposades requereixen modificacions o,
en tot cas, una aplicació reglamentària que segueixi els
principis abans explicats. Són sobretot les següents:

La llei electoral: Nosaltres propugnem eleccions per a
les circumscripcions  parroquials a dues voltes: la pri-
mera volta amb majoria absoluta i la segona amb
majoria simple entre les dues candidatures més vota-
des.

A les eleccions comunals: S’haurà de limitar l’avantatge
exagerat que es dóna a la majoria. Per preservar la
governabilitat es pot donar la meitat més un dels llocs
a la llista més votada (que no tingui majoria absoluta o
més, és clar)  i repartir els altres llocs només entre les
altres llistes. D’aquesta manera les minories tindran
més representació comunal, sense que hi hagi blo-
queig del treball i les decisions.

El Reglament del Consell:  S’ha constatat en pocs dies
un seguit de llacunes, mancances i errors. No n’és un
dels menors el que podria paralitzar aquesta legislatura
si es donés un resultat d’empat a la segona volta en
l’elecció del Cap de Govern: el Reglament no preveu
res i, per tant, potser hauríem de tornar a fer eleccions.
En conjunt entre la Constitució i el Reglament del
Consell General, es coneix que la legislatura anterior
va haver d’assumir moltes contradiccions que ara es
reflecteixen en qüestions materials com la necessitat
de sis consellers per presentar candidatura i altres. Però
caldrà que el Reglament continuï mostrant les seves
coses bones i les dolentes abans de modificar-lo.

Projecte de llei d’immigració: La seva filosofia té molts
elements valuosos, però s’ha de refer el projecte de llei
inspirant-la en els principis d’economia administrativa,
de senzillesa, de respecte a la Constitució i de conside-
ració envers les empreses creadores de llocs de treball.
També s’ha d’evitar el greuge de tractar igualment els
residents de molts anys que els més recents.

Llei de nacionalitat: Proposarem suprimir els elements
inconstitucionals que conté (si el Tribunal Constitucio-
nal no ho ha fet abans) com el de la retroactivitat i el
greuge comparatiu que es fa amb la barrera de l’any 60
per als residents que vulguin esdevenir andorrans. El
període de temps ha d’ésser de trenta anys, o els que
es decideixi, però sense una data fixa de tancament,

sinó d’acord amb el temps de residència de cadascú i
sempre, és clar, que s’hagi promulgat la Llei d’Immi-
gració.

Llei d’arrendaments: La considerem massa reglamen-
tista i utòpica, i a més a més no resol els problemes dels
possibles abusos en la renovació de contractes.

Les lleis de competències i de transferències als Co-
muns: S’hauria de procurar que la seva aplicació eviti
consagrar “set estats dins l’Estat” però garantint un
nivell de finançament per als Comuns en base a les
seves competències. Si més no, des del Govern s’hau-
ria de promoure un sistema de presa de decisions
conjunta, amb informació prèvia de tots els Comuns i
del mateix Govern per tal de decidir les prioritats
nacionals en inversions i serveis i les prioritats parro-
quials.

Seguint l’esquema de les Comissions legislatives per-
manents que marca el Reglament, l’acció de Govern
serà la següent:

1. Interior. Sense rebaixar el nivell d’exigència de se-
guretat pública ben mantingut per l’antic sistema, cal
fer tot el possible per tal que la Policia andorrana
sintonitzi totalment amb el país, ja que és fonamental
que els policies se sentin com el que han d’ésser: uns
ciutadans exemplars en tot el seu treball de protecció
de la societat. Crec que els nostres joves policies hau-
rien de desenvolupar el seu aprenentatge i les pràcti-
ques en contacte amb cossos de seguretat equivalents
i, sobretot, més pròxims.

El Govern a través d’un Director General ha de vetllar
per tal que a la Policia no li faltin els recursos humans
i els mitjans materials per continuar fent la seva feina
amb eficàcia, inspirada pels principis constitucionals.

2. Relacions exteriors. La responsabilitat que ens impo-
sa dur a terme una política de reconeixement interna-
cional ha d’estar presidida per la realitat, i pel tocar de
peus a terra. 

La presència, a la mesura andorrana, ha d’ésser  el
nostre eix bàsic de treball, i per tant, i ben abans de
representacions excessives en els  escenaris exteriors,
hem de prioritzar des d’ara  les negociacions del nou
conveni com a país tercer amb la Unió Europea, que
substituirà l’aprovat  l’any 1990 i que s’ha de renegociar
abans del juny de 1995. Les actuals dificultats duaneres
per als productes andorrans s’han de resoldre amb el
diàleg.

S’ha de treballar per aconseguir uns acords més avan-
tatjosos amb la Unió Europea que salvaguardin els
diferencials fiscals existents, una  de  les bases de la
nostra economia, i possibilitin la lliure circulació de
béns, de serveis i de capitals dins aquest mercat comu-
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nitari. En aquest aspecte les relacions amb Espanya i
França han d’ésser especialment cuidades per evitar
que la fàcil consideració de “paradís fiscal” perjudiqui
i freni les possibilitats de desenvolupament de tot el
món de les societats de serveis immaterials, d’alt valor
afegit, tecnologia punta i augment de qualificació pro-
fessional.

La representació dins altres institucions internacionals
s’haurà de regular mitjançant convenis amb els països
veïns, amb altres petits Estats o amb altres Estats, que
puguin representar  Andorra, excepció feta d’aquells
organismes  on  la nostra  presència  asseguri contra-
partides molt favorables, i d’aquells en els quals la
defensa dels drets de la persona en facin imprescindi-
ble la nostra presència.

L’establiment de relacions diplomàtiques sota el prin-
cipi de l’estalvi de despeses i mitjans ha de ser l’objec-
tiu.

3. Economia: (Agricultura, Indústria, Comerç i Turis-
me). Creiem que el motor de l’economia del nostre país
ha de seguir essent la iniciativa privada en forma de
mitjanes i petites empreses d’alta qualificació i diversi-
ficació d’oferta. Amb el Pla Estratègic en curs d’acaba-
ment, fent servir els anteriors informes i treballs (el de
l’equip Bricall, tan vigent encara, el de Prognos, el
llibre sobre els serveis del Dr. Gunter Pauli i altres)
tenim un ventall insistent d’opcions vers les quals s’ha
d’orientar l’economia andorrana per sortir de la depen-
dència excessiva d’una part dels sectors comercial i
turístic.

Tots els experts i el mateix sentit comú orienten l’acti-
vitat econòmica cap al sector dels serveis, que és el de
més bones perspectives a mitjà i llarg termini, que pot
desenvolupar-se sense atemptar contra la natura i per
al qual Andorra gaudeix d’una gran quantitat de factors
positius, essent els negatius molt rectificables.

Per preservar l’activitat agrícola s’ha d’aplicar, d’una
vegada, les mesures que són urgents, com aquestes:

- Afavorir la cria de carn i la seva arribada al consum
construint un escorxador proporcionat a les necessitats
del país i donant-lo en gestió als mateixos ramaders,
donant suport a la creació de la Cambra Agrària.

- Fomentar i protegir les activitats alternatives del sector
creant una denominació d’origen acreditada i contro-
lada per a tots els productes elaborats a Andorra.
Incloure la seva promoció en les campanyes d’imatge
del país, amb atenció especial als problemes duaners
i de reglaments per a l’exportació dels productes natu-
rals andorrans, avui desprotegits.

- Mantenir i augmentar, en la mesura possible, el dife-
rencial de preu entre el tabac fabricat a Andorra i el
d’importació.

- Modificar els termes de l’assegurança del tabac, que
avui cobreix molt poc, per evitar que les incidències
del temps obliguin el colliter a mantenir en cultiu el
tabac pedregat. Estudiar la possible taxació de danys
després de pedregades.

El comerç i la indústria: s’ha de seguir les orientacions
cap a una oferta de serveis de qualitat, d’alt nivell de
valor afegit i de preparació professional creixent.
L’existència de la Cambra de Comerç i Indústria per-
metrà al Govern l’imprescindible diàleg amb els repre-
sentants de cada sector per tal de proposar al Consell
General una reglamentació simple i encoratjadora de
la diversificació.

S’ha de tenir en compte que el sector comercial i
industrial, amb el seu treball, és la base quasi exclusiva
dels ingressos de l’Estat i que els diferencials comer-
cials han arribat a límits preocupants. La conseqüència
és que s’ha de tenir molta cura a no agreujar l’apropa-
ment de preus comercials, per un augment massa fàcil
de les taxes i contribucions que ja paga el comerç des
de sempre.

El turisme ha estat, és i continuarà essent un dels
motors de l’economia andorrana. Els atractius del nos-
tre país: neu, muntanya, comerç, seguretat ciutadana,
infrastructures esportives, etc., han afavorit que en els
darrers decennis ens visités un nombre molt elevat de
persones. Però la massificació i la manca de previsió
en inversions de comunicacions, com també una pèr-
dua de competitivitat de l’oferta comercial i la situació
actual de crisi dels països veïns, han provocat una certa
davallada turística.

La crisi del sector fa que no s’obtinguin rendibilitats
raonables que permetin reinvertir en infrastructura ho-
telera (malgrat bastants esforços particulars dels da-
rrers anys). Això pot contribuir a empitjorar la qualitat
del servei, cosa que s’ha d’evitar. Per a la Unió Lliberal,
els factors clau que cal tenir en compte per millorar les
perspectives del sector són:

- protegir el patrimoni natural del Principat;

- millorar la infrastructura de comunicacions;

- potenciar la qualitat del servei en el sector turístic;

- completar l’oferta turística d’Andorra;

- incidir en la capacitació i en l’especialització del
personal a partir d’una política de formació professio-
nal enfocada al sector dels serveis turístics;

- articular una política de promoció conjunta d’Andorra
com a imatge de marca.
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Una de les idees bàsiques que repetim al llarg del
programa és especialment evident en aquest punt: cal
una oferta coordinada entre Govern, Comuns, esta-
cions d’esquí, departaments d’esport i entitats del sec-
tor.  

Com a factors positius i encara poc explotats, s’ha de
dir que sota l’epígraf o el nom de turista també hi cap
tots els visitants d’Andorra que hi vinguin per congres-
sos, per contractació de serveis fets a Andorra, per
activitats d’esport, de lleure, per serveis mèdics, para-
mèdics i termals de qualitat...

Creiem que al mateix temps que es fa campanyes amb
diferents conceptes cada dos anys o menys, s’hauria
de definir d’una vegada com presentem el país i con-
tinuar-ho fent de manera coherent, sigui qui sigui el
qui guanyi les eleccions i arribi qui arribi al Ministeri
de Turisme.

Una altra part important de l’efecte de les campanyes
ja no depèn del Ministeri de Turisme sinó del conjunt
del Govern i del Consell General com a tot: cal que, un
cop convençuts els turistes per tal que vinguin a An-
dorra, hi trobin un sistema viari i de túnels que els
permeti uns desplaçaments raonables i no caòtics.

4. Finances i Pressupost. Les finances del sector públic
s’han vingut caracteritzant per una constant: la persis-
tència del dèficit públic. L’augment de la despesa, no
compensat pels ingressos  recaptats, ha estat el deto-
nant d’aquesta  situació, en un moment en què la
situació, tant  externa com interna, de l’economia exi-
geix un  equilibri dels comptes públics. Això vol dir
que la  despesa pública ha crescut sensiblement per
damunt del ritme d’expansió global de  l’economia.

Com a resultat de la política de dèficits successius i
creixents, l’endeutament de les administracions públi-
ques ha crescut també de manera  espectacular.

Quan disposarem de les liquidacions de pressupostos
i de les auditories externes podrem parlar en base a
xifres certes i no discutides. En qualsevol cas, com que
Andorra no té recursos propis realitzables de forma
immediata, ni pot endegar una política monetària (que
tampoc soluciona res a llarg termini) la vigilància del
dèficit ha d’ésser encara més prioritària que a altres
Estats sobirans.

Els pressupostos constitueixen no solament l’eina on
es reflecteixen els ingressos i les despeses del sector
públic, sinó que també són l’instrument principal de la
política econòmica d’un govern. Per a nosaltres una
política de pressupost expansiu en les actuals circums-
tàncies és precipitada, ja que no parteix del necessari
estalvi en època de màxima activitat econòmica. Si
quan era possible invertir i estalviar alhora, l’adminis-

tració va preferir, conscientment o inconscient, llençar-
se a l’endeutament, ara que hi ha recessió cal ser
prudent i fer com tothom comença a fer a casa seva:
reduir despeses, invertir en perfeccionament profes-
sional i en diversificació,  per esperar sense més risc
una nova expansió, si arriba o quan arribi.

Per això, una interpretació maximalista de la Llei de
Transferències als Comuns pot portar a la multiplicació
dels dèficits acumulats. Si no hi ha un pacte global per
decidir les inversions prioritàries a tot el país, cada
administració es creurà amb total llibertat per empren-
dre qualsevol mena de projecte, encara que al costat
mateix s’estigui fent quelcom similar i concurrent. Per
altra part, si no es fa un gran esforç d’aprofitament dels
mitjans tècnics de l’administració central, cada Comú
veurà créixer la seva nòmina de despeses corrents fins
arribar a ofegar les possibilitats d’inversió, com li ha
passat al Govern.

Si de veritat ens considerem tots majors d’edat, posem-
nos a la taula de negociació i comencem no per la
facilitat de dir que anirem a buscar més recursos on
sigui, sinó per saber reduir les despeses innecessàries,
per no fer-les sense coordinació, per no repetir serveis
duplicats. La bona política d’una empresa és contenir
les despeses, abans de llençar la casa per la finestra
reduint encara més el diferencial del comerç i dels
serveis andorrans.

Al mateix temps que s’apliquen els principis d’econo-
mia administrativa, de rigor en les inversions i en les
despeses de funcionament, i d’absència de duplicitats,
s’ha de definir una política d’ingressos públics amb
aquests punts d’actuació prioritària destinats a evitar o
retardar la creació de noves taxes sense tampoc aug-
mentar les actuals:

1r. Coordinació de les finances públiques locals i esta-
tals per tal que el ciutadà que paga sàpiga que amb els
seus diners no es duplicaran inversions.

2n. Tendir cap a la unificació dels tributs comunals i
dels criteris que els guien, mitjançant negociació amb
els Comuns. 

3r. Aplicació de la legislació bancària, que obre la
possibilitat d’establiment d’un nombre, creiem, limitat
de nous bancs reglamentant criteris de selecció molt
estrictes sobre moralitat i solvència dels seus titulars.
S’ha de donar contingut a l’INAF com a òrgan de
control i regulació de l’activitat bancària i donar-li la
possibilitat d’autoritzar i controlar l’emissió de deute
públic per reduir els interessos que paga el Govern.
L’INAF ha d’ésser l’organisme consultiu bàsic del Go-
vern per a la política de crèdits.
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4rt. Foment d’una legislació favorable a les inversions
privades diversificades, establint una legislació més
oberta al capital estranger per a societats mercantils,
indústries, inversions i serveis d’interès general que no
estiguin atesos o que siguin de difícil abast per als
capitals andorrans (per exemple, túnels, transports en
comú, escoles privades d’ensenyament general i inter-
nats, centres de salut, clíniques especialitzades, etc.). 

5è. Llei del Joc, amb regulació de totes les loteries i jocs
que es venen i es juguen a Andorra, fent-ne una font
d’ingressos per a l’Estat, i també estudi de l’impacte
social abans de la creació i reglamentació de nous jocs.

6è. Establiment del registre de patents i marques, uti-
litzant els actuals mitjans humans i tècnics del ministeri
de Comerç i Indústria.

7è. Estudi de la possibilitat i la conveniència de dema-
nar ajuts comunitaris en plans de comunicacions inter-
pirinenques, en sanejament de rius, etc.

8è. Anàlisi de privatitzacions parcials de serveis: tot
mantenint i millorant la qualitat de servei, es tracta
d’obrir al capital privat l’accés a la propietat d’entitats
parapúbliques amb la doble finalitat de reduir el dèficit
públic amb els capitals invertits i de gestionar els
serveis amb criteris d’eficàcia privada. Les privatitza-
cions haurien d’ésser només d’una part minoritària i
amb un sistema que garantís la màxima difusió d’ac-
cions nominatives, amb prioritat per als andorrans.

La política fiscal ha de ser clara, concisa, coneguda i
mínima, per tal que Andorra pugui  continuar essent
atractiva, tant per als inversors com per als productors
i els comerciants. 

5. Política territorial i Urbanisme. En urbanisme, des-
prés de la delimitació de competències, és més urgent
que mai la redacció d’un Pla Nacional d’Ordenació,
que contingui els plans directors parroquials (generals
i parcials). S’ha d’evitar la dispersió i la contradicció
entre parròquies, especialment en zones on dues o tres
tenen els seus límits.

El Pla s’haurà de fer i gestionar en concertació amb els
ciutadans, entitats i sectors afectats, tot donant una
informació pública complerta i pensant en el bé comú.

Construcció: Cal evitar, amb una reglamentació que no
ofereixi lloc a interpretacions, qualsevol possibilitat
discrecional. Les requalificacions de zones han de
comptar amb una legislació que respecti el principi
d’igualtat. Aquest és un tema molt sensible que ha
causat escàndols polítics als països veïns i que a An-
dorra cal fer impossible des del primer moment.

Pel que fa als permisos de construcció, s’ha de trobar
la forma d’estalviar mitjans i gestions a fer, tot simplifi-

cant els tràmits, dins una normativa igual per a tots que
eviti els greuges comparatius. 

Comunicacions viàries: La prioritat nacional més gran
és el Pla Viari que resolgui amb un projecte únic la
connexió entre les valls del nord, de l’est i del Gran
Valira.

L’obertura de noves vies d’accés a Andorra requereix
la construcció del túnel d’Envalira i l’estudi simultani
d’altres possibilitats, com el túnel ferroviari de l’Hospi-
talet a la Vall d’Incles o una comunicació directa amb
la Cerdanya.

Creiem que s’ha de fixar un  altre objectiu a mitjà
termini, com és el d’un transport comú, del tipus auto-
rail o mono-rail amb propulsió elèctrica i segons les
més noves tecnologies que s’adapten a llocs saturats.
Requereix estudis tècnics i finançament important, és
clar, però creiem que és ja una necessitat ineludible per
descongestionar els carrers i les carreteres del seu
trànsit actual, especialment de cotxes andorrans.
S’hauria de pensar a fer-lo arribar a la Seu d’Urgell i
estudiar-lo en conjunt amb les autoritats comarcals,
autonòmiques i estatals veïnes. S’han de continuar fent
els estudis sobre l’aeroport més factible i interessant
per a Andorra.

Política de telecomunicacions: Propugnem l’estudi per
la instal.lació del servei de cable de fibra òptica a totes
les llars per donar opció a abonar-se a tots els canals
que arriben, acabar amb els problemes de repetidors
exteriors i obrir la possibilitat de televisió de serveis,
línies interactives, empreses de treball a distància i de
multi-serveis.

S’ha de refer tota la legislació sobre l’ORTA i posar en
marxa gradualment una televisió informativa, d’ando-
rranització i de cultura en règim d’economia mixta i
sota el principi del rigor en les despeses -aquí perme-
teu-me que faci un petit incís: lamento i crec que ho
lamentem tots que no hi hagi hagut possibilitat, per
qüestions sembla ser pressupostàries, que l’ORTA i la
televisió andorrana poguessin transmetre aquest acte i
també el que es farà demà amb les vostres contestes,
no per haver d’anar a ocupar antena sinó perquè els
ciutadans estan més atents i els hi agrada més veure un
debat així a al televisió que a la ràdio, que és més fàcil
deixar-la de costat. És lamentable perquè els professio-
nals de la televisió andorrana haguessin volgut fer-ho
i és un problema de mitjans que s’ha de resoldre i avui
dia s’ha demostrat; quan al mateix temps es pot trans-
metre partits de futbol i de bàsquet, en canvi, un acte
polític d’aquesta importància no s’ha pogut transmetre
en directe malgrat que s’està enregistrant-. Fet aquest
incís, s’haurà de demanar els ajuts que la UNESCO pot
donar per a plans sobre potenciació de la llengua i la
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cultura i treballar en cooperació amb les televisions
dels estats veïns que emeten en català.

Unió Internacional de Telecomunicacions: Aplicant
d’immediat els drets de país membre, s’ha d’obtenir la
recuperació i explotació dels canals de televisió per
satèl.lit per treure’n beneficis i utilitzar-los per la pro-
moció exterior d’Andorra -sobretot per això-, i el ma-
teix per a les dues freqüències d’ona mitjana de ràdio,
previ estudi de la seva utilitat i del rendiment possible
avui dia.

L’actual Ràdio Andorra es veurà potenciada i sortirà de
la precarietat si els polítics li volem donar els objectius
que ha de tenir i els mitjans per assolir-los.

Correus: Negociarem l’establiment d’un sistema postal
i numismàtic totalment andorrà, amb una política
d’emissió de segells i monedes de qualitat i amb rigor,
sense descartar la possibilitat de fer-ho en règim d’eco-
nomia mixta amb accionariat també popular. 

6. Sanitat i Medi Ambient. La realitat sanitària d’Andorra
obliga a donar respostes ràpides i coherents, assegu-
rant la continuïtat en la vocació lliberal de la medicina
al nostre país tot i considerant la necessitat d’un sector
públic fort i de qualitat. Cal també l’articulació de
futures polítiques d’integració per als nous professio-
nals, tant de la medicina com de la infermeria, que en
un futur immediat entraran al mercat laboral. (45 nous
professionals mèdics andorrans començaran a exercir
les seves activitats en un període de cinc anys).

Dins d’aquesta línia, Unió Lliberal proposa:

Exhaurir els objectius fixats dins la Llei General de
Sanitat. Desenvolupar els Decrets i Reglaments d’apli-
cació per fer-la possible. Adaptar el Reglament General
del Centre Hospitalari i acomodar-lo a les necessitats
actuals evitant un gegantisme que el faria impossible
de mantenir. Articular els mitjans necessaris per a dur
a terme la política preventiva indicada en el Pla de Salut
de l’any 90. Firmar acords amb les institucions políti-
ques veïnes que reconeguin l’existència a Andorra
d’especialitats mèdiques de qualitat i que puguin asse-
gurar la funció d’“especialitats de referència” per a les
comarques properes al nostre país.

Medicina privada: S’ha de salvaguardar el principi de
lliure elecció del metge i del servei. Augmentar els
mitjans de formació i reciclatge voluntaris amb la fina-
litat d’aconseguir estàndards de qualitat elevats. Con-
sensuar (entre professionals privats i l’Administració)
mesures de coordinació per assolir els objectius sani-
taris definits per la legislació vigent. Acreditar els ser-
veis donats mitjançant normes de control de qualitat
acceptades internacionalment, i avaluació d’aquests
serveis.

Medicina preventiva: Cal incrementar la política pre-
ventiva en matèria laboral (detecció, prevenció, co-
rrecció de patologies pròpies de l’activitat laboral
desenvolupada), escolar, social (alcoholisme, taba-
quisme, drogodependència, etc).

S’ha d’aconseguir el compliment generalitzat de vacu-
nacions i prevencions de patologies específiques, con-
seqüència de mals hàbits alimentaris, higiènics, de
qualitat de vida, laborals etc.

Assistència pública: Propugnem la definició d’un mo-
del assistencial basat en la cobertura d’especialitats
mèdiques pròpies de l’estructura sociològica actual i
l’adaptació al model de societat.

Caracterització en especialitats específiques de l’es-
tructura poblacional d’Andorra i que es puguin conver-
tir en especialitats de referència per a les comarques
properes, com hem dit.

Establiment de concerts i acords de col.laboració amb
hospitals de significada reputació (tant públics com
privats) dels països veïns (Sant Pau, Hospital Clínic,
CHR de Tolosa, de Montpellier, etc.) per complemen-
tar aquelles especialitats que no justifiquin (pel seu
volum d’activitat) un desenvolupament complet a An-
dorra.

La readaptació del nou Centre Hospitalari a les neces-
sitats reals de la població. Cal que l’obertura de serveis
sigui proporcionada a les necessitats, altrament el cost
de funcionament posarà en greu dificultat la mateixa
CASS. El trasllat de serveis s’ha de fer amb urgència ja
que les queixes per manca de mínims comencen a
sentir-se sovint.

Principi d’equilibri econòmico-financer: en l’explota-
ció del conjunt hospitalari, eliminant el concepte de
finançament per part del Govern introduït en el Regla-
ment del Centre Hospitalari de l’any 86.

Escola d’Infermeria: Cal continuar en la millora del bon
nivell de qualitat aconseguit fins ara, en concertació
amb hospitals de referència dels països veïns per al
desenvolupament d’especialitats de postgraduats, la
convalidació internacional dels títols atorgats.

S’ha de prestigiar, a nivell internacional, l’Escola d’In-
fermeria Andorrana a fi de captar també alumnes d’al-
tres Estats que vulguin desenvolupar els seus estudis a
Andorra, per arribar així al principi d’equilibri econò-
mic-financer en l’explotació de l’Escola.

Pla de Salut: S’ha d’establir un balanç dels objectius
aconseguits en el Pla de Salut del 1990, amb la partici-
pació de tots els òrgans representatius de les entitats
mèdiques i paramèdiques en la definició dels plans de
salut bianuals.
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L’objectiu final dels Plans de Salut: aconseguir les fites
marcades per l’OMS en el seu programa “Salut per a
tothom l’any 2000”.

Caixa Andorrana de Seguretat Social: Proposem
l’adaptació dels seus reglaments al contingut de la Llei
General de Sanitat.

S’ha d’incentivar la utilització dels serveis sanitaris
d’Andorra, mitjançant l’aplicació de tiquets modera-
dors diferencials per als serveis donats al país, garan-
tint, però, la igualtat de qualitat assistencial donada.

També el Principi d’equilibri econòmico-financer tant
en la gestió de la branca Malaltia com en la de Vellesa
i negociació dels convenis amb altres sistemes per
minimitzar els costos deguts als assegurats que ja no
viuen a Andorra.

Política de Medi Ambient: Andorra és un pas turístic
que atreu no solament pel comerç, sinó també per les
seves muntanyes, sobretot actualment, que el turista és
cada cop, més exigent pel que fa a qualitat de l’entorn.
Les comarques veïnes estan fent un esforç molt gran
en aquest sentit, ja que han dedicat inversions molt
importants a la construcció de col.lectors i depurado-
res.

Andorra no es pot quedar al marge d’aquest moviment
i ha de continuar mantenint i protegint un entorn
privilegiat, que pateix una degradació cada vegada
més important provocada pel seu augment de pobla-
ció i d’activitat econòmica.

La legislació protectora és pràcticament inexistent a
l’hora actual. S’haurà de posar al dia seguint les normes
europees per tal que el ciutadà i el visitant puguin
gaudir de la mateixa qualitat del medi ambient que en
els Estats europeus capdavanters. Per arribar-hi, cal un
pla general de necessitats i la seva aplicació segons
objectius a curt, mitjà i llarg termini. La problemàtica
del medi ambient és mundial i necessita la participació
de tots per arribar a una solució.

S’ha de fixar els estàndards de qualitat de les aigües
potables que hauran d’ésser obligatòriament seguits
per les corporacions locals i altres responsables (man-
comunitats, etc.).

Les aigües residuals sempre s’han abocat directament
als rius que s’autodepuraven ells mateixos. Però a
l’hora actual, amb l’augment de la població, la quantitat
de pol.lució abocada i el fet que els components
d’aquesta esdevenen cada vegada més importants i
tòxics, l’autodepuració, que és una utopia, ja no és
eficaç (l’autodepuració significava enviar els rius bruts
cap a l’estranger).

Les inversions començades en la canalització a cada
parròquia han de continuar amb la construcció d’esta-

cions depuradores. Es tracta d’una de les prioritats
nacionals absoluta i urgent. Per pur convenciment de
la seva necessitat i també per l’exigència que ens pot
venir qualsevol dia dels Estats veïns als quals aboquem
les aigües.

El paisatge és un dels mitjans més importants del
Pirineu per atreure el turisme i, per tant, s’ha de man-
tenir aquest entorn privilegiat únic:

Proposem la definició d’un pla viari coherent a nivell
nacional amb minimització de l’impacte de les carrete-
res i adequació d’aquestes als llocs, evitant amplades
desproporcionades en indrets de  paisatge privilegiat
i cuidant l’assentament i la repoblació dels desmunts,
moviments de terres i talussos (també en les obres
particulars, no solament en les públiques).

Política de repoblació de les muntanyes amb la fauna
pròpia del país i manteniment del bestiar com a ele-
ment salvaguardador de la riquesa natural.

Creació d’un parc natural amb la finalitat de potenciar
la reproducció d’espècies pròpies de les nostres valls i
com a element d’atracció turística.

Residus sòlids i industrials: El primer problema és que
el forn incinerador està funcionant al límit de la seva
capacitat. S’ha de preveure una renovació total del
sistema de tractament dels residus sòlids, amb tecno-
logies actuals no pol.lucionants i amb aprofitament de
l’energia creada a favor de l’àrea local que suporti els
inconvenients del forn.

S’ha de replantejar els abocadors anomenats “contro-
lats” a fi de resituar-los i preparar-los en indrets on la
seva hidrogeologia eviti les filtracions descontrolades
i, per tant, la contaminació del sòl i de les aigües.

Contaminació atmosfèrica: S’ha de definir una quota
d’alerta i establir mesures preventives puntuals a fi
d’evitar, en els dies de màxima contaminació, el seu
increment.

Proposo l’estudi de les energies per a calefaccions
col.lectives més netes, augmentant la part de l’energia
elèctrica mercès a les inversions ja començades per
FEDA.

7. Afers socials. La degradació de l’activitat econòmica
en general afecta negativament Andorra. Un dels ob-
jectius que el nou Govern haurà d’assumir és la defini-
ció d’un model de relacions laborals i socials diferent
que tingui en compte la realitat social.

No es podrà continuar ignorant les necessitats socials
existents i s’haurà d’articular una política d’acord amb
el que defineix la Constitució, i  així mateix l’aplicació
d’una política digna, justa i equilibrada per a les classes
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passives, la gent gran, i les que accedeixen per primera
vegada al mercat de treball, els joves.

En l’àmbit laboral, la política seguida d’establir quotes
d’immigració arbitràries ha portat a sembrar el desarre-
lament i el desencís entre andorrans i residents que
veuen amenaçats els seus llocs de treball per nous
immigrats, temporers o permanents, que ofereixen els
seus serveis a un cost més baix, en perjudici també de
les empreses comercials i de serveis del país.

La ignorància a nivell oficial de la dinàmica del mercat
de treball porta com a conseqüència la inexistència
generalitzada de normatives reguladores, o que les
poques que hi ha semblin pensades i fetes per a un
país que no existeix.

D’altra banda, les dones, que són la meitat de la pobla-
ció del país, necessiten un desenvolupament reforçat
dels principis constitucionals d’igualtat entre els sexes,
per trencar les inèrcies seculars de la societat tradicio-
nal.

Per tal d’actuar de forma sensible en aquests àmbits
proposem:

Igualtat de la dona: Incrementar les estructures i infras-
tructures que li permetin desenvolupar les seves acti-
vitats en tots els àmbits de la societat en condicions
d’igualtat efectiva.

De manera especial, cal establir un pla nacional de les
necessitats en guarderies d’infants, per tal que la dona
que treballa fora de la llar tingui igualtat d’oportunitats
per desenvolupar totes les seves capacitats personals,
no solament laborals, sinó també socials, polítiques,
culturals, esportives i de lleure.

Treball: Analitzar, conjuntament amb tots els agents
implicats (empresaris i treballadors), la dinàmica actual
del mercat laboral i les seves necessitats futures en
funció del model de societat desitjat.

Propiciar un pla de formació col.lectiu en base a les
necessitats definides, a fi d’augmentar el nivell de
qualificació professional orientant-lo cap a una econo-
mia de serveis de qualitat.

Política d’immigració: S’ha d’eliminar criteris arbitraris
en l’establiment de quotes d’immigració i establir uns
nous criteris en funció de les necessitats reals existents
a Andorra, tot donant prioritat en els llocs de treball als
andorrans i als residents permanents:

Potenciació d’una política de la tercera edat que salva-
guardi els interessos legítims i les exigències d’aquell
sector de la població que, per necessitats econòmiques
o socials, ha de rebre serveis fora de la pròpia família.
(Residències geriàtriques, assistides i no assistides, llars

de jubilats, plans d’ocupació per a persones de la
tercera edat).

Orientació professional de la població estudiantil amb
la finalitat de minimitzar els aspectes negatius que
pateix aquest col.lectiu quan accedeix per primera
vegada al mercat de treball i no troba feines adequades
a la seva vocació i titulació. 

Permisos de residències passives: Articulació d’una
normativa d’obertura que faciliti l’accés a la residència
passiva, amb la condició que aquests residents no
podran, ni ells ni els seus descendents, accedir a auto-
ritzacions de treball si no és per la via de la regulació
laboral (és impensable saber que hi ha una reglamen-
tació que permet la compra de vivendes a Andorra i no
es doni una possibilitat de viure-hi permanentment).

8. Educació, Recerca, Cultura i Esports. La coexistència
de diversos sistemes educatius dins una sola estructura
educativa i en una comunitat petita és una riquesa per
a la persona que cal mantenir i ampliar. Però això
obliga l’Estat a assegurar la coordinació i la interrelació.
Aquests principis ja estan regulats en part legalment i
mitjançant els convenis bilaterals, s’han de desenvolu-
par amb la creació de Consell Andorrà de l’Ensenya-
ment previst a la llei d’Educació.

L’experiència molt positiva de l’Escola Universitària
d’Informàtica i de l’Escola d’Infermeria marquen la via
per estudiar la conveniència d’obrir noves escoles
orientades específicament al sector de serveis (comerç,
finances, turisme, gestió i control d’empreses, comuni-
cacions, etc.) i també a les necessitats actuals de la
societat andorrana. Sigui com sigui, i sense perjudici
de les ajudes que calgui establir i de la utilització dels
locals públics, les escoles d’estudis universitaris i de
formació professional s’han de posar en funcionament
sota el principi d’autofinançament.

Política de formació andorrana: La formació andorrana
s’ha d’intensificar a totes les escoles i ha d’anar més
enllà, fins a arribar a les empreses, a les administra-
cions, etc. Fa falta una política lingüística que reque-
reix, entre d’altres mitjans, una televisió pública
educativa com a màxim mitjà de difusió. L’Escola An-
dorrana s’ha de privilegiar, com a escola d’integració
de les noves generacions. Dintre seu han de tenir
prioritat absoluta els mestres andorrans.

També proposem fomentar una política educativa que
desenvolupi dins de tots els sistemes educatius la for-
mació cívica dels andorrans.

L’escola andorrana -com dèiem- Ha de disposar, com
a mínim, dels mateixos mitjans materials que els altres
sistemes educatius del país.
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La prioritat absoluta del seu desenvolupament i creixe-
ment qualitatiu i quantitatiu és l’homologació dels
estudis i la seva adaptació per tal que els canvis de
sistema no siguin traumàtics per als alumnes. En el seu
camí de perfeccionament i creixement s’haurà d’escol-
tar més els qui fa anys que hi dediquen els seus
esforços i en coneixen les necessitats i les perspectives.
Cal mitigar i reduir a la col.laboració tècnica la influèn-
cia dels assessors d’altres sistemes veïns, deixant les
decisions polítiques per al Govern, el qual ha de comp-
tar en el seu procés d’elaboració i d’informació amb els
professionals que hi treballen.

Política per al present i el futur de la joventut:  S’ha de
fer tot el que calgui per potenciar, fomentar i regular
de manera senzilla i àgil tots els sectors d’activitat que
permetin oferir llocs de treball qualificats als joves
andorrans. Se’ls ha d’orientar cap a les feines amb més
futur, especialment en tot el món dels serveis que les
noves tecnologies permeten. Una política real de be-
ques d’estudi s’ha d’inspirar també en la millor possi-
bilitat de treball futur. El millor potencial de què
disposa Andorra és el dels seus joves, si obtenen la
formació més complerta i adaptada a la realitat econò-
mica del país. S’ha de crear nous estudis de nivell
universitari (com els de l’Escola d’Informàtica, ja dits)
en àrees de sortides laborals segures, tot aprofitant
convenis europeus i entre universitats.

Un cop acabats els estudis i per afavorir el comença-
ment de l’activitat professional, proposarem un acord
entre Comuns i Govern per tal que les taxes d’instal.la-
ció de despatx i negocis siguin mínimes durant els tres
primers anys.

L’Estat ha de garantir la protecció dels estudiants i
graduats andorrans a l’estranger amb convenis que
permetin mantenir i millorar els avantatges anteriors a
l’Estat de dret.

Un punt cabdal del futur educatiu andorrà és la possi-
bilitat de crear sistemes privats d’ensenyament. Cal una
política decidida que en reglamenti l’existència perme-
tent la seva creació i fomentant-ne la implantació a
base d’exempcions de taxes que també s’haurien d’ob-
tenir mitjançant pactes amb els Comuns. Cada inversió
en educació privada que es faci deixarà lliure una part
important de llocs d’escola pública i evitarà el creixe-
ment en espiral de les inversions i del manteniment
d’escoles. Sense deixar de banda que es tracta d’uns
serveis a oferir en règim d’internat a la zona de clients
possibles d’un ensenyament privat de qualitat, dins del
nostre entorn privilegiat (equipaments esportius molt
abundants d’hivern i d’estiu, seguretat ciutadana, cli-
ma, (podríem dir proximitat als nuclis de més habitants
espanyols i francesos pròxims), etc.).

Dins aquest apartat sobre la joventut, però no com a
únics destinataris, la nostra proposta sobre habitatge
consisteix a substituir la construcció dels mal anome-
nats “pisos socials” per una política del Govern coor-
dinada amb els Comuns, amb l’INAF, amb els bancs i
amb els constructors-promotors, que ofereixi possibi-
litats reals de crèdit i que permeti a les joves famílies
andorranes l’accés a la propietat d’habitatges a la par-
ròquia on visquin o vulguin viure.

Aquesta forma d’ajut que vam proposar en anteriors
eleccions era posada en dubte per altres opcions que
mantenien a capa i espasa la construcció dels tals pisos
socials i ens plau comprovar que ara tothom diu el
mateix que nosaltres dèiem. Esperem que a més a més
de dir-ho ho posi en pràctica aquell a qui li corres-
pongui, ara sobretot que la baixada dels tipus d’interès
dels crèdits per a la vivenda faciliten aquesta política.

Esport: La pràctica esportiva a Andorra pot gaudir de
les instal.lacions més abundants i, fins i tot, excessives
quasi que ningú no podria somiar per a una comunitat
de 60.000 habitants. Tenint com tenim unes instal.la-
cions sobredimensionades (però magnífiques), cal
treure’n el rendiment social més gran possible, tot
reduint els costos de funcionament.

Per això cal, en primer lloc, especialitzar les instal.la-
cions i presentar la seva oferta com un conjunt global
que no es faci competència entre diferents llocs i
complexos esportius.

Tots els esforços possibles s’han de dirigir a l’esport de
base, a la màxima utilització, per part dels joves, de les
abundants instal.lacions, sovint mig buides, que tenim.

S’haurà de fer un esforç important dins el món de
l’educació per coordinar l’esport escolar, comptant
amb els clubs de cada escola, amb les instal.lacions de
cada Comú i amb les possibilitats d’organització del
Govern, de les Federacions i Clubs i del Comitè Olím-
pic Andorrà.

Tant l’esport en edat escolar com la pràctica esportiva
dels adults, especialment en esports d’equip, són un
mitjà efectiu d’integració i de cohesió social. Però s’ha
de vetllar per reconduir l’excessiva proliferació de
federacions esportives que, a vegades, tenen una base
social ínfima. La Llei de l’Esport hi ha de posar un marc
legal just i mesurat.

L’esport-espectacle i el d’élite requereixen un tracta-
ment específic en funció de la promoció de país que
poden fer, i així mateix el treball de coordinació per
oferir i fer atractives les instal.lacions a federacions i
clubs estrangers de molts esports, per tal que hi vinguin
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a fer estatges i d’aquesta manera promocionin Andorra
(ja es fa així i s’ha d’incrementar, naturalment).

Aquests són els nostres objectius en l’exposició dels
quals he procurat ésser bastant concret, tot i que des-
prés de les intervencions dels grups parlamentaris
procuraré ampliar i completar allò que VV. Sries. con-
siderin oportú.

Personalment, crec que la Història, quan tingui la pers-
pectiva necessària dels anys acumulats inexorable-
ment sobre els treballs dels homes i les dones
d’Andorra, serà benèvola amb els andorrans nascuts
fins al segle dinou, però potser no ho serà tant amb els
nascuts aquest segle. Els primers, els avis de la gent de
la meva edat, els nostres avis, van saber estar al nivell
que el país els hi exigia. És cert que no hi havia tantes
opcions i que tot els hi venia molt més marcat per la
natura i l’estructura econòmica secular. 

Però a partir del despegament econòmic posterior  a la
guerra civil espanyola i la segona mundial, el desfasa-
ment entre les necessitats de previsió, d’imaginació i
d’acció, i allò que els polítics andorrans han fet la
darrera cinquantena d’anys ha anat creixent en perju-
dici del país. Andorra se’ns ha fet gran i en lloc de seguir
la sana política de “fer l’andorrà” que també serveix
pels temps moderns, s’ha preferit a vegades fer el
gegant, un gegant de peus d’argila. Durant molt de
temps hi ha hagut enormes dèficits en infrastructures i
només fa pocs anys s’ha desfermat una cursa contra
rellotge cap a les realitzacions sovint desproporciona-
des, també sovint en direccions equivocades i sempre,
lamentablement, sense cap coordinació ni cap volun-
tat de fer-les complementàries. Els andorrans han estat
força bons per cuidar-se de la seva casa i fer-la pros-
perar, però la casa de tots l’hem deixat molt per sota
del que podria ser.

Encara hi som a temps de compensar el desequilibri,
però seria un altre error pensar-se que es pot fer, pels
temps que corren fent créixer el pes d’un Estat que
cada dia vulgui complicar més l’activitat privada, en
lloc de facilitar-ne el desenvolupament, que en lloc de
simplificar els tràmits burocràtics els multipliqui fins a
límits absurds. Un Estat que vulgui intervenir cada
vegada més en coses on no se li demana de ser-hi i on
només li porta la pròpia inèrcia de funcionament o un
concepte equivocat de l’Estat subministrador de lleure
a baix preu i enorme cost.

Alguns pensen que la Constitució no és la solució de
tots els mals. Però permet que els andorrans ens pre-
sentem davant del nostre futur com a comunitat orga-
nitzada democràticament i sense tuteles superiors.
Però són les dones i els homes que l’han d’aplicar els
qui la faran més bona o més dolenta. S’haurà de

superar amb bona voluntat la mena de pecat original
amb la qual ha nascut la Constitució: ha estat producte
d’un pacte forçat sobre el model d’Estat. A canvi d’una
proporció més justa en el sistema electoral per a les
Parròquies més poblades, s’ha volgut garantir a les
Parròquies altes l’autonomia econòmica que sempre
han demanat. I això potser és bo. Però el cas és que als
qui van fer el pacte se’ls va anar la mà obrint genero-
sament la bossa i, ara que la bossa és quasi buida, hem
de ser prou honestos políticament per superar la divi-
sió entre andorrans de parròquies altes i baixes. Hem
de trobar la forma d’evitar despeses repetides, de fer-
nos la competència els uns als altres, i oferir als qui ens
visiten i mantenen la nostra prosperitat el bo i millor
de cada casa, de cada parròquia, junt amb el de totes
les altres. Hem de saber decidir tots junts què s’ha de
fer amb prioritat pel bé de tots i quines inversions es
poden esperar fins que els números quadrin millor.

Tots plegats ens haurem d’esforçar per convèncer als
qui no creuen en els canvis, però només podrem
arribar als nostres objectius si ens ajudem els uns als
altres, perquè si ens seguim barallant no tindrem cap
necessitat de crisi exterior ni de culpar als de més
amunt dels nostres mals: malbaratarem tots sols el
capital de confiança que Andorra ha mantingut fins
avui i que, malgrat tot, encara és molt gran.

Finalment vull dir que més enllà dels dos candidats que
hem tingut l’honor d’ésser escoltats per vostès i pels
ciutadans d’Andorra, més enllà dels dos programes
que us hem llegit i que, de veritat, no es pot dir que
siguin tan radicalment llunyans, sinó bastant propers
en la seva inspiració inicial i diria en la seva pràctica,

Més enllà, fins i tot, dels nostres esforços per no ésser
massa feixucs en la lectura, de donar bona imatge i
d’intentar superar les nostres inevitables limitacions
personals i el pes de la responsabilitat del moment,

Per damunt de tot això hem de fer tots plegats un esforç
per fer bones les coses que ens uneixen i que són
moltes, començant, és clar, pel fet d’haver nascut i
crescut en aquesta Andorra nostra, aquest “prodigi,
gairebé un miracle” com tan bé la va definir l’admirat
Salvador Espriu. Un gran esforç per fer que la labor
legislativa i la de Govern deixin de banda, tant com es
pugui, la facilitat còmoda de donar la culpa als d’abans,
els uns i els altres, o d’esperar ben atrinxerat que un
s’estrelli per recollir la rendibilitat política del seu fra-
càs.

Les nostres inquietuds han estat molt sovint comparti-
des: quan ni el Sr. Oscar Ribas ni jo mateix teníem drets
polítics, no fa tants anys, érem junts a la reivindicació
més bàsica del qui estima el seu país: l’exigència irre-
nunciable de ser-ne un membre sense limitacions, amb
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dret a opinar i a escollir els seus representants. Ara he
tingut l’alt honor de trobar-me al seu davant defensant
unes altres coses (i moltes d’iguals). Però continuem
compartint-ne una d’inquietud: volem el millor per a
Andorra, per a tots els que hi viuen i pels andorrans de
set-cents anys més. 

Permeti’m, doncs, que m’adreci directament a Vostè,
Sr. Oscar Ribas, per dir-li que si obté la majoria i s’ha
de posar a governar, ara que ja no hi ha l’excusa dels
treballs constitucionals ni del consens, si llavors li cal
manllevar algunes o moltes de les nostres propostes,
faci-ho sense cap reserva. Li garanteixo des d’ara que
per fer-ho tindrà el nostre suport més decidit i també
li asseguro que no em sentirà mai dir-li que els electors
el van  votar amb un mini-programa elàstic, i en canvi
s’ha posat a executar el nostre, o que fa la nostra
política, perquè tot el que faci per tornar l’optimisme i
la confiança a Andorra li serà agraït. Si són decisions
de filosofia lliberal tant de bo, perquè seran bones, i si
pertanyen al seu programa i també les considerem útils
o millors que no fer res, compti des d’ara amb el meu
suport i el del nostre grup.

Andorra ens reclama que anem per feina, que endre-
cem almenys pel temps d’una legislatura l’espantall de
la crisi política i que, tots plegats, cadascú al paper que
li toqui interpretar, siguem dignes de la confiança que
ens han atorgat els nostres conciutadans. No dubtin
VV. Sries., que si ens correspon a nosaltres assumir la
feina de governar ho farem.

Sàpiguen els andorrans que hi ha alternatives possibles
i que cada dia n’hi haurà més. Que la classe política
d’aquest país pot generar més d’un candidat a Cap de
Govern i que vindrà un dia, potser aviat, en el qual
aquell sentiment que palpem al carrer i que es tradueix
més o menys en allò de ... “sempre són els mateixos...”
ja no tindrà raó de ser. De fet la composició d’aquest
Consell General, amb tantes cares joves de genera-
cions que s’estrenen en la responsabilitat parlamentà-
ria, ja contradiu la frase feta i és un bon auguri de la
participació de tots en la feina comuna de mantenir i
aixecar el nostre país fins a les cotes més altes de
benestar general i de prosperitat.

Als anys que vivim i als que venen, ja res no ens serà
donat com abans: quasi sense demanar-ho. Cal posar-
se a treballar pensant més en consolidar el futur que
en gaudir únicament del present i aquesta és feina de
tots, no solament dels polítics.

Tenim la sort de pertànyer a aquest admirable racó de
muntanyes que no seria quasi res si no hagués mantin-
gut sempre la seva diferència; de vegades amb molta
sort, d’altres per la inèrcia de les coses, però sempre
amb l’atent vigilància dels seus habitants, que han estat

també sempre conscients del valor de la unitat davant
els reptes, les proves i les dificultats. 

Ara més que mai podem fer d’Andorra el que vulguem
que sigui. 

Som-hi, doncs! 

Visca Andorra!”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Moltes gràcies, Sr. Forné.

Se suspèn la sessió fins demà a les 10 del matí per
procedir a les intervencions dels grups parlamentaris i
dels Consellers no adscrits.”

Se suspèn la sessió a un quart menys cinc de dues de
la tarda.

Es reprèn l’endemà, dimecres, dia 19 de gener de 1994,
a un quart menys cinc d’onze del matí.

El M.I. Sr. Síndic General:

“Procedirem, doncs, a les intervencions dels grups
parlamentaris i dels Consellers no adscrits.

Abans de començar recordaré tan sols que cada grup
parlamentari disposa de trenta minuts i els Consellers
no adscrits de cinc minuts cadascun.

Tal com va quedar establert, intervindran els grups
seguint l’ordre següent: Coalició Nacional Andorrana,
Agrupament Canillo-Massana, Nova Democràcia,
Grup Lliberal, Agrupament Nacional Democràtic i, acte
seguit, els dos Consellers no adscrits.

Passaria, doncs, la paraula a la Coalició Nacional An-
dorrana, al Sr. Antoni Cerqueda. Hi haurà quatre po-
nents.”

El M.I. Sr. Antoni Cerqueda:

“Gràcies, Sr. Síndic.

M.I. Sr. Síndic, M.I. Sr. Subsíndic, M.I. Senyora, MM.II.
Senyors,

Senyors candidats:

Hem escoltat amb molta atenció els vostres discursos
programàtics en aquesta sessió d’investidura, i hem
constatat amb satisfacció que moltes de les propostes
programàtiques de la Coalició Nacional Andorrana han
estat recollides en les vostres proposicions; us felicitem
i ens en felicitem.

Coalició Nacional Andorrana vol deixar clar que treba-
llarà en el decurs de la legislatura per què el diàleg i la
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negociació siguin sempre presents en el Consell Gene-
ral, ajudant a configurar l’Andorra moderna, enfortint
les institucions sorgides de la Constitució i consolidant
la democràcia parlamentària.

En el nostre programa electoral dèiem textualment:
Coalició Nacional Andorrana impulsarà i afavorirà el
compromís polític adient amb d’altres forces parla-
mentàries, a fi d’assolir un pacte de legislatura per
assegurar l’entrada en funcionament i la normalització
de totes les institucions andorranes en el marc de la
Constitució, així com per què les mateixes garanteixin
permanentment de màxim prestigi, respecte i estima
dins i fora d’Andorra.

Coalició Nacional Andorrana entén que tot Estat ha
d’estar ben protegit i ha de preservar-se de tota incer-
tesa o arbitrarietat. La resposta del poble andorrà ha
estat clara en aquest sentit, a l’estructurar-se com a Estat
de dret, però l’Estat de dret queda coix si no establim
els mecanismes eficaços per fiscalitzar els comptes i la
gestió econòmica de l’Estat i de tot el sector públic que,
endemés de transparents, han de ser eficients.

Per això trobem a faltar en els programes dels candi-
dats a Cap de Govern la proposta de creació d’un
Tribunal de Comptes, que vetllaria per l’examen i
comprovació dels comptes i de la gestió econòmica de
l’Estat i de tot el sector públic.

Aquest Tribunal, integrat per experts nacionals, elimi-
naria les despeses que les diferents administracions
esmercen en concepte d’auditories externes, unifor-
maria criteris de gestió i, en tots els casos, quedaria
garantida l’exigència de responsabilitats i la millora
permanent de la funció pública.

En el terreny econòmic no podem donar suport a un
model esgotat de política econòmica que proposa com
a solució un sistema general d’imposició directa, siste-
ma que no està quantificat, que no explicita sobre qui
recaurà el nou esforç fiscal i que no diu com s’aplicarà.

Nosaltres entenem que cal un canvi profund en l’orien-
tació de la política econòmica del Govern; per la Coa-
lició Nacional, aquesta nova orientació té com a
objectius prioritaris la protecció de l’economia produc-
tiva, l’estímul de la inversió i la creació de llocs de
treball.

Es tracta de fer compatible el rigor amb el creixement
perquè sense creixement no hi haurà capacitat de
distribuir millor la riquesa ni de fer política social, ni
de crear llocs de treball.

En el decurs de la propera legislatura, la política pres-
supostària ha de ser el pilar fonamental de la política
econòmica. El rigor en el compliment de les previsions
pressupostàries és un element de cabdal importància.

La situació actual de dèficit públic, que s’ha convertit
en estructural, fa que l’equilibri dels pressupostos fu-
turs sigui una fita inajornable. La condició bàsica de
l’equilibri pressupostari consisteix en acomodar el total
de la despesa pública al total dels ingressos recaptats
per l’Estat.

Per aconseguir-ho, la Coalició Nacional us proposa:

- eliminar les pràctiques que ajornen a exercicis futurs
el reconeixement d’obligacions contretes amb anterio-
ritat, la qual cosa permetrà conèixer a cada moment el
grau d’endeutament real,

- identificar i avaluar les despeses preferents, que són
les que van destinades a millorar la qualitat de vida dels
ciutadans: educació, sanitat, justícia, infrastructura vià-
ria, etc.,

- aplicar tècniques pressupostàries per programes i per
objectius, destinades a controlar i comprovar l’eficàcia
de les despeses pressupostades,

- fer més eficaç l’Administració central per evitar dupli-
citats de despeses amb les administracions comunals,
aplicant el principi de la subsidiaritat, és a dir, que allò
que es pugui fer de manera eficaç a nivells més propers
als ciutadans no es faci als nivells més alts de l’admi-
nistració,

- vetllar perquè tota despesa pública serveixi per aug-
mentar la riquesa, evitant contractar despeses a agents
econòmics no residents al país; deixar escapar renda
interior suposa incrementar la tributació futura nostra
i dels nostres fills, a més de desestabilitzar l’equilibri
macroeconòmic del país.

Per evitar tendències inflacionistes, que entre altres
coses han ocasionat la pèrdua de competitivitat del
comerç, caldrà que la despesa pública sigui estable i
constant, sense salts quantitatius no proporcionals al
creixement real de l’economia.

Estem totalment en contra d’un sistema impositiu amb
finalitats únicament recaptatòries que en aquests mo-
ments acabaria per anul.lar l’únic avantatge competitiu
de la nostra economia, el diferencial fiscal.

La Coalició Nacional us proposa, si voleu, la reestruc-
turació de l’ordenament tributari actual, adequant la
política tributària de l’Estat al nou ordenament jurídic
dins del marc de la Llei de Transferències i de la Llei
de Delimitació de Competències amb els Comuns, la
recerca de noves fonts d’ingressos, que a més de
majorar la capacitat de recaptació de l’Estat, dinamitzin
l’economia real del país assegurant que el nou esforç
fiscal no recaigui en els residents permanents del país.

Amb aquesta finalitat, Coalició Nacional us proposa de
forma no exhaustiva les següents fonts:
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- creació d’un fons nacional de garantia del sector
financer, administrat per l’Institut Nacional Andorrà de
Finances; aquest fons tindria un doble objectiu: d’una
part, dotaria a l’Estat d’uns recursos que li permetrien
un estalvi de despeses financeres, i d’altra, reforçaria
encara més la credibilitat i la solvència del sector
financer en front de la comunitat internacional,

- establiment d’un timbre fiscal que gravaria els actes
jurídics documentats,

- creació -i amb això coincidim- d’un Registre Nacional
de Patents i Marques, recolzat per un marc jurídic
apropiat, en especial per mitjà de l’adhesió d’Andorra
a tractats i convenis internacionals que garanteixin els
drets de propietat intel.lectual i industrial,

- liberalització selectiva i controlada del sector finan-
cer, evitant la desestabilització i assegurant en tot mo-
ment la bona i excel.lent credibilitat i solvència del
sector,

- creació d’un marc legal que permeti l’establiment de
societats no residents, que a més de reforçar directa-
ment els ingressos de l’Estat, dinamitzin altres sector
de l’economia del país,

- residències passives, separant a nivell impositiu les
persones jubilades i aquelles que estan en actiu,

- i els ingressos derivats de l’explotació dels jocs d’at-
zar.

Capítol a part és el que fa referència a les inversions de
l’Estat que han de tenir com a prioritat l’increment de
les activitats productives; en aquest sentit us podríem
proposar:

- la creació d’un pla de desenvolupament industrial per
la petita i mitjana indústria, no pol.luant, aprofitant els
avantatges de l’acord signat amb la Comunitat Econò-
mica Europea, avui Unió Europea,

- promoure i facilitar les inversions estrangeres que
puguin ser qualificades d’interès social i/o nacional,

- fomentar la implantació a Andorra de centres de
formació de grau mig i superior,

- adequació i millora de la infrastructura de comunica-
cions.

D’altra banda, considerem molt important definir el
paper que el sector públic ha de tenir dins del funcio-
nament de l’economia; en una economia de mercat i
també mixta, el sector públic ha de ser l’autèntic dina-
mitzador de l’economia, creant expectatives i oportu-
nitats perquè la iniciativa privada les pugui
desenvolupar.

El sector públic no ha de substituir al sector privat; ha
de crear l’entorn macroeconòmic perquè les empreses
puguin millorar els seus avantatges competitius.

La política del Govern ha de fomentar la capacitat de
les empreses del país perquè es puguin introduir en
sectors nous on puguin guanyar en productivitat i
competitivitat.

Amb aquesta finalitat, us proposem:

- establir convenis i tractats amb els països veïns i amb
la comunitat internacional, per afavorir i potenciar
l’activitat comercial, industrial, cultural i de serveis dels
diferents sectors del país,

- internacionalitzar l’economia andorrana de tal mane-
ra que els productes i serveis d’Andorra puguin accedir
i competir en els mercats internacionals sense restric-
cions duaneres i sense recàrrecs fiscals per lliure ex-
portació,

- incrementar les actuacions concertades entre l’Admi-
nistració i les associacions sectorials, com la Cambra
de Comerç, Indústria i Serveis, de recent creació, i les
professions lliberals,

- crear un banc de dades informàtic que pugui ser
utilitzat pel sector exportador,

- elaborar un programa per la formació empresarial i
de tècnics en el coneixement dels mercats exteriors,

- crear l’Institut Nacional Andorrà d’Estadística, que
permetrà conèixer amb periodicitat regular les dades
econòmiques que serviran per adaptar millor la políti-
ca econòmica del país a la realitat i modificar aquelles
variables i coeficients que puguin causar desequilibris
en l’economia nacional. A tall d’exemple, l’Institut
Nacional Andorrà d’Estadística s’ocuparia d’elaborar i
calcular les magnituds següents: índex de preus al
consum, I.P.C., índex de preu a la producció, balança
comercial del sector exportacions, situació pressupos-
tària, informació estadística envers el sector de la cons-
trucció i determinació de la renda nacional.

Per acabar, voldria fer referència a la possibilitat de
privatitzar o de privatitzacions totals o parcials d’em-
preses parapúbliques. La Coalició Nacional entén que
no es pot vendre part del patrimoni de l’Estat, sobretot
quan es tracta de sectors estratègics, com són les co-
municacions i l’energia. Endemés, aquesta pràctica no
solucionaria el problema de les finances públiques que
és, com hem dit, el dèficit pressupostari; únicament
serviria com a solució econòmica a curt termini per fer
front a una part del deute acumulat, però el problema
real continuaria existint i al cap de poc temps tindríem
el mateix problema que ara, però ja hauríem venut una
part important del patrimoni de l’Estat.
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Gràcies, Sr. Síndic.”

El M.I. Sr. Simó Duró:

“Sr. Síndic,

La Constitució dóna unes llibertats, uns drets que d’im-
mediat s’han de traduir en uns textos legals que regu-
laritzin i protegeixin a cada ciutadà. No podrà existir
una veritable cohesió nacional mentrestant no s’apli-
qui la legislació pròpia al respecte i que entre altres,
són les lleis de: estat civil, protecció dels andorrans dins
d’Andorra, dret a la intimitat, protecció del secret mè-
dic.

En un moment on ja un cert nombre d’andorrans i de
residents es troben sense feina, cal potser fer una pauta
en l’acolliment d’immigrants. Sigui com sigui, Andorra
ha acollit treballadors que cal tractar humanament,
respectant escrupolosament el dret a garantir la família
quan existeix el nucli i la voluntat, sense mai provar
d’infringir els principis internacionalment reconeguts i
proclamats i que, socialment parlant, eren de sentit
comú dins les Valls.

Parlant d’una política dissuasiva, necessària per a la
pau i la tranquil.litat del Principat, hom es pregunta
quins són els textos legals que regulen l’actuació de la
policia. És que la policia andorrana té activitats políti-
ques o està sotmesa al temor polític?

Dins el camp educatiu, al nostre entendre, convé que
l’escolarització dels infants tingui com a base una real
llibertat. L’educació dels infants i joves d’Andorra ha de
ser orientada per les exigències europees, a més, com
més llengües parlaran i dominaran, millor serà la inser-
ció futura dels nostres instruïts.

L’ensenyança, sigui quina sigui l’opció escollida, ha de
propiciar l’obertura de l’esperit vers un tendiu univer-
salista per als uns, i ha de procurar inserir dins el món
manual i professional a d’altres.

Cal protegir la cultura oral andorrana, cal fugir de les
influències anihiladores d’un centralisme lingüístic.
Hem de mantenir costums, tradicions, no podem de-
sarrelar als homes d’aquest país pretextant una opinió
de progrés.

Dins el marc universal de la cultura, cal evitar de seguir
ofegant a la gent dins un sens fi d’activitats massa
costoses i gairebé inaprofitades per dificultats paleses
de presència i d’assimilació. Cal una nova conceptua-
lització de la coneixença.

Dins del camp agrícola i ramader prou demagògia
administrativa i prou propostes cícliques, calen actes:

1) calen persones que sàpiguen i entenguin en conreu
i recria,

2) el nostre context és el d’alta muntanya, doncs, les
possibilitats són reduïdes; de forma justa i encertada
cal passar als actes, considerant les característiques de
cada parròquia,

3) dins un quadre cada dia més restrictiu, convé de nou
intentar una obertura per recuperar certes llibertats
perdudes per deixadesa,

4) cal que el Ministeri d’Agricultura canviï les seves
accions en els camps de planificació i de les relacions
amb les duanes.

Coalició Nacional Andorrana expressa la seva voluntat
nacionalista que no s’ha de confondre, com ja s’ha
intentat des de diversos sectors, amb d’altres tendèn-
cies que ningú de nosaltres comparteix.

Nacionalisme vol dir mantenir la independència d’An-
dorra, salvaguardar la seva neutralitat, consolidar els
seus drets peculiars, lluitar pel manteniment de la seva
existència, preservar la seva identitat davant els cons-
tants i absoluts perills, alguns ben a la vora, que la
poden afectar.

Tot, amb una clara visió d’Estat, que no elimina actituds
de comprensió, integració, d’atenció, de respecte, fora
de qualsevol ombra amb accents reaccionaris del tot
injustificables.

Progrés i nacionalisme no són dos conceptes oposats,
excloents, sinó tot el contrari, complementaris, neces-
saris si es vol avançar.

Per això, des de Coalició Nacional Andorrana, procla-
mem una indestructible i sòlida actitud nacionalista,
amb una disposició serena, gens discriminatòria, de
diàleg, però convençuda, en la que no hi tenen lloc
extremismes ni aquells que pensen que per caminar
endavant s’ha de destruir tot el que té relació amb el
passat.

És evident que per assolir i arribar a aquest futur que
creiem tots cerquem, forçosament s’ha d’haver tingut
un contingut històric, caràcter substancial i específic
d’Andorra, i això constitueix un element essencial al
que no es pot renunciar de cap manera.

He dit.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Passo la paraula al Sr. Josep Angel Mortés.”

El M.I. Sr. Josep Angel Mortés:

“Gràcies, Sr. Síndic.
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Creiem que no és possible un procés de creixement
econòmic sense un respecte al medi ambient el qual
ens asseguri un futur en les millors condicions de vida
possibles.

Dit això, pensem que els candidats a cap de Govern
ens han deixat ben clares les seves inquietuds envers
el nostre entorn natural, les quals crec que tots com-
partim, i les seves intencions de portar solucions a un
dels greus problemes que es planteja la societat actual.

Voldríem aportar alguns punts que creiem poden ser
del tot importants, i pensem que el Govern elegit
hauria d’incloure dins del seu programa, com són el de
l’educació ambiental en els plans d’estudis, fer estudis
de l’impacte medi ambiental de les carreteres per tal
d’adequar-les als llocs, així com la repoblació de des-
munts i talussos; promoure que totes les administra-
cions utilitzin paper reciclat.

Sanitat: estic segur que a tots nosaltres, en més d’una
ocasió, la gent del poble ens ha comentat el seu des-
content del conjunt de la sanitat pública. Entre tots crec
que hem de fer un esforç per tal d’evitar cada dia més
aquests comentaris, la qual cosa vol dir que ens hem
d’esforçar per tal d’oferir uns serveis sanitaris de qua-
litat.

El nou hospital que es posarà en funcionament en un
futur molt proper, crec que és una de les bases per
oferir aquests serveis, sempre i quan es faci tot el que
està a les nostres mans per tal que no esdevingui un
edifici mal aprofitat que, una vegada més, només ser-
veixi de façana. L’hospital no ha de ser un edifici buit,
però sí un lloc plenament assistencial.

La Seguretat Social ha de complir plenament amb la
seva missió i ha de ser un estament amb gestió trans-
parent, sense secrets i amb deures equitatius de cara a
qualsevol dels seus associats; aquí, única i exclusiva-
ment es deu.

Política territorial: els Comuns constitueixen l’element
que està més a prop de la persona, aquell que pot
conèixer millor quines són les preocupacions, les in-
quietuds, les il.lusions i els projectes d’un determinat
sector de la nostra comunitat.

Per altra banda, són per definició l’origen bàsic de
l’estructura socio-política d’Andorra a la que no es pot
renunciar i, per tant, no se’ls pot negar, com sembla
que alguns pretenen, el seu protagonisme i la seva
participació activa en la construcció de la nostra socie-
tat.

És vol que aquesta opció sembli desfasada a l’Andorra
moderna post constitucional i no és així; en tot cas són
propòsits que es poden compaginar harmònicament
en benefici del ciutadà i de l’Estat.

Els Comuns han de poder, per tant, disposar de les
eines humanes i materials per a portar a la pràctica els
seus programes, i aquesta circumstància, aquest mèto-
de, si d’ordena adequadament i es dur a la pràctica de
manera equilibrada pot ser una confluència perfecta
amb l’Administració central i, fins i tot, pot bastir i
integrar el desitjable pèndul que consolidi un perfil
ajustat, a una comunitat com la nostra, per la millor
assistència al ciutadà.

S’han d’establir ponts de col.laboració; per això, ja en
la campanya electoral C.N.A. propugnava la realització
d’accions coordinades per mitjà d’òrgans amb compo-
sició dual entre el Govern i els Comuns, per atendre
sectors com els sanitaris, turístics, culturals i, per exem-
ple, la circulació automobilista entre altres. Gràcies.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Passo la paraula al Sr. Manuel Mas.”

El M.I. Sr. Manuel Mas:

“Gràcies, Sr. Síndic.

Una mica com a resum de tota l’exposició que ha fet
Coalició Nacional Andorrana, voldríem manifestar
que, al nostre criteri, una de les qüestions molt impor-
tants que tenim en aquest moment plantejades i que
els dos candidats d’ahir van sots llevar en els seus
programes que és la representació internacional d’An-
dorra.

Entenem que, per tant, davant d’aquesta situació,
aquesta qüestió exigeix un plantejament ben rigorós
perquè, en definitiva, és la imatge d’Andorra i la seva
credibilitat exterior el que està en joc, amb totes les
repercussions que se’n poden derivar tant dels encerts
com dels errors que es puguin portar a terme en
aquesta matèria.

És per aquest aspecte que entenem que abans de
qualsevol acció política, primer s’ha de dur a terme una
clara cohesió i una actitud en les que es recullin els
objectius d’Andorra en general.

Per tant, és indispensable que es determini aquest
programa i es dugui a terme una acció global en la que
es fixin les bases, les orientacions, les opcions i els
resultats que es pretenen, tot el què ha de sorgir d’un
debat parlamentari que acordi les estratègies amb les
què es podrà assolir una garantia de política exterior
eficient i ben correcta.

Què volem dir amb això? Amb això volem dir que hem
de cercar una fórmula que serveixi per la necessària
plasmació de les línies que han de marcar la presència

Sessió Extraordinària dies 18 i 19 de gener de 1994 Núm. 2/1994 Diari Oficial del Consell General

29



d’Andorra, especialment a l’ONU, amb la seva partici-
pació a les votacions en les constants propostes de tot
ordre que es sotmeten  en cada període de sessions de
treball en aquell Organisme Internacional.

Per altra banda, no es pot ometre que el Consell
d’Europa té una doble vessant, governativa i parlamen-
tària i l’accés a aquesta Institució ha d’estar vinculat als
dos poders.

És per aquests motius que pel què fa la representació
internacional, Coalició Nacional Andorrana reclama la
prèvia reestructuració d’aquest programa d’intencions
i de regles d’actuació.

Els dos candidats també van parlar de la societat civil;
entenem, però, que han estat uns comentaris gairebé
tendencials i sense entrar en profunditat en aquest
tema; entenem que s’ha de pensar que avui dia és del
tot indispensable una connexió amb la societat civil i
la integració d’aquesta en la dinàmica de la ciutat
andorrana, amb la seva pròpia responsabilitat i partici-
pant activament en els reptes d’Andorra en el moments
actuals.

Tot progrés ha de comptar necessàriament amb el
generós esforç d’una societat civil, a la que no es pot
deixar al marge de qualsevol realitat en una col.lecti-
vitat per a participar activament en el disseny de futur.

És cert, com ahir es va dir també, que aquesta vincula-
ció amb la societat civil ha de tenir, entre altres, el seu
pont d’unió per mitjà de la ràdio i de la televisió, però
aquests elements no han de ser únicament una eina de
promoció d’una determinada i única acció política,
sinó que han de tenir una missió essencialment infor-
mativa i objectiva, en les que tinguin entrada totes les
realitats del país sense cap exclusió ni discriminació i
ha de ser imparcial, equilibrada i autènticament inde-
pendent, perquè només d’aquesta manera podrà com-
plir la seva missió informativa i estar al servei del país,
amb el criteri clar que la financiació de la ràdio i de la
televisió nacionals no ha de ser exclusivament a càrrec
de l’erari públic sinó que ha de gaudir també d’altres
fonts d’ingressos.

Entenem que pel costat del sector comercial, avui en
dia amb greus problemes, i sempre que les seves
condicions siguin òptimes per a superar els punts
crítics, s’han d’erigir nous elements per assolir una
millor oferta en el món turístic d’acord amb les moder-
nes orientacions en la demanda de l’esbarjo i el lleure,
de manera que avui en dia el medi natural significa un
exponent d’inapreciable valor per a poder mantenir
l’alta cota de prestigi turístic per Andorra.

No n’hi ha prou, doncs, en afirmar voluntats més o
menys encertades de campanyes publicitàries o tas-

ques similars de més que dubtosa rendibilitat; cal un
pla seriós, efectiu i constant de millorament del patri-
moni natural i de la infrastructura viària, adoptant, si és
necessari, programes de sensibilització de cara als
propis habitants d’Andorra, de cara a nosaltres matei-
xos per què sapiguem contribuir en aquests progra-
mes, i d’aquesta manera poder oferir una oferta sempre
en les millors condicions i no oblidar aspectes tan
sensibles com, per exemple, la circulació automobilis-
ta a la que s’han de portar solucions d’urgència amb
perfecta comunió d’actuació i de responsabilitat amb
els Comuns.

Ahir, en aquesta Sala, un dels candidats ja va explicar
la motivació per la que Coalició Nacional Andorrana
va cedir una assignatura a l’objecte que Unió Lliberal
pogués formalitzar la seva proposta de candidatura; no
cal ara insistir sobre aquest tema particular, però sí que
entenem que cal pensar en una revisió del Reglament
del Consell General, que ja ha donat proves de defectes
i de contradiccions; des de la comparació en els siste-
mes d’elecció de sindicatura del cap de Govern, fins a
la participació en ús de la paraula dels consellers
generals en les sessions d’aquesta Assemblea per a
permetre un debat més ampli, un diàleg més ric en
opinions i, per tant, un millor camí per la presa de
decisions.

Entenem, per tant, que caldrà seguir amb atenció el
que dóna de si aquest Reglament per a determinar les
seves conclusions en les seves deficiències i les seves
necessitats d’adaptació.

Acabem! Coalició Nacional Andorrana proclama la se-
va actitud de col.laboració en un clima de plena dispo-
sició a l’acció parlamentària sempre que aquesta
s’emmarqui lluny de filosofies o retòriques intangents,
de forma que formularà iniciatives i recolzarà aquelles
altres que s’enquadrin en els principis del seu progra-
ma, alguns dels quals han pogut quedar exposats de
forma sintètica en les nostres intervencions d’ara.

Amb aquest compromís, que és un discerniment clar i
estable de diàleg obert no neguem la nostra situació
d’oposició constructiva en aquells punts en els que
puguin haver discrepàncies o manca de sintonia.

Les diferències amb les declaracions programàtiques
exposades ahir en aquesta Sala, ens porten a una
actitud d’abstenció avui; quedi, però, ben clara la nos-
tra voluntat certa de treball conjunt perquè entenem
que així ens ho demanen els nostres electors i també
ho exigeix tota la nostra societat, sempre al servei
d’Andorra que, en definitiva, és el qui més ha de
comptar en el moment de les accions polítiques. Ho
farem amb il.lusió, amb fe, sense reserves ni renunciar
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a cap repte perquè Andorra, que ens ho ha donat tot,
també ho ha de rebre tot de nosaltres.

Gràcies, Sr. Síndic.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Passo la paraula al Grup Canillo-Massana. Intervin-
dran els Srs. Josep Garrallà i Enric Casadevall.”

El M.I. Sr. Josep Garrallà:

“Gràcies, Sr. Síndic.

Els Consellers Generals de l’agrupament Canillo-Mas-
sana, hem escoltat i hem examinat amb atenció el
discurs-programa del candidat a Cap de Govern, el Sr.
Oscar Ribas Reig.

El vostre discurs-programa és, al nostre entendre, una
declaració de bones intencions que podríem subscriu-
re o acceptar en un alt percentatge o, com a mínim,
podríem seure en una taula per discutir-ne i ben segur
que ens seria relativament fàcil posar-nos d’acord en
la majoria dels temes.

Reservarem la nostra acceptació o no al moment en
què ens siguin presentades de manera clara, precisa i
concreta les diferents lleis i propostes d’actuació que
desenvoluparan la vostra declaració d’intencions.

Per part nostra, prenem bona nota dels constants ofe-
riments de diàlegs, actes i consens que acceptem de
bon grat i ens felicitem d’aquesta iniciativa si és que la
fi arriba a bon port i no resta com un apartat més en la
declaració de bones intencions pel record o per la
història sense cap efectivitat.

D’una manera general, constatem que el vostre progra-
ma està basat, supeditat i condicionat a l’obtenció de
nous ingressos per a poder equilibrar el pressupost;
aquesta norma que en principi podem compartir ens
fa, no obstant, posar-vos la pregunta lògica: quin tipus
de programa realitzarà el vostre govern si existeixen
problemes per estructurar a curt termini la recaptació
d’aquests nous ingressos als que de manera constant
feu referència?

Passant ja a punts concrets, quan en el vostre discurs-
programa parleu d’una revisió consensuada del Codi
de la Nacionalitat, un cop el Tribunal Constitucional
s’hagi pronunciat, ens agradaria conèixer de manera
concreta l’abast de les modificacions que penseu pro-
posar; quins són, al vostre criteri, els punts que forcen
l’esperit de la Constitució?; per part nostra no creiem
que sigui cap novetat manifestar-vos que si bé estem
disposats a modificacions de caràcter tèrmic, no n’ac-
ceptarem cap que modifiqui l’esperit del Codi vigent.

Compartim el vostre criteri i no volem dues classes
d’andorrans; uns amb varis passaports o vàries nacio-
nalitats i altres amb un sol passaport i una sola nacio-
nalitat. Creiem que tenir més d’una nacionalitat no és
cap dret constitucional, és més aviat un privilegi que
perjudica greument la identitat nacional andorrana. Al
nostre criteri no existeix retroactivitat al demanar la
igualtat prevista en la Constitució per a tots els ciuta-
dans andorrans.

Ens dieu que la política migratòria ha de correspondre
al model de país que definim: quin model de país ens
proposeu?; en aquest sentit, en el vostre programa
tampoc feu cap referència a les residències sense tre-
ball, que crèiem poden constituir un ingrés suplemen-
tari per l’erari públic; quina política ens proposeu o
penseu seguir en aquesta matèria?.

En el capítol que es refereix a l’ingrés o a l’adhesió a
Organismes Internacionals, som del parer que cal prac-
ticar una política de moderació, esdevenint membres
d’aquells que representin certs avantatges per la comu-
nitat andorrana, deixant de costat tots aquells que no
comportin cap element positiu o interessant.

Ens congratulem de sentir que l’equilibri pressupostari
és una qüestió d’Estat; fins ara no ha estat així; no
obstant, voldríem que ens preciséssiu si voleu equili-
brat el pressupost amb vint mil milions de pessetes o
a quaranta mil milions; el procediment i les solucions
poden ser molt diferents, inclús oposades.

Voldríem també que ens aportéssiu més precisions
quan mencioneu la possibilitat de millorar i optimitzar
la gestió i racionalitzar la despesa de funcionament:
quins criteris penseu seguir?.

Nosaltres som del parer que els diferents serveis que
presta l’Administració els han de pagar els usuaris al
seu preu real. En una situació de recessió econòmica
com l’actual no podem continuar una política assisten-
cial injustificada i de serveis gratuïts.

En el vostre discurs-programa feu menció de reestruc-
turar l’O.R.T.A i insinueu la posta en marxa de la
televisió: quina és, per vós, la inversió mínima amb que
cal dotar-la?; és que ens podem aventurar a posar en
marxa una televisió si en quatre anys no hem estat
capaços de fer funcionar mínimament bé una emissora
de ràdio?

Sense entrar en cassos concrets, és també de bon sentit
que en els darrers temps moltes vegades l’orientació
d’algunes inversions ha estat presidida pel criteri de
luxe; si això canvia ens sentirem molt satisfets.

En aquest mateix apartat, parleu de restringir serveis;
voldríem que ens preciséssiu quins. Encara que vul-
gueu reduir les noves inversions a zero, si tenim en
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compte que el pressupost actual es basa pràcticament
en les despeses de funcionament, les obres contracta-
des, les transferències als Comuns,  els interessos, els
retorns de capital, ens podeu explicar com assegurareu
equilibrar el pressupost del 1994?.

En el transcurs de la passada campanya electoral,
durant les reunions públiques, ens vareu manifestar
que els ingressos provinents de loteries estrangeres,
matriculació de vaixells, registre de marques i patents,
etc. eren conceptes que representaven uns ingressos
mínims per l’Estat; heu fet una valoració de l’import
que poden representar aquests conceptes?; com és que
fa pocs dies no els hi donàveu cap importància i ara els
inclogueu en el vostre programa com a possibilitat de
nous ingressos?.

Referent a l’explotació de les posicions arbitrals per la
ràdio i la televisió, quina quantia pot representar?.
Sobre aquest mateix apartat, avui, el cost de les comu-
nicacions a Andorra és molt més elevat que a d’altres
països; per exemple, telefonar dels Estats Units a An-
dorra és més barat que telefonar d’Andorra als Estats
Units; heu pensat si caldrà modificar les tarifes o és que
tot i sent membres de la U.I.T. continuarem pagant les
comunicacions més cares que la majoria dels països?.

Què enteneu per un pla d’imposició general indirecta
d’ampli abast i de tipus reduït?. Sobre aquest imposició
general de tipus indirecte que contínuament veniu
anunciant, nosaltres som del parer que la manera més
fàcil de donar-li una solució satisfactòria i a la vegada
exempta de costos, seria imposar l’activitat dels dife-
rents sectors econòmics amb la col.laboració de la
Cambra de Comerç i Indústria; cada gremi o sector
econòmic s’encarregaria de la distribució proporcional
i equitativa entre els seus membres d’acord amb la seva
capacitat, sense que hi hagués cap intervenció estatal,
conservant la confidencialitat econòmica de les empre-
ses privades.

Pel que respecta a les professions lliberals, aquesta
mateixa imposició col.lectiva o gremial podria fer-se a
través dels respectius col.legis professionals.

A què feu referència quan parleu de la reorientació de
l’estructura econòmica privada? En el discurs-progra-
ma feu una referència superficial i inconcreta al desen-
volupament de la Llei d’Ordenació del Sistema
Financer; voldríem més precisions sobre aquest punt,
ja que aquesta Llei esdevé inaplicable sense un desen-
volupament legislatiu i reglamentari posterior.

Tampoc ens parleu de quin és el vostre parer sobre la
participació de capital estranger en societats andor-
ranes; creieu que cal mantenir el 33% actual o, pel
contrari, seria convenient modificar el reglament ac-
tual?; en quines bases o criteris?.

En l’apartat corresponent a vies de comunicació, a
quins vials feu referència quan parleu de les variants
de La Massana i d’Encamp? Com i amb qui s’estan
gestionant? O és que es tracta d’un accés directe La
Massana-Encamp.

En matèria de política de l’habitatge estem d’acord en
part amb el vostre criteri; estem d’acord en l’adopció
d’una política que faciliti l’accés al primer habitatge
fent-hi participar les corporacions locals i diferents
sectors de l’economia andorrana. No obstant, som
contraris i ens oposarem a que sigui el Govern qui actuï
com a promotor i constructor d’habitatges, siguin de
venda o de lloguer.

Això és tot, Sr. Síndic.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Passo la paraula al Sr. Enric Casadevall.”

El M.I. Sr. Enric Casadevall:

“Gràcies, Sr. Síndic.

Sr. Marc Forné: com bé dèieu en el vostre discurs-pro-
grama, no es pot dir que els dos programes presentats
en aquesta Cambra siguin tan radicalment llunyans
sinó bastant propers en la seva inspiració inicial.

Tanmateix, em permeto avançar que no esmentarem
els punts programàtics que compartim, que no deixen
de ser nombrosos, i que tan sols avançarem, per una
qüestió d’economia organitzativa i de temps, dos ex-
trems que no podem assumir: d’entrada hem de dir que
no som partidaris de privatitzar les entitats parapúbli-
ques, alguna de les quals ha estat adquirida per l’Estat
Andorrà amb grans esforços no fa gaire temps.

Per l’agrupació Canillo-Massana, bàsicament també es
fa difícil per no dir impossible, acceptar el model
d’Estat que el vostre programa dibuixa. Si bé estem
d’acord en que cal trobar la forma d’evitar despeses
repetides, que calen definir les inversions prioritàries i
que s’han d’optimitzar tots els recursos en general,
creiem que en base a les actuals Lleis de Competències
i de Transferències als Comuns, que recullen l’esperit
dels acords institucionals del desembre de 1991 i del
setembre de 1992, no es pot parlar de cap manera
raonable de set estats dins l’Estat.

Tampoc es pot dir, perquè no és cert, que a canvi d’una
proporció més justa en el sistema electoral per a les
parròquies més poblades, s’ha volgut garantir a les
parròquies altes l’autonomia econòmica que sempre
han demanat i menys si es té en compte que a modifi-
cació del percentatge previst en l’acord institucional
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del mes de desembre del 1991, les parròquies altes no
han estat precisament les més reticents en acceptar
passar del 30% al 18%.

No es poden admetre aquests arguments per tal que va
canviant el model d’Estat, que avui persisteix i que avui
respecta els paràmetres població-territoris fent preva-
ler tan sols els paràmetres poblacionals.

Pel què fan les inversions que han efectuat els diferents
Comuns, tot i no ser el moment ni l’ocasió per parlar-
ne, sí que per al.lusió a les parròquies de les quals
provenim els consellers generals que formem l’Agru-
pació Canillo-Massana hem de manifestar que aques-
tes parròquies han compromès els diners de les
transferències rebudes i les dels propers anys en pro-
jectes importants i que són clarament d’interès nacio-
nal.

Aquestes inversions hipotecaran durant alguns anys
altres inversions que els respectius Comuns podrien
realitzar en aquestes parròquies. Les parròquies altes
han votat, hem votat, la Constitució sense demanar cap
mena de moneda de canvi, considerant de que per si
constituïa un avenç necessari pel nostre país, i això ho
varem manifestar en aquesta mateixa Sala el dia que el
Consell General per unanimitat va aprovar el text cons-
titucional.

Cert és que amb esforç hauria pogut estructurar-se un
programa comú, però pel què ens afecta podem avan-
çar que sota cap concepte l’Agrupació Canillo-Massana
hauria pogut acceptar el model d’Estat que s’ha propo-
sat en el discurs-programa del candidat a Cap de Go-
vern pel grup Unió Lliberal.

Gràcies.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Passo la paraula al Sr. Jaume Bartumeu, representant
de Nova Democràcia.”

El M.I. Sr. Jaume Bartumeu:

“Gràcies, Sr. Síndic.

El passat  dia 5 de gener, amb la constitució del primer
parlament andorrà sobirà -després de l’aprovació de la
Constitució- es va iniciar una nova etapa en la vida
política del nostre Estat.

Una etapa complexa i difícil perquè en esdevenir amos
del nostre destí els andorrans hem de ser conscients
que res no serà igual que abans i que no serà fàcil
superar els problemes i els reptes del moment present.

Hi ha al carrer una certa por quant al desenvolupament
d’aquesta nova etapa. Hi ha molts ciutadans que es
pregunten si serà positiva per a Andorra.

A Nova Democràcia estem convençuts que pot ser
positiva però, com hem dit, no serà fàcil.

Ens trobem amb una situació de crisi econòmica que
estén les seves conseqüències al propi model de crei-
xement que havia fet possible el gran desenvolupa-
ment econòmic d’Andorra d’aquests darrers trenta
anys.

Però no és només l’economia andorrana la que ha
entrat en crisi, és tota l’economia europea la que està
en crisi.

I Andorra no pot viure aïllada i replegada dins les seves
valls perquè té una economia absolutament interdepe-
nent de la situació dels seus dos grans estats veïns, i
del conjunt de la Unió Europea. 

Sense entrar aquí en grans exposicions, podem afirmar
que les previsions a Europa no són pas molt optimistes
i cal tenir ben present doncs, que encetem aquesta
nova etapa institucional en un moment de forta crisi
econòmica.

Precisament per això, el nostre grup Parlamentari ha
volgut fer una aposta ferma i decidida a favor de
l’estabilitat política. Sabem que sense estabilitat encara
es farà més difícil sortir de la crisi.

Certament, l’estabilitat no serà pas suficient caldrà tam-
bé encerts en l’acció política concreta.

Però, tot i no ser suficient l’estabilitat política, és una
condició necessària per afrontar amb garanties d’èxit
els reptes que Andorra té plantejats.

Serveixi doncs aquesta introducció per anunciar, com
ja coneixen els parlamentaris d’aquesta Cambra, que
el nostre Grup Parlamentari votarà afirmativament la
investidura d’Oscar Ribas Reig, candidat proposat per
l’Agrupament Nacional Democràtic.

El nostre vot és un vot de co-responsabilitat en la lluita
contra la crisi econòmica, és un vot a favor de l’estabi-
litat i amb la voluntat de que sigui possible la governa-
bilitat d’aquest país.

No és un vot que es recolzi en la coincidència progra-
màtica ni tampoc, principalment, en el programa pre-
sentat ahir pel candidat que votarem, els compromisos
del qual -durant les converses celebrades la passada
setmana- han influït però també en la nostra decisió.

Per al nostre Grup, la defensa de l’estabilitat i de la
governabilitat formen part de la nostra forma de fer i
d’entendre la política.
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Per això, varem dir en la campanya electoral recent i
avui ho complim, que la nostra actuació parlamentària
seria al servei de l’estabilitat. Que d’ençà l’any 1990
sempre ho havíem fet així, des del Govern o des del
Consell General, i que així també ho faríem en aquesta
ocasió.

I, em sembla que consta -i convé que consti- que
legítimament tindríem motius més que suficients per
avantposar altres criteris polítics a aquesta forma de fer
i, consegüentment, no recolzar la investidura del can-
didat Oscar Ribas Reig.

Per exemple, és indubtable la clara pèrdua de confian-
ça de bona part de l’opinió pública en la capacitat del
candidat de l’AND per generar la il.lusió suficient en
un projecte renovador.

Però en la nostra decisió, hi han dominat altres factors.

En primer lloc, que avui, en aquest moment, ara i aquí,
no existeix cap altra possibilitat de govern que no
reposi en la candidatura de l’AND, primer grup parla-
mentari.

El candidat de la Unió Lliberal, Sr. Marc Forné, no
disposa del suficient recolzament polític positiu en un
sentit de suport a un programa d’acció de govern -ho
acabem de veure en les intervencions que m’acaben
de precedir de dos altres grups parlamentaris-, aquest
suport, en mancar-li, no li permet formar una majoria
estable i amb una mínima coherència. És públic i notori
-i ara ho hem tornat a sentir- que la seva visió d’Estat
topa frontalment amb la que defensen altres dos grups
parlamentaris, sense el suport dels quals, mai no podrà
anar més enllà del que representa una candidatura que
ell mateix ha qualificat a la premsa de testimonial.

En qualsevol cas, nosaltres, que no som liberals, no
podríem tampoc donar suport a un programa que
defensa malbaratar el patrimoni de l’Estat venent FEDA
i STA a interessos econòmics privats, i també hem de
reconèixer que en el seu discurs d’ahir el candidat Marc
Forné va ser molt més moderat en la presentació
d’aquesta proposta que no pas en els seus planteja-
ments programàtics inicials. Tanmateix, la proposta es
manté i, per part nostra, ens hi oposem rodonament.
Fins i tot, a les privatitzacions parcials.

Pretén també el candidat Sr. Marc Forné que una
política de pressupost expansiu amb grans partides
d’obra pública d’inversió, com proposem nosaltres,
«..és precipitada, ja que no parteix del necessari estal-
vi...» i acaba proposant que el que cal és «.. esperar
sense més riscos una nova expansió, si arriba.»

I, clar, nosaltres li hem de preguntar:  i si no arriba, què
farem?

Perquè, el que no es podrà fer és reduir el pressupost
i alhora proposar, com ho ha fet el candidat Marc
Forné, obres i realitzacions que vindrien a augmentar
el dèficit.

Per aquestes tres raons principals, a les quals podríem
afegir-hi moltes altres, no podem donar el nostre vot a
una candidatura formulada des de la clara voluntat,
prèviament insinuada, d’intentar vertebrar des de
l’oposició, una alternativa liberal-conservadora.

D’altra banda, un segon factor que ens ha portat a la
conclusió que calia votar la investidura d’Oscar Ribas,
és que la situació econòmica del país no aconsella
allargar la formació del nou Govern ni marcar-lo, des
del seu inici, amb una imatge de debilitat que dificulti
o perjudiqui el seu crèdit, la seva credibilitat, tant
interior com exterior.

Assumim, doncs, amb plenitud de responsabilitat la
nostra posició decisiva en aquesta votació.

Però, lògicament, ningú no s’ha de pensar que l’exer-
cici d’aquesta responsabilitat hagi de descansar sem-
pre i exclusivament en nosaltres.

L’actual Cap de Govern, Oscar Ribas i futur, si aquesta
Assemblea li dóna la confiança, s’haurà de guanyar la
nostra confiança, la del nostre grup parlamentari, a
partir d’ara en funció de la traducció operativa i con-
creta de les propostes que va formular ahir al matí per
rellançar l’economia i les finances públiques, propos-
tes bona part de les quals són del programa de Nova
Democràcia que el candidat a Cap de Govern ha assu-
mit ara com a pròpies.

Que ningú pensi però que immediatament després
d’haver anunciat el nostre vot positiu a la investidura
d’Oscar Ribas estic defugint la nostra pròpia responsa-
bilitat. Pel contrari, estic parlant des de la voluntat de
no defugir la coincidència, si és possible.

Però això, només es donarà si el que haguem de
compartir és coherent amb el programa que varem
oferir als nostres electors.

És per això que la primera gran prova, l’escenari espe-
cialment aclaridor de tot aquest esforç de possible
coincidència, serà la discussió dels Pressupostos Ge-
nerals per al 1994. En aquest projecte de pressupost
s’hi hauran de reflectir les inflexions i reorientacions
de la seva política, en base a allò que reclama la nova
composició d’aquesta cambra parlamentària. Serà
doncs, en el debat pressupostari, Sr. Oscar Ribas, que
s’hauran de consolidar i definir les bases en què des-
cansarà la futura estabilitat de la seva acció de Govern.

Malgrat la gravetat i profunditat de la crisi, a pesar del
desànim que sembla haver-se instal.lat en amplis sec-
tors de la nostra societat, és des de la il.lusió que el
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nostre grup parlamentari vol afrontar aquesta nova
etapa institucional.

Probablement, alguns ens consideraran ingenus per
manifestar aquesta voluntat de generar il.lusió. Però si
ens deixem abatre pel desànim no sortirem del clot. Si
ens sentim ja derrotats no guanyarem la confiança dels
nostres conciutadans ni superarem la crisi.

I aquí hi ha una gran pregunta: ¿Pot vostè, i el seu nou
Govern, guanyar-se aquesta confiança i generar aques-
ta il.lusió?. Això depèn fonamentalment de vostè, Sr.
Ribas.

Si no canvia d’estil ens temem que no anirem gaire
lluny.

Per tal que les coses funcionin, s’haurien de fer dife-
rents.

El missatge dels electors ha estat -pensem nosaltres-
prou explícit i la composició d’aquesta Cambra ho
reflecteix clarament.

Una nova etapa no vol dir fer el mateix amb recolza-
ments diferents.

Aquesta nova etapa, que ha de venir a culminar tot el
procés de la transició política, vol dir fer-ho diferent
per aconseguir -sense consensos falsos o contradicto-
ris- els nous recolzaments que són necessaris perquè
Andorra funcioni.

Per això, al nostre Grup Parlamentari li interessa posar
de manifest les línies fonamentals que, al nostre enten-
dre, haurien de guiar la futura acció de govern. Si ens
atenem a algunes de les afirmacions de la seva expo-
sició d’ahir al matí, crec que coincidim en assenyalar
que aquesta acció hauria de representar una profunda
reorientació, un canvi seriós.

Hi ha vies que estan esgotades i la nova etapa que
s’inicia comporta obligatòriament i en molts aspectes,
la definició de noves polítiques.

La situació és nova, la política també ho haurà de ser.
Així ho vam dir, des de Nova Democràcia, durant la
recent campanya electoral.

Ens congratulem doncs, que ni que sigui a pilota
passada, el candidat de l’AND ho digués ahir al matí
davant aquesta Cambra.

No sorprendrà pas a ningú que des del nostre Grup
Parlamentari s’afirmi que el principal capítol d’aquesta
nova orientació és la política econòmica.

Hem de definir i aplicar una política que, sense aban-
donar la necessitat de gestió rigorosa dels cabals pú-
blics, es proposi la reactivació econòmica.

Per això, caldrà revisar, com ja he dit abans, els criteris
d’elaboració del pressupost.

Fugint de les declaracions genèriques, sovint buides
de propostes concretes d’actuació, aquesta nova orien-
tació econòmica s’haurà d’acompanyar amb polítiques
sectorials eficaces.

Una política que contempli les necessitats reals de
l’agricultura -abans, el Conseller Simó Duró ho deia: ja
n’hi ha prou de declaracions genètiques, potser que es
faci alguna cosa-.

Una política que es comprometi amb el comerç, pro-
tegint-lo.

Per això vam proposar -nosaltres sols- durant la recent
campanya electoral, que caldria estudiar la revisió de
les tarifes de l’IMI. Impost de Mercaderies Indirecte, i
la seva reducció en algunes mercaderies per mantenir
i preservar la competitivitat del nostre comerç; és això
el que s’ha de fer.

Aquesta revisió afortunadament la veiem insinuada en
el seu discurs d’ahir al matí, per nosaltres és un objectiu
urgent de la nova acció econòmica del Govern.

En segon lloc, un tema més complex: la nostra relació
amb la Unió Europea a partir de l’acord que s’aplica
d’ençà el juliol de 1991.

No compartim la vostra opinió, senyor candidat,  que
qualsevol intent de reconversió econòmica pot passar
alternativament o indistinta, per la negociació d’acords
amb la Unió Europea o amb els països veïns. La con-
solidació de la nostra independència econòmica passa
per Brussel.les.

Europa segueix essent un objectiu prioritari pel nostre
Grup.

Precisament per això, perquè ningú no podrà discutir
la nostra voluntat de consolidació d’una sòlida i posi-
tiva relació amb l’Europa Comunitària, ha arribat l’hora
de posar molt de pragmatisme i alhora, de dedicació a
la reconducció de l’Acord Comercial avui vigent.

I això ho hem de fer des del realisme. Un realisme que
ens fa adonar que la recent conclusió de l’acord inter-
nacional sobre el Comerç i les Taxes duaneres, l’ano-
menat GATT, obliga Andorra a presentar, sense
dilacions ni excuses, la seva petició d’adhesió als
acords del GATT. Una adhesió que, n’estem conven-
çuts, repercutirà en benefici de l’economia andorrana
i reforçarà la nostra posició negociadora a Brussel.les.

Coincidim també, senyor candidat, en el diagnòstic
que formuleu quant a la situació de l’endeutament de
l’Estat, però trobem força curiós que sembleu conside-
rar de manera diferent els riscos d’alienació de sobira-
nia, quan cal acudir a la via del finançament d’aquest
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deute, si es tracta del sistema financer andorrà o del
crèdit de l’exterior. Us he de confessar que no hem
sabut esbrinar quina diferència cabdal hi ha entre
deure diners a un banc d’Andorra o a un banc de
Barcelona.

Observem que tot i acabar recollint l’essencial de les
nostres propostes programàtiques en relació a la polí-
tica d’establiment de nous ingressos, persistiu a creure
que algunes fonts d’ingressos “no ordinàries” poden
estalviar-nos altres actuacions.

Us demanem que toquem de peus a terra: no és pas la
loteria que ens aportarà els milers de milions que
Andorra necessita.

I, atenció a les propostes genials del tipus de la matri-
culació de grans vaixells, perquè per aquí sí que hi
podem perdre sobirania i credibilitat en l’àmbit inter-
nacional.

El President de la Comissió Europea, Jacques Delors,
va declarar el passat dia 6 de gener que l’actual situació
econòmica europea no es pot tractar amb mesures
homeopàtiques sinó que cal aplicar mesures fermes i
decidides. Penso que aquest suggeriment és també
d’aplicació per a les finances públiques andorranes.

Heu fet en el vostre discurs, una lleu referència esbiai-
xada al desenvolupament de la Llei d’Ordenació del
Sistema Financer. Compartim les vostres manifesta-
cions que, de fet, es corresponen amb l’exposició de
motius de la Llei votada pel Consell General fa poques
setmanes.

Tanmateix, ens cal posar de manifest una greu man-
cança -potser es tracta d’un oblit- en la mesura que no
heu fet referència a l’establiment d’uns coeficients a
dipositar obligatòriament per les entitats bancàries a
l’Institut Nacional Andorrà de Finances.

Penseu, senyor candidat, que el nostre grup parlamen-
tari considera una prioritat indefugible l’establiment
d’una Llei de coeficients per a les entitats financeres.

Tot i que la proposta de reestructuració de departa-
ments ministerials sembla coherent, hem de confessar
que no acabem d’entendre que fan els Afers Socials
amb la Cultura. Menys encara quan el vostre darrer
Govern havia fet un esforç important per racionalitzar
la gestió de l’àmbit cultural.

I, dins aquesta reestructuració, ens sembla especial-
ment interessant la creació d’un Ministeri de Sanitat,
sempre que aquest sigui l’únic centre de definició i
aplicació de la política sanitària, eliminant-se les ac-
tuals duplicitats i disfuncions.

Pel que fa a l’Educació afegirem que no ens sembla
suficient que continueu “apostant per l’Escola Andor-
rana” com ens dèieu ahir al matí.

En lloc de fer apostes, fóra millor comprometre’s fer-
mament i decidida en la consolidació d’aquesta Escola
com a pilar fonamental del sistema educatiu andorrà
en la seva vessant pública.

I, aquest compromís és cosa força diferent del mante-
niment d’un seminari amb un equip d’experts que,
amb tota probabilitat i dissortadament, ens suggeriran
solucions pensades en una situació distinta de l’andor-
rana.

Cal consolidar l’Escola Andorrana amb els professio-
nals andorrans, partir de les seves experiències, reco-
llint les aportacions que ens vinguin de fora, però
sempre fent una escola pensada per fer andorrans;
oberts al món, però andorrans.

Seguin en l’àmbit de l’educació, constatem també que
us heu oblidat dels ensenyants de Formació Andor-
rana, que fan possible l’andorranització a les escoles
adscrites a altres ensenyaments. Es tracta d’un servei
de cabdal importància per mantenir i refermar la iden-
titat nacional i convindria que el vostre Govern hi
esmercés més atenció.

Com tampoc no ens heu parlat prou clarament de la
necessitat -en el nostre cas és voluntat- de donar suport
als artistes i creadors d’Andorra, veritables motors de
la nostra activitat cultural.

Recollim finalment la vostra referència a la problemà-
tica de l’habitatge. Efectivament, l’adquisició d’un ter-
reny destinat a habitatges fou un primer pas. Caldrà ara
que la corresponent partida pressupostària faci possi-
ble la construcció pràctica d’aquesta prova pilot del pla
d’accés al primer habitatge. Perquè si bé és veritat que
aquesta problemàtica no es pot resoldre amb una sola
mesura, també és cert que cal que, al menys, es comen-
ci a fer alguna cosa.

I permeti’m que li digui que en aquest àmbit, com en
tants altres, Andorra té molt poca cosa en comú amb
Mònaco.

Pel contrari, un problema greu que si podria acostar-se
als que pateix Mònaco és el dels aparcaments.

En l’àmbit de l’Ordenació del Territori, el nostre grup
està especialment preocupat per les dificultats que es
deriven de les vigents ordinacions d’urbanisme i cons-
trucció, per poder bastir aparcaments verticals sufi-
cients per acollir el cada dia més nombrós parc
automobilístic existent a les parròquies centrals.

Sabeu doncs, senyor candidat, que presentarem pro-
perament una proposició de llei de modificació
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d’aquelles ordinacions amb la finalitat de fer possible
el ple desenvolupament d’una xarxa d’aparcaments
que, tot i ser construïts per la iniciativa privada, vinguin
a prestar un servei públic a les parròquies que els
vulguin autoritzar.

Per acabar, ens faria il.lusió que la nostra confiança no
es veiés decebuda, que la futura acció de govern fos
eficaç i de qualitat, que ens permetés administrar la
recuperació econòmica.

És amb aquesta il.lusió que el nostre Grup Parlamentari
votarà afirmativament la investidura del candidat a Cap
de Govern que ha presentat el grup de l’AND.

Ho fem perquè considerem, com ja he explicat, que la
situació ho reclama, però també per intentar que amb
aquesta decisió s’arribi a definir una acció de govern
més pròxima a la que nosaltres representem.

És a vostè, Sr. Oscar Ribas, a qui correspon, a partir
d’ara, donar continuïtat al suport d’avui.

Un suport que us donem en un moment en què la
composició de la Cambra ens atorga un paper decisiu
i rellevant.

Ho fem apostant a favor l’estabilitat i com una acció de
responsabilitat davant la situació econòmica.

Espero que se’ns faci justícia. Durant la campanya,
algunes veus interessades, fins i tot dins la vostra
pròpia coalició, senyor candidat, ens presentaven com
un perill per a la consolidació del procés constituent.
Deien que provocàvem crispació.

Després dels resultats electorals s’ha parlat de nosaltres
com a una força imprescindible per la qualitat del
nostre programa econòmic i per la serietat de la nostra
actuació.

També a la seva vora, senyor candidat, hi havia qui
gosava titllar-nos de mercaders amb la por que se’ns
ocorreria plantejar condicions impossibles i cadires
extraordinàries. I, si no les posem, com ara, hi ha qui
pregunta què és el que s’amaga darrera la nostra deci-
sió.

Doncs bé, aquesta tarda votarem la vostra investidura,
com un acte de responsabilitat i de confiança, sense
més contraprestació que el compromís que neix de les
vostres pròpies paraules.

Però us hem explicat què és el que pretenem per al
futur de l’Estat andorrà, quin és el propòsit i quins són
els límits de la nostra confiança d’avui. Perquè per
sobre de les crítiques i dels afalacs dels uns i dels altres,
hi ha el nostre compromís amb els nostres electors i,
aquest el respectarem i el complirem.

Convindrà que aprofitem aquesta legislatura, més plu-
ral, per ser més dialogants, més respectuosos per de-
fensar el paper de les institucions i de l’Estat de dret.
Delimitem el camp de la crítica i apliquem-hi les seves
regles. En política, no tot és possible ni tot val.

No hi ha risc major que el de distanciar el sistema polític
de la confiança dels ciutadans.

L’alta participació en les eleccions del 12 de desembre
ens posa de manifest que existeix més confiança en la
política i en els polítics de la que alguns desitjarien. No
defraudem aquesta confiança; aprofitem-la per rectifi-
car el que calgui i fixar les bases d’un renovat esperit
democràtic.

Nosaltres creiem que Andorra té futur i ens sentim
compromesos a fer-ho possible. Podem guanyar
aquest repte.

Aquest missatge de confiança hauria de ser la conclu-
sió del debat d’avui. Per sobre de les lògiques discre-
pàncies i de les opcions programàtiques diferents, més
enllà de les dificultats i problemes, sàpiguen els ciuta-
dans que cooperarem per obrir la porta a l’esperança.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Passo la paraula al Sr. Francesc Cerqueda en repre-
sentació del Grup Lliberal.”

El M.I. Sr. Francesc Cerqueda:

“Gràcies, Sr. Síndic.

La nostra intervenció estarà centrada essencialment, és
evident, en fer una valoració del programa de govern
de la candidatura d’Oscar Ribas, no en conceptes filo-
sòfics sinó d’actuacions contretes.

El candidat d’Unió Lliberal, Marc Forné, ja avançava
ahir en el seu discurs d’investidura que els dos progra-
mes no eren radicalment llunyans sinó bastant propers
en la seva inspiració inicial, i ho ha confirmat aquest
matí el Conseller Casadevall.

Això ens porta a reconèixer que el conjunt de progra-
ma presentat pel Sr. Oscar Ribas conté similituds amb
el que presenta el nostre candidat en temes importants,
i molt especialment en l’apartat de la Constitució. En
efecte, en el desenvolupament de la Constitució, i molt
especialment el títol II, se’ns demana un consens ampli
per la llei relativa a la protecció de la persona davant
l’autoritat judicial i policial, coneguda per la Llei d’Ha-
beas Corpus.

Per la nostra part, pensem que pot tenir un consens
ampli tot i que amb l’actual legislació processal i penal
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crèiem que aquesta part dels drets de la persona con-
templats en el títol II estan prou protegits.

Pel que fa els projectes de llei de registre civil i de
matrimoni, tal com ja havien estat presentats al Consell
General, pot comptar amb el vot favorable del nostre
grup un cop tinguem coneixement del seu text defini-
tiu i siguin presentats a la nova legislatura, tal com ho
dèiem ja en el nostre programa.

Quant a la Llei d’Associacions de Partits Polítics també
és bo que la vulgui proposar, intentant una majoria
àmplia. És un problema social i penso que la majoria
àmplia serà molt positiva perquè sigui recollida per la
major part del poble andorrà. No ens sembla difícil que
sigui així, ja que sobre el seu contingut no creiem
poder tenir diferències importants amb el seu grup
parlamentari.

En canvi, tot seguit ens parla d’una llei de la seguretat
ciutadana de la qual no veiem la necessitat. Evitem fer
lleis innecessàries, tot el que és superflu penso que és
negatiu.

Sobre el Codi de la Nacionalitat, la simple lectura del
programa de la Unió Lliberal i el del nostre candidat ja
dóna la nostra resposta positiva a l’acord.

Per contra, hi han temes sobre els quals serà difícil
aconseguir un consens, i el primer d’ells concerneix la
política tributària. Aquí tenim discrepàncies importants
i pensem que també hi ha una diferència gran entre el
seu programa electoral, el de l’Agrupament Nacional
Democràtic, i el contingut del seu programa de govern.

En efecte, ja no es parla més del balanç un cop esgo-
tades les altres vies d’ingressos, tal com ho reflectia el
seu programa. Però això té una explicació -i el Sr.
Jaume Bartumeu n’ha parlat en la seva intervenció-: és
la necessitat d’haver de treballar amb el grup de Nova
Democràcia. Els resultats ja els veiem: noves fonts
tributàries immediatament per tal de poder seguir amb
pressupostos d’inversions expansius. Nosaltres pen-
sem que aplicar nous impostos ara mateix serà per a
alguns sectors, vista la conjuntura econòmica actual,
un agreujament dels problemes. Translladaríem la so-
lució de l’economia pública a la productiva, posant-la
en dificultat i, com a conseqüència, també a curt termi-
ni, un major agreujament de les finances públiques. El
remei pot ser més dolent que la malaltia. Nosaltres
insistim en què en època de crisi de calaix cal ser més
prudent que mai i anar a buscar solucions imaginatives
encara que requereixin un esforç més gran.

Per altra part, el senyor candidat Oscar Ribas ens ha
donat i dóna fa dies uns quinze mil milions de pessetes
d’endeutament viu. No ho podem entendre i esperem

el resultat de les liquidacions per saber quins són els
números reals.

Sobre aquest aspecte ens agradaria que ens concretés
què entén per dèficits d’explotació, més encara quan
recordem que els seus actuals aliats de legislatura es
van passar la campanya electoral parlant de més de
vint mil milions de pessetes de dèficit i quan constatem
que l’evolució dels interessos que han passat de cinc-
cents seixanta milions de pessetes l’any 90, a uns mil
l’any 91, a uns mil quatre-cents cinquanta milions de
pessetes l’any 92 i la previsió per al 93 és de mil
vuit-cents noranta, no marquen precisament una ten-
dència a la contenció del deute públic.

A la vista d’això, encara és més estrany que vostè
accepti el suport d’una part del Consell General, com
pot ser Nova Democràcia i Iniciativa Democràtica Na-
cional, sense cap implicació d’aquests dos grups en el
seu govern.

Per altra part, en el seu discurs d’ahir i en el que va
pronunciar vostè mateix el 6 de febrer del 90, hem
trobat la constatació del que no cal ni buscar en els
papers: aquell discurs ho prometia tot i més, i quasi tot
el que prometia s’ho ha dut el vent de la legislatura
constituent i del consens.

Us dono tot un seguit d’exemples ben significatius. Per
exemple, el tema del túnel d’Envalira; deia, amb en-
cert, que aquell mateix any 1990 començaven les obres
del túnel de Puymorens i que s’havien d’acabar al 1994,
tal com serà; calia fer el túnel d’Envalira immediata-
ment, deia vostè; han passat quatre anys i encara
esperem.

Un altre exemple que dono, només a títol de no res-
pecte de les declaracions, és el dels experts forasters.
Clamava contra la reiterada crida a professionals i a
experts forasters, l’any 1990. Han mantingut tots els
seus Ministres aquella filosofia? O ens ho hem imaginat
que un cap de gabinet de turisme feia i desfeia durant
el temps que estava al govern i quan fora del govern
es va permetre afirmar a la premsa que la campanya
electoral havia estat un insult per als residents?

Un altre aspecte que vull recordar és el tema de l’habi-
tatge. Deia, Sr. Oscar Ribas, en el seu discurs del 1990,
que una de les primeres consideracions, possiblement
la més urgent, era la problemàtica de l’habitatge, i ho
compartim encara avui. Després de quatre anys sense
fer res ha acabat venint a la nostra posició, però ens
queda saber què en pensa fer del terreny comprat per
fer-hi “pisos socials”.

De la vertebració de l’ensenyament professional també
en parlava l’any 1990. Al cap de quatre anys seguim
únicament amb l’Escola d’Infermeria i la d’Informàtica,
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totes dues posades en marxa per la legislatura del 86
al 89. Nosaltres pensem, tal com deia el nostre candi-
dat, que cal crear escoles orientades cap als serveis, ja
sigui turisme, finances, comerç.

I acabaré amb un últim exemple, que és el relatiu al
tractat amb la Comunitat Europea. Al marge del que va
dir en el seu discurs en el seu primer govern del 1990,
i en el segon del 1992, tenien unes obligacions mana-
des pel mateix tractat: les dificultats dels importadors,
dels exportadors, així com dels transportistes andor-
rans que tenen la duana de la Seu d’Urgell que els
obliga sovint a passar per la Tour de Carol a França,
ens eximeixin de cap més comentari sobre el segui-
ment o no seguiment del tractat.

El comitè mixt creat a l’efecte té per missió de vetllar
per l’execució de l’acord i es preveien reunions cada
sis mesos; ens consta que ha quedat tot molt abando-
nat. Anem alerta, som els més petits i podem ser els
grans perdedors.

Per a totes aquestes bones idees no valen les excuses
de la crisi política de finals del 91, ni el consens
constitucional posterior. Ara potser començarà la legis-
latura amb un suport mínim i precari, però comprengui
que, vistos els exemples anteriors, ens costi de creure
en la seva efectivitat.

Amb tot i això, la Unió Lliberal, tal com hem anunciat
i en el cas que el nostre candidat no sigui elegit, no
regatejarà esforços per mantenir la governabilitat do-
nant suport a tot allò que pensem que sigui positiu per
a Andorra.

Gràcies, Sr. Síndic.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Passo la paraula al Sr. Estanislau Sangrà.”

El M.I. Sr. Estanislau Sangrà:

“Molt breument, els Consellers d’Unió Lliberal, tal com
va indicar ahir el nostre candidat Marc Forné en el seu
discurs d’investidura, hem proposat i defensat fins als
últims moments la idea d’un pacte d’Estat o, més que
un pacte d’Estat, un pacte de legislatura.

En no haver tingut l’acollida necessària aquesta idea
per part dels demés grups representats en aquesta
Cambra, ens va semblar fonamental encetar el nou
sistema parlamentari oferint per primera vegada en la
nostra història política una alternativa de govern i
permetre així una confrontació d’idees en un debat
enriquidor que em sembla que és el que estem tenint
avui.

Pel que fa referència al discurs del nostre candidat, el
Sr. Forné, al marge del seu contingut que, òbviament,
subscrivim íntegrament, el nostre grup parlamentari ha
constatat en l’opinió pública l’encert d’haver ofert una
alternativa.

Entenem que una opció política coherent havia de
defensar, vista, malauradament, la impossibilitat d’un
pacte amb les demés forces polítiques, les idees per les
quals va ser votada.

La nostra voluntat a partir d’ara serà la de fugir de
personalismes i d’enfrontaments particulars. En aquest
sentit, el nostre deure és no votar en contra de ningú
sinó a favor del nostre candidat i de les nostres idees.

No esperàvem, com ja s’ha posat de manifest en aquest
debat, que les nostres propostes fossin del grat de
tothom, tampoc d’una majoria perquè sinó la tindríem,
però sí que ens esperem que si no ara sí més endavant,
en un futur immediat potser, els nostres plantejaments
polítics tinguin el suport necessari per a poder-los dur
a la realitat i no per una qüestió d’egoisme polític sinó
perquè estem convençuts, encertadament o equivoca-
da, que són bons per a Andorra i que estan destinats a
ser la base d’una alternativa de futur.

Al llarg d’aquesta legislatura esperem demostrar que
en aquesta Cambra hi ha gent que construeix i no ho
farem si no assolim una investidura, una oposició
sistemàtica. Podem votar sense compromís al costat de
la majoria quan considerem que les propostes plante-
jades siguin bones per al país.

En aquesta línia, al veto d’alguna tendència política
nosaltres hi contestem amb una oferta de diàleg, a les
desqualificacions tendencioses i als qualificatius radi-
cals hi responem amb el compromís de treballar des
d’ara per al futur del nostre país i dels seus ciutadans.

Gràcies, Sr. Síndic.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Passo la paraula al Sr. Ladislau Baró en nom de
l’Agrupament Nacional Democràtic.”

El M.I. Sr. Ladislau Baró:

“Gràcies, Sr. Síndic.

En nom del nostre grup parlamentari voldria començar
la nostra exposició fent una breu valoració del discurs-
programa del nostre candidat a Cap de Govern, el Sr.
Oscar Ribas i suposo que no cal que fem incidència
sobre quin serà el sentit del nostre vot, però sí que
voldríem remarcar de forma molt especial les virtuts
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que nosaltres entenem que presenta el discurs-progra-
ma que ahir vam poder examinar.

Per un costat, se’ns proposa una diagnosi acurada, una
diagnosi exhaustiva de la realitat andorrana, sobretot
pel que fa referència a l’àmbit de la reflexió econòmica
i també pel que fa referència a l’àmbit de la consolida-
ció constitucional, que nosaltres entenem que són els
dos grans reptes que té plantejats avui dia el nostre
país.

A la vegada, és un programa que ve acompanyat de tot
un seguit de propostes concretes, de mesures concre-
tes. Pensem que, si bé algunes de les intervencions que
avui hem pogut sentir en aquesta sala han pogut mati-
sar aquest aspecte, aquestes propostes concretes hi
són, tenint present, però, que mai no poden ser ex-
haustives, i aquest és un fet que cal tenir en compte a
l’hora de presentar un discurs d’investidura.

Molts dels temes que aquí he sentit -i, en concret, ara
penso en les qüestions plantejades pel Sr. Garrallà-
s’han d’anar discutint al llarg de la legislatura. Cal entrar
en el detall dins el treball de les Comissions i seria del
tot impossible, com vostè pot imaginar, analitzar-ho
avui amb aquest detall gairebé microscòpic amb el
qual  vostè plantejava algunes de les qüestions.

De totes formes, nosaltres, amb aquest plantejament
que ha presentat el nostre candidat no hem volgut fer
demagògia i no hem volgut fer electoralisme.

Sr. Marc Forné, no estem d’acord quan vostè afirmava
que aquest era el darrer acte de la campanya electoral.
Estem en una sessió d’investidura, amb una clara apos-
ta per intentar abastar elements de governabilitat per
al país. Per tant, el que no hem volgut en cap moment
és caure ni en receptes fàcils, ni en demagògies potser
una mica estridents, ni en formulacions simplistes que
sí que són molt fàcilment receptibles per part de l’opi-
nió pública. Pensem que no es pot continuar engan-
yant a la gent, pensem que s’han d’explicar les coses
tal com són si bé, a vegades, és molt més fàcil fer passar
missatges simplistes i missatges destinats a determinats
sectors perquè sentin allò que volen sentir.

Nosaltres hem volgut articular, i ahir el nostre candidat
a Cap de Govern ho va fer de forma molt clara, la
reflexió amb l’acció, dues qualitats que al nostre enten-
dre ha de tenir un governant. Cal analitzar els proble-
mes i cal plantejar les mesures concretes, les polítiques
públiques concretes per solucionar els problemes.

Pensem que el que el país espera d’aquesta sessió
d’investidura és que tots plegats -i això penso que en
general ho hem fet- fem una clara aposta per l’estabi-
litat i que ens comprometem a tirar endavant tot un
seguit de propostes clares.

El programa que ahir es va presentar per part del nostre
candidat sorgeix, en primer lloc, del programa de la
nostra agrupació electoral, el programa de l’A.N.D..
Però sorgeix també -i això és molt important- de l’ex-
periència de govern i això entenc que es nota. Es nota
perquè molts dels punts que ahir es van exposar, molta
de la capacitat d’anàlisi està feta des d’una visió molt
clara i molt pragmàtica sobre alguns dels problemes
que té plantejats el nostre país. I, en darrer terme,
sorgeix també del procés de negociació que es va
iniciar a partir del dia 12 amb totes les forces polítiques
i, d’una forma més especial, sorgeix del procés de
negociació que es va portar endavant amb IDN i amb
Nova Democràcia, si bé es van escoltar i es van recollir
propostes, algunes d’elles amb especial interès, que
ens van ser formulades per part dels altres grups polí-
tics.

Els punts programàtics amb els quals es va arribar a
acords concrets fan referència sobretot a la temàtica de
la nacionalitat, al tema clau de les finances públiques,
a la política d’habitatge i també, de forma especial, a la
política de medi ambient. Pensem que si bé no es van
arribar a concretar fórmules molt precises sí que un
gruix important de solucions es van poden apuntar a
través d’aquests acords.

Arribats a aquest punt, voldríem agrair el sacrifici im-
mens que sembla que fa Nova Democràcia -un sacrifi-
ci, diria jo, gairebé masoquista-, perquè sembla que és
una decisió que els ha costat molt prendre. Malgrat tota
aquesta sèrie d’inconvenients i de disfuncions que
troben en la nostra capacitat de presentar un candidat
a Cap de Govern, que nosaltres no compartim en
absolut, i aquí cal dir que hi discrepem totalment,
agraïm aquest sacrifici immens, que volem considerar
que és altruista, tal com ha manifestat el Sr. Bartumeu.
Només demanaríem que aquesta aposta que sembla
que fan per la governabilitat es mantingui al llarg de
tota la legislatura, que es mantingui al llarg de quatre
anys i que sàpiguen que nosaltres estarem disposats a
discutir amb ells i amb totes les forces polítiques totes
aquelles accions de govern i legislatives que vulguem
tirar endavant al llarg de la legislatura.

Dit això, m’agradaria entrar a considerar una mica el
discurs-programa del candidat Sr. Marc Forné, a qui
ahir vam tenir el plaer d’escoltar amb molta atenció, a
qui vam poder admirar pel seu estil clar, pel seu estil
directe, per la seva brillantor expositiva i, de vegades,
també per la fina ironia que va ser capaç de destil.lar.
Hem de dir que és un discurs que ens invita a la
discussió, que ens invita a l’anàlisi, que ens invita a la
reflexió, i aquesta és una feina que el nostre grup
parlamentari vol fer sovint al llarg de la present legis-
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latura. Hem de dir, també, que hi trobem clars punts
de discrepància, sana, lògica i normal.

En primer lloc, voldríem assenyalar que, al nostre
entendre, es posa poc èmfasi en la temàtica relativa a
la consolidació constitucional i al posterior sistema
polític que s’ha de derivar d’aquesta consolidació cons-
titucional,  així com, a la vegada, al desenvolupament
del títol segon de la Constitució. Ens hauria agradat
veure una formulació més clara de tota aquesta temà-
tica perquè pensem, com hem dit abans, que aquesta
és una de les tasques claus de la legislatura.

Es fa, en el seu discurs, algunes referències concretes
dins aquest apartat a la Llei electoral i al Reglament del
Consell General. Evidentment, la Llei electoral que es
va aprovar en la legislatura anterior és fruit d’un delicat
sistema de compromisos polítics, com qualsevol altra
llei que sempre és fruit i resultat d’una negociació
política. En tot cas, sí que es pot considerar que alguna
de les coses que conté són més o menys encertades;
segurament, en la política passa allò que quan agafes
l’opció blanca resulta que la negra podria haver estat
millor, sobretot quan és l’oposició qui comenta quina
posició has agafat, i viceversa; en qualsevol cas, cal dir
que cada posicionament en matèria de la definició
d’una llei té pros i té contres.

Nosaltres pensem que la Llei electoral, a part d’alguna
crítica puntual que s’hi pugui fer i que ahir es va fer
aquí, en concret, en aquesta sala, sí que ha permès que
avui tinguem una Cambra molt més representativa,
que els diferents sectors de la població i de les forces
polítiques andorranes puguin tenir presència avui en
el si del Consell General i que, per tant, hi pugui haver
un debat força ric i força representatiu de la pluralitat
del nostre país.

Pel que fa el tema del Reglament, penso que un discurs
d’investidura potser no és el millor moment per plan-
tejar possibles discrepàncies amb el Reglament del
Consell General, però sí que val potser la pena fer-ho
perquè estem iniciant el rodatge d’aquest Reglament i
és bo intentar millorar sempre els condicionants que
marquen el debat parlamentari. No obstant, sí que li
voldríem dir, Sr. Marc Forné, que un reglament no és
mai una realitat estàtica, un reglament no pot tampoc
a la vegada cobrir mai tots els supòsits. Pensem que
s’ha d’anar afinant, que a través de la pràctica parla-
mentària anirem trobant grans virtuts a aquest Regla-
ment, així com potser també hi trobarem algun defecte,
però potser la pròpia pràctica parlamentària ens dona-
rà camins per solucionar els diferents temes que pu-
guin anar sortint a l’hora de veure el Reglament.

Per tant, pensem que negociació política entre els
grups a l’hora de poder trobar punts de disrupció en el

Reglament i, sinó, donem joc a la via interpretativa,
apurem la via interpretativa, pactem-la en el si de la
Junta de Presidents i no plantegem de forma molt
precipitada possibles reformes, excepte en alguns ca-
sos en què hi pugui haver un consens molt ampli.

El següent punt de clara discrepància que tenim amb
les seves propostes programàtiques ve donat pel tema
de la delimitació de competències i de transferències
als Comuns. Pensem que vostès proposen un sistema
excessivament centralitzat i nosaltres, contràriament a
aquest plantejament, som partidaris de constituir un
equilibri entre els principis expressats en el títol sisè de
la Constitució. Per un costat, cal potenciar la capacitat
de govern de les Parròquies i l’autonomia financera
dels Comuns i, d’altra banda -i per això parlem d’equi-
libri- cal també no condicionar en cap moment la
capacitat de govern de l’Administració General de
l’Estat.

Per tant, aquí també trobem un altre punt de discre-
pància, un altre punt que ens allunya una mica dels
seus plantejaments, si bé no de forma radical sí que
hem de dir que aquí ens situem una mica en un punt
mig en relació al que vostès plantegen i al que plante-
gen d’altres forces presents en aquest Consell General.

En general, hem de dir que trobem poca concreció en
les seves propostes i, en alguns casos, potser també hi
trobem llacunes importants: l’anàlisi que fa sobre el
deute públic falla, al nostre entendre, en tot el seu
mecanisme de desencadenament de la relació causa-
efecte.

Vostè es limita, en certa forma, a recolzar l’argumenta-
ció de què falla el tema del rigor en la despesa i, en no
haver-hi prou rigor amb la despesa, doncs, amb això
aconseguim explicar tota la problemàtica del deute
públic.

Per a nosaltres aquesta és una explicació parcial i és
una explicació insuficient. El nostre grup parlamentari
vincula el tema del deute públic amb el del creixement
demogràfic. Hem tingut en els darrers anys una política
d’immigració expansiva motivada per l’important crei-
xement econòmic que ha tingut el nostre país i això,
evidentment, ha suposat un increment en les despeses
de sanitat, d’educació, de serveis, etc. És allò de que
beneficis privats, que han estat ocasionats per la nostra
política d’immigració, han ocasionat perjudicis públics
o despeses públiques, i aquest pensem que és l’anàlisi
més clar que es pot fer sobre aquesta matèria. I, a partir
d’aquest plantejament, la nostra estructura fiscal, basa-
da sobretot en els ingressos de duana, cal reconèixer
que no ha pogut fer front a aquest important increment
de la despesa.
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Per tant, siguem realistes, senyors, cal adequar l’estruc-
tura d’ingressos del nostre país a la nova realitat. Cal
limitar, per un costat, el creixement demogràfic i, en
aquest sentit, cal segurament per poder fer això reo-
rientar l’economia cap a un sector de serveis d’alt valor
afegit i que sigui menys costosa pel que fa a necessitats
de mà d’obra.

Per tant, es tracta de fer una política a mig termini, una
política amb mesures valentes però molt recolzada en
l’anticipació dels problemes, en la programació, en la
previsió. Penso que tots plegats ens haurem de posar
les ulleres del mig termini i fer un esforç per anticipar,
per veure venir els problemes, i no governar una mica
segons la tradició, potser una mica estrictament liberal,
de deixar fer i reaccionar una vegada tenim el proble-
ma plantejat sobre la taula.

Segurament, Sr. Marc Forné, vostè, com a bon liberal
que és, deu pensar que potser de vegades la màxima
eficiència d’una societat s’aconsegueix deixant que el
lliure mecanisme de l’oferta i la demanda reguli tots els
problemes i, llavors, aquella mena de mà invisible que
plantejava Adam Smith seria la que vindria a arreglar
qualsevol tipus de disfunció, qualsevol tipus de pro-
blema que pugui sorgir d’alguna “disfucioneta”
d’aquest mecanisme d’oferta i de demanda.

Nosaltres, senyors del Grup Lliberal, estem pel lliure
mercat, per la lliure iniciativa, perquè pensem que
assegura un sistema eficient, però no oblidem que
l’economia s’ha de regir també, a part de pel principi
de l’eficiència, també per un altre principi molt impor-
tant que és el principi de l’equitat, i l’un no es pot
entendre sense l’altre. És evident que cal, en aquest
sentit, corregir les externalitats del mercat, aquelles
disfuncions que s’hi puguin plantejar i aquí, i només
aquí, és on nosaltres volem que intervingui l’Estat.

Ni tot el que és liberal és bo, ni tot el que no ho és no
ho és; és a dir, no cal pensar aquí que hi ha un
monopoli de les receptes i que totes aquelles que vagin
impregnades d’un liberalisme accentuat seran les que
millor ens ajudaran a solucionar els problemes.

De totes formes, potser abans ens hauríem de posar
d’acord sobre què vol dir ser liberal. Segurament en
molts aspectes el nostre plantejament polític és liberal;
vostès han assenyalat que existeixen punts de coinci-
dència en els nostres plantejaments i, certament, hi
són.

Nosaltres, en aquest sentit, volem deixar clar també
que no apostem per l’estatalisme, no apostem per una
excessiva presència de l’Estat dins la vida política però,
a la vegada, tampoc volem caure en polítiques “tatche-
rianes”, destinades a desmantellar molts dels planteja-
ments de l’estat del benestar als quals hem arribat.

Estem d’acord, en canvi, amb què l’Administració s’ha
d’avaluar des de l’òptica dels resultats. No n’hi ha prou
en fer-ho des de l’òptica dels procediments. En aquest
sentit, doncs, cal optimitzar tot el funcionament de
l’Administració, cal optimitzar els recursos i estem
d’acord en racionalitzar la despesa i en millorar l’eficà-
cia dels serveis públics.

Vostè, Sr. Marc Forné, en un moment del seu discurs
ens diu que la política fiscal ha de ser clara, precisa,
coneguda i mínima, i gairebé no diu gran cosa més.
Aquesta sembla que és la seva política fiscal. Estem
d’acord amb aquest plantejament, el que passa és que,
és clar, si aquesta és l’única definició que ens fa de la
política fiscal i es limita a afegir que cal evitar duplici-
tats amb els Comuns i que cal coordinar-se amb ells,
doncs bé, la veritat és que la trobem insuficient.

La trobem insuficient perquè, en canvi, el seu plante-
jament és molt valent en tot el que fa referència a les
inversions. Per un costat, un auto-rail de propulsió
elèctrica, es parla també d’un aeroport, de residències
geriàtriques, túnels ferroviaris i no ferroviaris, etc., etc..
Estem d’acord completament, i així ahir ho va manifes-
tar el nostre candidat a Cap de Govern, en què cal fer
un important esforç d’inversió en infrastructures però,
és clar, si primer ens mirem la seva proposta de política
fiscal i després analitzem el seu programa d’inversions,
el seu plantejament ens sona una mica a allò de fer una
carta als Reis a veure si ens ho porten, perquè és que
ni privatitzant les parapúbliques en tenim ni per co-
mençar amb la seva política fiscal! Amb la privatització
no deguem pagar ni un cinc per cent de tot això que
ens proposa.

Hem vist fins ara, i ens hi hem entretingut, el tema
medul.lar, que és el tema de l’economia i el tema de
les competències i transferències als Comuns; hem vist
que coincidíem en uns plantejaments liberals que ni
són patrimoni de vostès ni, a més a més, tots els
plantejaments liberals són bons. Hem vist, també, pot-
ser algunes de les seves parts que hem considerat
potser menys consistents, i també hem vist que s’hi pot
trobar potser algun tic demagògic.

Però, en canvi, voldríem recollir des del nostre grup
parlamentari un altre element del seu discurs, que
considerem francament molt positiu per al futur de la
Cambra i per al futur de la vida política del país. Hem
detectat, Sr. Marc Forné, que vostè té una molt bona
predisposició per tal de trobar -i el seu grup també ho
ha manifestat fa poc- fórmules de consens pel que fa
als grans temes de l’Estat.

Noti’s, en certa forma, que potser és un plantejament
que vostès han manllevat del nostre programa electo-
ral perquè nosaltres, sobretot pel que fa la problemà-
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tica econòmica, en el nostre programa electoral ja
apuntàvem la necessitat de poder assolir un gran pacte
d’Estat en matèria, com hem dit, de finances públiques
i d’economia.

De fet, tota la primera part del discurs del Sr. Oscar
Ribas, en la qual es posa èmfasi en primer lloc en la
consolidació de la Constitució i el seu desenvolupa-
ment, en la política de finances públiques, en la reor-
ganització de l’economia i en la política exterior, tota
aquesta primera part està pensada perquè hi pugui
haver un gran consens en el si de la Cambra.

Pensem que aquests tres temes medul.lars, sobretot els
dos primers però la política exterior també, s’han de
consensuar entre el Govern i els grups parlamentaris,
i no només amb el grup parlamentari del qual sorgeix
el candidat a Cap de Govern, i no només amb els tres
grups parlamentaris que previsiblement donaran avui
suport al nostre candidat a Cap de Govern, sinó amb
el conjunt de les forces presents en el si del Consell
General.

Per tant, recollim la invitació al consens que des de les
files de la Unió Liberal ha sorgit, no per fer consensos
ficticis ni falsos, pensem que amb moltes polítiques
sectorials hi haurà discrepàncies i que és bo que quan
es forma una majoria dins del Consell amb una política
sectorial concreta es pugui avançar per aquesta via
però, en canvi, sí que entenem que hi ha uns quants
temes d’Estat, uns quants temes dels quals en depèn el
benestar de tots els ciutadans que viuen a Andorra, que
val la pena que tots plegats hi fem un ampli esforç de
consens.

Entrem, en certa forma, en un nou estil de fer política,
ens hi veiem obligats. Entrem, també, en una nova
cultura parlamentària que entenc que ha de ser una
cultura molt basada en el pacte i molt basada en el
diàleg.

De fet, falten uns quants anys perquè s’acabi la transi-
ció política. Va començar ja fa molts anys amb un
procés de reforma. Ara, amb el procés constituent, s’ha
accelerat però la transició política no s’ha acabat. Cal
consolidar un sistema de partits i dubto que l’actual
plantejament de competències que vam tenir en les
últimes eleccions sigui definitiu. Tot això encara es pot
moure, ho veurem d’aquí quatre o vuit anys. El sistema
polític, en definitiva, es troba en ple període de rodat-
ge, no sabem si el país evolucionarà cap a un biparti-
disme o cap a fórmules multipartidistes, no ho sabem,
però, en tot cas, en la situació en què ens trobem avui
cap força política a pogut tenir majoria absoluta en el
si de la Cambra i això encara obliga més a potenciar en
el si del Parlament, en el si del Consell General la
cultura del pacte.

Penso que tenim quatre anys per a convertir-nos, tots
plegats, en autèntics especialistes en la negociació
política, en el pacte polític, però no un pacte d’aquells
que potser es feien abans i que no s’explicaven prou,
sinó amb punts concrets, explicats a la llum pública i
explicats, a la vegada, els objectius que es pretén
aconseguir cada vegada que es formuli una proposta
de pacte.

Per tant, només voldria cloure en nom del nostre grup
parlamentari amb un desig, que aquesta proposta de
consens serveixi perquè tots plegats puguem injectar
eficàcia -i aquesta potser és una paraula que als nostres
amics liberals els agrada molt- al conjunt del sistema
polític, començant pel sistema de partits. Perquè calen
partits ben organitzats, amb estructures gerencials, que
siguin capaços de discutir els temes de forma organit-
zada, més que no pas partits amb una vessant molt
clara de plantejaments autoritaris o amb la presència
excessivament piramidal a l’hora de prendre decisions.

Pujant cap al Parlament, és a dir, del sistema de partit
es passa a les eleccions, aquí s’hi integra un Parlament,
un Parlament que també ha de ser eficaç, que ha de
treballar amb grups parlamentaris i amb comissions. I
si el Parlament és eficaç a la vegada ho serà el Govern,
que emana del Parlament. El Govern ha de poder
pactar polítiques públiques valentes amb el conjunt de
la Cambra i algunes altres les ha de pactar amb aquells
sectors de la majoria que li donin suport. Finalment, si
el Govern és eficaç l’Administració pública també serà
eficaç, i l’Administració pública és aquella que acaba
estant en contacte directe amb els ciutadans, és aquella
línia calenta que hi ha entre l’Estat i els ciutadans.

Per tant, acceptem la proposta de consens que s’ha fet
des de diverses forces polítiques, sobretot de cara a
aconseguir injectar eficàcia al nostre sistema polític, un
sistema polític que encara està en un període de rodat-
ge.

Gràcies, Sr. Síndic.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Esgotat el torn, i cal recalcar que cap dels grups
parlamentaris ha esgotat el temps que li pertocava,
passaria la paraula als Consellers no adscrits, el Sr.
Vicenç Alay.”

El M.I. Sr. Vicenç Alay:

“Gràcies, Sr. Síndic.

Per començar la nostra intervenció, voldríem fer es-
ment del que diu el Reglament del Consell General, en
l’apartat que interessa. Citem l’article 122.2: “A conti-

Sessió Extraordinària dies 18 i 19 de gener de 1994 Núm. 2/1994 Diari Oficial del Consell General

43



nuació, podran intervenir els Consellers Generals no
adscrits per un temps màxim de cinc minuts cadascun”.

En el nostre cas, el fet de pertànyer dos Consellers a la
mateixa formació política no ens eximeix de la norma.
Disposem de cinc minuts cadascun i no es preveu
explícitament que aquest temps sigui acumulable en
una sola intervenció.

Això ens porta, per no forçar la lletra del Reglament ni
la sensibilitat dels seus valedors, a repartir la interven-
ció d’Iniciativa Democràtica Nacional en dues elocu-
cions separades.

Esperem que aquesta pantomima, que no deixa de
posar en evidència un Reglament amb llacunes servei-
xi, si més no, per palesar la nostra legítima aspiració
que per via de modificació o d’interpretació es doni la
veu o el tractament que pertoca a una formació que,
no ho oblidem, ha recollit més del quinze per cent dels
vots emesos.

Dit això, val la pena assenyalar que aquest objectiu,
aconseguir la veu que se’ns nega, ha pogut ser assolit
en el curs de les negociacions prèvies a aquesta inves-
tidura mitjançant una fórmula que, sense hipotecar-
nos políticament, dóna satisfacció a la nostra aspiració
d’esdevenir grup mixt i/o en el seu si, agrupació par-
lamentària.

Com deia ahir en el seu discurs-programa el Sr. Marc
Forné, i cito: “som al davant del nostre país per comen-
çar una legislatura ja ben difícil per ella mateixa i més
complicada pel resultat de les eleccions generals”.

Tanmateix, i citant a l’altre candidat Sr. Oscar Ribas, hi
ha connotacions positives, citem : “En primer lloc, tots
els grups que ens vam presentar a les eleccions estem
d’alguna manera representats al Consell”, i segueix:
“això vol dir que tenim una Cambra força representa-
tiva de la societat andorrana”.

Des d’aquesta perspectiva que compartim i que ens
avala, hem escoltat amb atenció els discursos-progra-
ma dels dos candidats. No hi ha dubte -i els 1.109 vots
que ens han portat al Consell General als dos Conse-
llers d’IDN en són la prova- que, com diu el Sr. Forné,
hi ha alternatives possibles i aquest país pot generar
més d’un Cap de Govern.

En aquest moment, però, les circumstàncies ens porten
a debatre dues alternatives: per ordre de presentació,
la del Sr. Oscar Ribas i la del Sr. Marc Forné.

Des de l’òptica d’IDN no es tracta tant de votar o no
votar un o altre candidat per una qüestió de confiança
personal, sinó en funció d’un programa de govern,
evidentment, i de la seva viabilitat pràctica, del seu
realisme, en el sentit que al seu darrera hi hagi el suport

i la infrastructura d’idees i recursos humans que el faci
possible.

Estem en un moment de crisi, fet unànimement accep-
tat, i no si val a jugar a l’especulació o al maximalisme.
Cal ser agosarat, cal decidir sense abdicar, però, de cap
principi en el marc del compromís amb els nostres
electors.

IDN, tal com ja han recollit els mitjans de comunicació,
ha decidit recolzar amb els seus vots la investidura del
candidat de l’Agrupament Nacional Democràtic, Sr.
Oscar Ribas, hi ho ha fet més enllà de les diferències
polítiques que puguin separar-nos, per un sentit de
responsabilitat.

És evident que el programa de govern del Sr. Ribas no
és el nostre programa tot i, val a dir, els aires de família
que s’hi poden reconèixer fruit, segurament, de l’elas-
ticitat de programa a què es referia ahir l’altre candidat,
Sr. Marc Forné.

En qualsevol cas, aquesta circumstància, lluny de me-
rèixer la nostra desaprovació, volem valorar-la com
una manera intel.ligent d’iniciar el consens al que tan
freqüentment es refereix el Sr. Ribas en el seu discurs-
programa.

És evident, repetim, que el programa del Sr. Ribas no
és el nostre programa. No disposem del temps suficient
per fer-ne una exposició aprofundida com han fet
d’altres grups; obviarem, doncs, aquest apartat i, en tot
cas, ens referim al nostre programa electoral.

Tanmateix ens satisfà veure recollits en el discurs del
Sr. Ribas algunes de les nostres sensibilitats:

- Una política de desenvolupament del títol II de la
Constitució, que inclou les lleis d’Habeas Corpus, la
Llei del registre civil i la del matrimoni civil i la Llei
d’associacions i partits polítics.

- Una política de l’habitatge d’espectre ampli, que ens
agradaria que no es limiti a la construcció de pisos
socials i que obri la porta a una bateria de solucions
sinèrgiques.

- Una política d’immigració en termes d’equilibri entre
l’interès privat i l’interès col.lectiu, que respecti els
avantatges socials vigents dels immigrats legalment
establerts.

- Una política exterior possibilista.

- Una política econòmica que posa l’accent en l’equili-
bri pressupostari fent-ne una qüestió d’Estat, de sobi-
rania, fent-ne un primer objectiu.

- Una política econòmica que posa l’accent també en
l’optimització del funcionament de l’Administració, en
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la promulgació d’una llei marc d’ordenament fiscal
tributari i en un creixement equilibrat i sostenible.

- Una política agrícola implicada en l’ordenació del
territori i el medi ambient amb una redefinició de les
subvencions i de la negociació amb la Unió Europea
de les normes d’origen del bestiar.

- Una política, també, que contempla la creació d’un
servei d’estudis i previsió que faciliti les dades neces-
sàries per a la reordenació econòmica.

El M.I. Sr. Síndic General:

“Sr. Vicenç Alay, excuseu....”

El M.I. Sr. Vicenç Alay:

Acabo aquí. El meu temps s’ha acabat. En tot cas,
estava previst que el meu company continuï l’exposi-
ció, li passo la paraula amb el seu permís.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Passo la paraula al Sr. Vicenç Mateu.”

El M.I. Sr. Vicenç Mateu:

“Podríem estendre’ns en d’altres punts del nostre pro-
grama electoral que, més enllà del que es diu en el
programa de l’Agrupament Nacional Democràtic, es
veuen recollits i concretats.

Aquest de la concreció no era precisament el tret
característic del programa de l’AND en el discurs del
candidat Sr. Oscar Ribas.

Cinc minuts per Consellers no adscrits no donen, però,
per a massa.

En tot cas, ens felicitem de que aquest recolzament
d’IDN signifiqui el compromís del candidat i, amb ell,
el dels 15 vots que donen suport a la seva investidura,
de modificar la Llei de Nacionalitat en la línia del que
es deia en el nostre programa, especialment pel que fa
els preceptes que forcen l’esperit de la Constitució i a
la possibilitat d’adquirir la nacionalitat a partir d’uns
anys de residència i no d’una data fixa, entre altres. En
aquest tema queda per debatre la xifra que, de totes
formes i d’acord amb el compromís de l’Agrupament
Nacional Democràtic, estaria, com a màxim, en els
vint-i-cinc anys.

No tot, però, han de ser satisfaccions. Tot i reconeixent
no haver adquirit altres compromisos que la modifica-
ció del Codi de la Nacionalitat i la possibilitat d’esde-
venir grup mixt, ens hagués plagut veure recollides en

el discurs del Sr. Ribas algunes iniciatives que entenem
que són prou importants i positives per l’esdevenidor
del país. Per enumerar-ne sols algunes:

- La reforma del Codi penal, amb l’abolició d’algunes
figures delictuoses impròpies: lligadura de trompes,
vasectomia, etc.

- L’establiment d’una veritable política de defensa del
català que doni solució als problemes actuals i possi-
biliti una normalització lingüística. Convindrà amb no-
saltres, Sr. Ribas, que no n’hi ha prou amb parlar català
a Nova York; potser fóra bo, també, que es parlés el
català a l’avinguda Meritxell.

- Una referència explícita a la competitivitat de l’eco-
nomia com a eina de desenvolupament.

- Una major definició de les polítiques de benestar,
polítiques culturals, socials, educatives i sanitàries.

- La reforma del Reglament de la C.A.S.S.

- Un major èmfasi en la defensa del medi ambient i el
patrimoni natural, entre altres.

Abans de cloure aquesta intervenció no voldríem dei-
xar de referir-nos tampoc al discurs-programa del can-
didat Sr. Marc Forné.

Hem dit anteriorment que la nostra decisió no es
basava tant en una qüestió de confiança personal, que
no regatejarem al Sr. Forné, sinó en la viabilitat pràctica
d’un determinat programa de govern.

És sobre aquest últim punt que cal posar l’accent i
entenem que la candidatura que encapçala el Sr. Forné
no sembla en aquest moment aglutinar els elements
imprescindibles per a traduir-se en una alternativa de
govern suficientment sòlida.

Tanmateix, valorem molt positivament la seva presen-
tació com a candidat en un gest que l’honora i que
apunta, bandejant antigues pràctiques, a una clarifica-
ció de l’aspecte ideològic i l’exercici polític que des
d’IDN sempre s’ha propugnat.

No hi ha dubte també que compartim força punts del
seu discurs-programa, especialment els que fan refe-
rència a la racionalització de la despesa com a primer
pas en matèria econòmica, a la Llei de competències i
a la de transferències als Comuns, a la política sanitària,
entre d’altres.

És evident, però, que el programa del Sr. Forné tampoc
és el nostre programa. De totes formes, ens congratu-
lem de l’esperit que l’anima, que ha de permetre coin-
cidir en un treball parlamentari constructiu en interès
de tots.

Per finalitzar i a mode de resum: Iniciativa Democràtica
Nacional dóna, doncs, suport a la investidura del Sr.
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Oscar Ribas en una decisió puntual i meditada que
s’adreça a assegurar una governabilitat inajornable.

Correspon al mateix Sr. Ribas i al seu equip de Govern
fer-se mereixedor del nostre suport al llarg de la legis-
latura. En aquest punt, la nostra posició és diàfana i
abastament divulgada. Tenim un compromís amb els
nostres electors en base al programa electoral i aquest
compromís el respectarem escrupolosament en les
nostres iniciatives.

És en la mesura que l’acció de govern sintonitzi amb
el nostre programa que rebrà el nostre recolzament,
recolzament que en aquest supòsit no dubtem en
assegurar en la millor de les disposicions.

Moltes gràcies.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Moltes gràcies. Abans de continuar, demanaria als
candidats, vist que tenen la possibilitat d’intervenir de
nou, si volen usar d’aquesta facultat.

Doncs, suspendríem la sessió durant deu minuts abans
de tornar.”

Se suspèn la sessió a les dotze del migdia, i es reprèn
a un quart i cinc minuts de la una del migdia.

El M.I. Sr. Síndic General:

“Reprenem la sessió. Sr. Oscar Ribas disposeu de quin-
ze minuts.”

El M.I. Sr. Oscar Ribas:

“Després d’haver escoltat una altra vegada els discur-
sos-programa oferts pels diferents grups en les darreres
eleccions, crec que he de dir que no aporten res de
nou, ni tan sols el que contenien d’electoralisme.

Comprendran vostès que, en quinze minuts de torn de
rèplica que m’atorga el Reglament, no puc contestar a
les preguntes formulades ni a les crítiques, algunes o
alguna demagògiques, al meu programa.

No, no contestaré ara ni aquí, entre altres motivacions
perquè no estaríem en igualtat de condicions; vostès
han disposat de 24 hores i jo de 15 minuts, però no es
preocupin, contestaré en els propers dies o setmanes,
punt per punt, analitzant-ne cada un d’ells, pels mitjans
de comunicació.

Però sí que abans de donar per finalitzada la meva
intervenció vull remarcar, negativament al meu enten-
dre, el poc interès posat en aquest debat en els aspectes
financers públics. És un tema que em dóna la sensació

que vol eludir-se, perquè l’única solució viable no és
electoralista.

Se’n parla, sí, però no s’hi aprofundeix. Per contra, es
demana als candidats que precisem més en d’altres
punts secundaris perquè aquests sí que són electora-
listes.

Em reafirmo en el que vaig dir ahir en el discurs: la
reestructuració pressupostària per mitjà dels ingressos
ordinaris és urgent, urgentíssima.

Les propostes legislatives respectives en aquest sentit
i per aquest camí han de ser votades abans de l’estiu
per poder ser efectives per a l’exercici 1995.

Contestaré només a una pregunta que ha formulat el
Sr. Garrallà: quines són les perspectives d’equilibri del
pressupost del 1994? També ho vaig dir ahir en el
discurs-programa. El pressupost ja presentat pel Go-
vern anterior ja està en possessió d’aquesta Cambra: la
inversió nova per a 1994 és zero perquè l’endeutament,
l’escala d’endeutament seria a partir d’aquests mo-
ments -i això està en els estudis fets des de 1989-
progressiva i arribaria només en dos o tres anys, de no
solucionar-se el problema d’ingressos, a situacions
totalment inaguantables.

I, no ens enganyem! Per la responsabilitat política que
hem adquirit, els dos candidats a Cap de Govern som
també parlamentaris i, almenys per a mi, pel que a mi
respecta, vull ésser honest, honest políticament, per-
què estem parlant de política aquí, en aquests mo-
ments. Em dirigeixo més enllà d’aquesta Cambra per
reafirmar que no hi ha altra solució viable que una llei
general tributària amb impostos indirectes, i a això m’hi
han conduït deu anys de reflexió, d’analitzar tots els
estudis que obren en poder d’aquesta Cambra i del
Govern i perquè, senyors, no es poden fer miracles. I
el proper Cap de Govern, sigui qui sigui, no tindrà el
do de fer miracles.

Que no se’m faci dir, com aquí se’m volia fer dir,
tergiversant potser el discurs d’ahir, que al meu enten-
dre era força clau, que totes les mesures alternatives
que proposo i que proposen els diferents grups parla-
mentaris no són la solució viable per solucionar aquest
greu problema. Seran sempre solucions afegides i par-
cials.

I contesto a una altra pregunta i aquí ja acabo, que m’ha
formulat el Sr. Garrallà i el seu grup parlamentari, sobre
quina xifra xifro jo el pressupost normal d’Andorra,
que si entre vint i quaranta mil milions. Crec que avui
el mínim imprescindible perquè l’Estat funcioni correc-
tament i pugui fer la inversió mínima, el situaria, sense
precisar la xifra, sobre els trenta mil milions de pesse-
tes.
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Gràcies.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Sr. Marc Forné teniu la paraula.”

El M.I. Sr. Marc Forné:

“Gràcies, Sr. Síndic.

Voldria primer fer un petit incís només per dir que
procuraré contestar tant com pugui en quinze minuts
a la major part de les intervencions o, almenys, intentar
globalment fer un comentari de la filosofia de cada un
dels grups que ha contestat els nostres programes. No
em sembla adient el que ha dit el candidat a Cap de
Govern Sr. Oscar Ribas, de què ell contestarà pels
mitjans de comunicació, -cosa que fa sovint, evident-
ment, com a Cap de Govern-, i si ho fa referint-se a
impostos i taxes cada vegada que hi parli, prefereixo
que en parli aquí, en aquest Parlament Andorrà, tant
com pugui i com ha fet amb el seu programa, i com ha
fet molt breument en comentar-lo.

Començant per la CNA, ha posat de manifest el Sr.
Antoni Cerqueda, evidentment, totes les diferències
que ens separen i que han fet impossible arribar a una
coalició per fer Cap de Govern. No hi vam estar gaire
lluny, com es va veure a l’hora de l’elecció de la
Sindicatura, però des dels programes electorals i la
campanya electoral ja sabíem què ens separava.

L’Antoni Cerqueda ha ponderat, molt correctament al
meu entendre, els punts de discrepància que tenim i,
en canvi, també ha dit, confirmant el que deia en el seu
programa, una sèrie de punts que crec que el Cap de
Govern que sigui elegit haurà de tenir en compte i que
no estan en els programes ni d’ell ni meu. Per tant,
l’aportació de la CNA a la legislatura en què entrem
també l’entenc importantíssima i crec que serà bona de
tenir en compte.

Naturalment, el tema de les privatitzacions -i això
valdrà per a tots els grups polítics- és la nostra bèstia
negra, sembla ser. El Partit Liberal ha tingut la idea clara
de dir què en pensa, en tots els temes ho ha dit, però
s’ha interpretat quan s’ha volgut exageradament, i no
ho dic per la CNA sinó per altres opcions.

Nosaltres parlem de privatitzar una part d’algunes em-
preses estatals. Sabem que les empreses estatals, com
la FEDA i com l’STA -sobretot la FEDA-, són objecte
d’una recuperació de sobirania andorrana després
d’una llarga lluita a la qual hi vam ser tots els que estem
aquí, crec que podem dir-ho, i no creiem que ens estem
venent una sobirania quan cedim una petita part, una
part minoritària, quan proposem d’estudiar-ho. Perquè

s’ha de començar per aquí: nosaltres diem que propo-
sem estudiar, només, de cedir una petita part de la
sobirania comercial en aquest tema, no a interessos
privats sinó a un accionariat popular, que això no és
diu mai i nosaltres ho hem dit sempre.

Els comentaris del Sr. Simó Duró els podem subscriure
totalment. Ell ha parlat de nacionalisme, ha parlat de
vital centralisme lingüístic. Tant de bo, tant de bo que
puguem seguir en aquesta Cambra enriquint el nostre
llenguatge amb les aportacions de les parròquies com
Ordino i com Canillo, en les quals es preserva més que
a Andorra la Vella, certament, i més que a Escaldes i a
Sant Julià la puresa del llenguatge andorrà, l’autèntic
andorrà de sempre, i que crec que és una aportació
important a la nostra llengua comuna catalana.

Quant a l’agricultura, tot el que ha dit és assumible,
segur i, per tant, els punts de proximitat amb la CNA
són molt evidents.

També al Sr. Manuel Mas, evidentment, només li puc
dir que la seva explicació sobre comerç i turisme per
lleure tot l’increment de la manera d’obtenir funciona-
ment de societats a Andorra més àmpliament, també
ho hem de subscriure. En això, tots plegats, el Govern
que entri haurà d’agafar bona nota del pla estratègic i
dels altres estudis que s’han fet i, per tant, crec que
també en aquest aspecte. Afortunadament, aquesta
legislatura comença amb un nou estil de fer política,
com s’ha dit, un nou estil que ja s’ha posat de manifest
aquí i que és altament positiu.

Quant al grup de Consellers de Canillo i de La Massana
i les seves diferències amb nosaltres. Han insistit molt
més encara, també com la CNA, en el model d’Estat,
però s’ha de remarcar i vull insistir-hi, que quan parlem
del model d’Estat nosaltres partim d’una Constitució i
d’unes lleis de transferències i competències votades,
acceptades i assumides per nosaltres i per tot el país,
assumides fins al punt que no hem proposat la modi-
ficació d’aquestes lleis, ni creiem que la proposarem
aviat, no serà així, perquè creiem que el que permeten
aquestes lleis és una interpretació i un funcionament
de les pròpies lleis que molts altres grups també han
dit i que fan possible que no hi hagi ni un centralisme,
ni una divisió de l’Estat en set estats.

La Coalició Nacional, la CNA, ha dit que s’hauria de
tendir a què les gestions que s’hagin de fer quan un
particular s’ha de dirigir a l’Administració, si les pot fer
l’administració local no hagin d’anar més enllà. Hi
estem perfectament d’acord, creiem que és així, quan
s’ha de demanar qualsevol permís a un Quart, després
a un Comú i finalment al Govern s’estan triplicant les
gestions a fer i no és necessari que sigui així.
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La crida a l’estabilitat l’ha feta en Jaume Bartumeu,
llargament. He de dir que m’ha sorprès el seu discurs
perquè estem en llocs oposats, com està clar, física-
ment fins i tot, i tenia la impressió i esperava, com era
lògic, que els seus comentaris s’estendrien molt més
sobre el meu programa que sobre el d’Oscar Ribas.

No ha estat així, com tots hem constatat. La Nova
Democràcia representada per en Jaume Bartumeu ha
insistit molt en què, evidentment, no són liberals -això
és evident-, però, en canvi, ha atacat d’una manera
molt constant la figura del Cap de Govern, candidat
seu, i a mi m’ha semblat una catilinària a la qual només
li faltava començar per allò de: “fins quan abusaràs de
la nostra paciència, Oscar?”. No ho ha dit, però crec
que s’hagués semblat a Ciceró, perquè el que ell ha dit
sobre el candidat a Cap de Govern Oscar Ribas ho
subscriu molta gent. Hi ha un problema de saber si el
que ell ha dit es farà, perquè el Sr. Oscar Ribas ha estat
Cap de Govern quatre vegades, ja té quatre programes
i, és clar, els resultats són els que s’han d’analitzar, i es
poden analitzar molt llargament i aquí, evidentment,
no tenim temps de fer-ho.

Quant al Sr. Ladislau Baró, ell sí, ell sí que ha fet el
treball que havia de fer. Lògicament, s’ha dirigit sobre-
tot al programa que he presentat jo del nostre grup i,
amb la seva coneguda ciència política, per això és el
més expert de tots segurament aquí, ha fet compara-
cions que a mi no deixen de sorprendre’m, perquè
quan ell creu que pot parlar dels liberals s’embala amb
Adam Smith, que ja és una figura històrica -no?-, bas-
tant històrica, afegint-hi a continuació la senyora Tat-
cher. La veritat és que em fa caure en una temptació,
en la qual no cauré, de comparar els demòcratacris-
tians amb l’Andreotti, que és molt més recent, encara
és viu, i n’hi ha de demòcratacristians en el seu grup,
no? Per tant, crec que dins el debat normal d’idees
aquestes floritures de fer sortir aquí comparacions
estrangeres no les necessitem.

El que sí que veig, i com a conclusió general, és que
resulta que nosaltres som els únics que hem dit en
aquesta Cambra que som una opció política concreta,
amb un objectiu internacionalment conegut, que és el
liberal.

El fet d’haver dit això, sembla ser que d’alguna manera
ens situa en el punt de mira de tothom, perquè ens fa
l’efecte i tenim la impressió que manifestem i ocupem
un espai polític molt cobejat o desitjat per altres i ens
agrada que sigui així. Ens agrada que sigui així perquè,
tal com ha dit en Ladislau Baró, aquest sistema no és
definitiu, tot es pot moure; evidentment, tot es mourà
i tenim la impressió que es mourà més allà davant que
pel costat d’aquí.

Per què? Perquè en aquesta cobejança de les idees
liberals, o en aquest referir-se a les idees liberals que
fan molts, resulta que nosaltres hi som, i les hem dit, i
les mantenim i si el Sr. Ladislau Baró i els seus com-
panys ens poden ajudar a modernitzar el desenvolu-
pament de les idees liberals encara més del que
nosaltres mateixos fem, hi estem perfectament oberts.
Amb una diferència, però, que nosaltres no ho farem
amb masoquisme, com sembla que ell implica al Sr.
Bartumeu, que ho fa amb masoquisme això d’ajudar a
l’Oscar Ribas.

Sí que ho semblaria, perquè en el moment en què el
Sr. Bartumeu ha fet l’explicació que ha fet sobre la
desconfiança que té de l’Oscar Ribas, quan després el
votarà, evidentment, no sé si és masoquisme o és un
càlcul polític. Jo sí que ho sé, jo crec que hi ha un càlcul
polític molt evident: la projecció d’home d’estat d’en
Jaume Bartumeu no cal que la inventem ara i, per tant,
ell ha fet una opció de govern, ell ha fet una opció de
governabilitat, els seus objectius i els del seu grup ja es
veuran més endavant. Evidentment, nosaltres els veu-
rem una mica des de la barrera, des de l’altre costat i
aquest nou estil de fer política i de parlamentarisme
que aquí s’ha posat de manifest, crec que si que podem
concloure, referint-nos també a IDN, dient, a part que
han dit l’únic adjectiu una mica altisonant, de la pan-
tomima, no se n’ha sentit com mai d’aquest nivell,
però, en fi, es compren perfectament, encara que jo no
l’hagués dit, i s’ha de dir que IDN coincideix amb
nosaltres amb el model d’Estat, de la qual cosa ens
alegrem i que m’ha donat la impressió que no ens
votarà, que no em votarà a mi l’IDN, només perquè no
podem fer majoria.

Tinc la sensació que pel que han dit tant en Vicenç Alay
com en Vicenç Mateu els agradaria més votar-nos a
nosaltres que votar al Sr. Oscar Ribas, però com que
no podem arribar a manar val més que mani el Sr.
Oscar Ribas, així ho he entès. Podrà contestar-me si
vol, és a dir, no podrà, però preferiria que pogués.

El que voldria dir és això: que, finalment i centrant el
debat en la serietat que requereix, evidentment, s’ha
de dir que aquest nou model de fer política comença
ara. Que tota aquesta sessió d’investidura, bé, d’elecció
i de presentació de programes del nou Cap de Govern,
ha canviat molt, ha canviat moltíssim fins al punt,
evidentment, de deixar una mica desmarcat al candidat
a Cap de Govern que guanyarà les eleccions avui,
perquè ell estava acostumat a l’altre sistema  -jo sóc
nou aquí, en aquesta Casa, totalment; per tant, no m’ha
semblat gaire difícil adaptar-me al que és aquest siste-
ma i al que és el Reglament del Consell-. Perquè, és
clar, si el Sr. Oscar Ribas comença per dir que ho
explicarà als mitjans de comunicació, que ho faci, ho
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haurà de fer, però ens hagués agradat més sentir-ho
aquí perquè, evidentment, l’oposició és desitjable i
nosaltres l’hem exercit d’una manera responsable,
creiem.

Ens fa l’efecte que tots plegats, tots els grups que estan
en aquesta Cambra han fet un bon servei a la demo-
cràcia andorrana, que no és de fa quatre dies sinó de
bastant temps, malgrat el nou sistema electoral que
s’ha posat en marxa i la Constitució, i lluny de pensar,
com ha dit el Sr. Baró, que nosaltres estem una mica
tebis, que estem una mica freds a l’hora d’aplicar la
Constitució en el títol II. No és de cap manera així i això
ho veurà i ho demostrarem, i això sí que ho demostra-
rem aquí dins, no als mitjans de comunicació, sinó aquí
cada vegada que el seu Govern o el seu grup proposi
una llei a votar, tant del títol II com de tots els altres
títols.

La Constitució la tenim perfectament assumida. Això
va quedar ben clar, si ho recorda, quan a Andorra la
Vella la constituent va venir a explicar els treballs
constitucionals; em sembla que va quedar claríssim
que va tenir tot el suport nostre en aquell moment,
públicament, i així va ser amb el Síndic que hi havia
llavors i amb vostè mateix, Sr. Baró i amb el Sr. Bartu-
meu. Per tant, creiem que només som coherents, no-
més som res més que coherents en continuar dient el
que hem estat dient sempre.

El que passa és que el nostre programa és molt extens,
tal com vam dir, i s’ha de llegir bé i s’ha d’interpretar el
que diu, i no s’ha d’interpretar d’una manera que es
puguin desviar les seves conclusions.

És clar que per al candidat Sr. Oscar Ribas el tema
fonamental -i també per a molts- és el tema de les
finances, això és segur, no ho és per a ell sol sinó per
a tothom. Aquí hi haurà un treball important a fer. El
que passa és que el balanç que parlava de fer l’AND
abans d’arribar aquí ara ja s’ha deixat de costat. Creiem
que aquest balanç proposat per un agrupament que
venia del Govern, i que venia del Govern de molts
anys, contràriament a nosaltres, era més fàcil que ja el
tinguessin fet, claríssimament, d’una manera molt més
clara del que ha sortit aquí.

Per tant, ens fa l’efecte que amb tots els mitjans de
l’Administració al seu abast, s’havia d’haver proposat
molt més clarament quina és la situació real del deute
i de les possibilitats de tirar endavant amb propostes
més concretes com han demanat, per exemple, el Sr.
Simó Duró  i el Sr. Garrallà i que no han obtingut
contesta encara aquí.

Però, anant més enllà d’això, el que s’ha de dir, per
concloure -em sembla que estic dins del temps, justet-,
és que tots plegats podem anar endavant, tal com vaig

dir en el meu discurs, i encara que se m’acusi d’una
certa demagògia en algun moment les coses que es
diuen sentides no poden ser mai demagògiques, en
sembla a mi, perquè són realment les que un pensa.
Em sembla que el suport que pugui tenir una proposta
del Govern del Sr. Oscar Ribas en aquesta Cambra
requerirà molts esforços durant la legislatura per part
de la majoria i per part dels altres. Aquests esforços
tothom ha dit que està disposat a fer-los, i això és la
part més positiva de tota aquesta sessió.

Del començament d’aquesta legislatura en depèn el
futur d’Andorra, més que de cap altra, n’estic conven-
çut i crec que n’estem tots convençuts. Per tant, haurem
de fer tots el màxim possible per fugir de personalis-
mes, haurem de deixar de banda a partir d’ara -evident-
ment, s’hauran acabat- les qualificacions i les
comparacions estrangeres i haurem d’anar per feina
per la nostra Andorra, que em sembla que per això som
aquí.

Gràcies, Sr. Síndic.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Procedirem doncs al nou torn de paraula per als grups
parlamentaris. Recordo que aquest cop es disposa de
deu minuts. Coalició Nacional Andorrana, Sr. Antoni
Cerqueda.”

El M.I. Sr. Antoni Cerqueda:

“Hem sentit, doncs, el que el Sr. Oscar Ribas ens ha dit
en general i nosaltres ens sentim afectats en quant som
un dels grups que han fet propostes alternatives per
evitar, i si no pot ser evitar almenys retardar el màxim
possible, qualsevol sistema impositiu.

Miri, jo el que no sé és com sap vostè que no són
suficients les propostes alternatives que s’han fet i que
hem dit que no eren exhaustives. N’hi poden haver
d’altres, perquè, per exemple, en el pressupost presen-
tat per a l’exercici 94, vostè ha dit que el tenia aquesta
Cambra, doncs, hi ha un dèficit previst, un nou dèficit
al voltant dels set mil milions de pessetes.

Miri, si es constituís aquest fons de garantia bancària,
que se n’ha parlat abans, a través de la Llei d’ordena-
ment del sistema financer aprovada fa poc per l’ante-
rior Consell, només que aquest fons de garantia fons
de l’ordre dels 20, 25 o 30.000 milions de pessetes,
aquests diners, invertits en el mercat de capitals, sim-
plement a un 10% ja podrien aportar a les arques de
l’Estat 2.000, 2.500 o 3.000 milions de pessetes. Fixi’s,
només amb això ja no estaríem parlant d’un dèficit de
7.000, ja estaríem parlant d’un dèficit de 4.000 i ja ens
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hauríem estalviat 3.000 milions d’impostos. I si totes
aquestes noves fonts possibles que nosaltres li hem
plantejat s’estudiessin i es posessin a la pràctica, qui
sap? Tant de bo no fos necessari posar impostos en
aquest moment en què el país no pot suportar-ho.

El que nosaltres entenem és que potser hi ha una certa
facilitat en dir “bé, la solució és posar impostos”. Clar,
això és una solució i a tothom se li ocorre. Nosaltres
entenem que abans de caure en això s’ha de fer l’esforç
de posar en pràctica totes aquestes possibilitats que
avui el país té i que l’Estat es pot permetre i que després
d’haver fet aquest esforç, si llavors encara no són
suficients, tornem a parlar d’un sistema impositiu.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“El Sr. Manuel Mas.”

El M.I. Sr. Manuel Mas:

“Només em queda temps per aclarir dos punts que em
sembla que són importants.

Per un cantó, s’ha intentat -potser no hem fet ben fet-
de fer una resposta als dos discursos-programa que es
van formular ahir, el del Sr. Oscar Ribas i el del Sr. Marc
Forné. Per tant, no hi ha hagut cap temptativa de fer
un discurs-programa nou; fins i tot per part nostra s’ha
reclamat que hi haguessin acords parlamentaris previs
a segons quines accions del Govern que ahir es van
anunciar. Per tant, això vol dir que és una cosa o, en
tot cas, és un efecte nou.

Només un punt que penso que és important. Aquí s’ha
repetit en diferents ocasions, i el Sr. Ladislau Baró ho
ha dit en la seva exposició anteriorment, estem en un
nou estil de fer política o, en tot cas, estem en un nou
estil de dirigir i de governar aquest país.

Entenem nosaltres que, en tot cas, a partir de la Cons-
titució estem dins un règim parlamentari; per tant,
establir diàlegs a través dels mitjans de comunicació ho
trobo una mica complex i una mica difícil i entenc que
el diàleg, especialment si hi ha una voluntat de consens
i especialment si hi ha una voluntat de progressar i
d’anar endavant, s’ha d’establir en aquesta Cambra.

Els mitjans de comunicació, els privats, ja fan la feina
que han de fer, almenys així m’ho sembla, i els públics,
en tot cas, com ha dit en aquesta intervenció que ha
intentat fer el que ara parla en la seva anterior interven-
ció, els mitjans de comunicació nacionals i oficials han
d’estar al servei de totes les forces polítiques, no només
d’una part.

Res més, Sr. Síndic. Moltes gràcies.”

El M.I. Sr. Simó Duró:

“Malgrat s’hagi comentat que el llenguatge avui és un
altre llenguatge, només voldria dir que aquí, en aques-
ta sala, els cabells ja se m’hi han fet blancs i si agafés
tot el repertori de tota una sèrie de realitzacions que el
Sr. Oscar Ribas ens proposa per al futur, veuríem que
algunes ja al 79 havien estat plantejades, d’altres ja se
n’havia pres l’acord i, malgrat el seu llarg pas per aquí,
cap s’havia fet realitat.

Persones d’aquest tipus penso que, quan hi ha una
mica de memòria, és molt difícil d’obtenir la confiança.

He dit.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Hi ha algú més? Doncs passaré la paraula al Grup
Canillo-Massana.”

El M.I. Sr. Enric Casadevall:

“Gràcies, Sr. Síndic.

Nosaltres fèiem la interpretació del Reglament en el
sentit que els candidats tenien quinze minuts per con-
testar a cada plantejament. Veig que la interpretació
que se n’ha fet és una altra, per tant, no podem rebatre
les seves manifestacions. Ens limitarem a fer una justi-
ficació de vot que servirà per després.

Els Consellers Generals de l’Agrupació Canillo-Massa-
na, en nom dels quals prenc la paraula, emetrem dues
abstencions de vot a la candidatura per a Cap de
Govern per la legislatura que acabem d’iniciar.

La nostra posició com a grups d’opinió política en
relació als anhels programàtics per aquesta legislatura,
va quedar plasmada en el contingut dels nostres res-
pectius programes polítics per a aquestes eleccions i,
com a grup parlamentari, acaba de ser palesada nova-
ment en la nostra valoració i dissensions relatives al
contingut dels discursos-programa dels dos candidats
a Cap de Govern.

Efectivament, pel que afecta als continguts programà-
tics dels discursos-programa, la nostra posició no és
rotundament oposada a cap dels dos programes que
avui s’han debatut, en la seva totalitat, però si bé no
existeixen divergències notables sí que existeixen al-
gunes diferències.

No obstant, vull manifestar en nom de l’Agrupació
Canillo-Massana que la nostra voluntat de treball va i
anirà durant tota la durada d’aquesta legislatura en el
sentit de la tasca útil per al país en la consolidació de
la configuració de l’Estat de Dret parlamentari recent-
ment assolit, en el manteniment de l’Estat-nació equi-
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librat, comptant amb totes les persones i amb tots els
territoris que el conformen.

Caldrà tenir en compte totes i cadascuna de les neces-
sitats, que són moltes, que presenta el nostre Principat
i, si bé gairebé totes són indefugibles, no totes són
abordables de cop.

Caldrà definir prioritats, caldrà afrontar debats cons-
tructius i hi estem disposats. Volem col.laborar en la
mesura de les nostres possibilitats; el nostre país i els
seus ciutadans ho mereixen i no els podem defraudar.

I així ho farem pel bé comú durant tota la legislatura
que encetem avui.

Finalment, ens permetem ja des d’ara adreçar la nostra
felicitació cordial al virtual Cap de Govern, Sr. Oscar
Ribas, que ben segur serà elegit per majoria d’aquesta
Cambra Parlamentària.

Conscients que el país demana solucions, compti amb
nosaltres per dur a terme totes les decisions que siguin
beneficioses per a Andorra.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Passo la paraula a Nova Democràcia, Sr. Jaume Bar-
tumeu.”

El M.I. Sr. Jaume Bartumeu:

“Gràcies, Sr. Síndic.

Sr. Marc Forné, és normal, pensem nosaltres, que ha-
guem parlat més del discurs-programa del candidat
Oscar Ribas que no pas del de vostè; no per res, sinó
perquè com hem anunciat a l’inici de la nostra inter-
venció havíem decidit donar-li suport després d’unes
converses i d’uns acords polítics amb ell.

Per tant, havíem d’explicar clarament fins on arribava
la nostra confiança i perquè. Li hem contestat a vostè
que evidentment no érem liberals però això tothom ho
sap com bé diu -no?-, i aprofito per precisar-ho, però
probablement quan es llegeixi el nostre discurs i es
difongui es podrà tornar a analitzar i no crec que d’unes
frases puntuals se’n vulgui extreure tots els acords que
hi puguin haver amb el candidat que votarem.

Només faré una precisió, que la faig al seu grup:
nosaltres no proposem únicament un impost general
indirecte i res més. Nosaltres proposem, ho he dit
durant el discurs i ho repeteixo ara, que es redueixin,
per exemple, per protegir el comerç, les tarifes de
l’I.M.I. per mantenir la competitivitat. Per tant, que no
se’ns vulgui fer dir que volem encara carregar fiscal-
ment més sobre sectors de l’economia que estan patint;
al contrari, volem alleugerir-ne alguns perquè d’altres

que no contribuïm també ajudem a assumir les carre-
gues de l’Estat.

Vostè ha fet llargues referències, o un parell de refe-
rències, a mi que, evidentment, no soc candidat i a la
qüestió del masoquisme de què havia parlat el presi-
dent del grup parlamentari de l’AND.

Miri, nosaltres votem al candidat Oscar Ribas no per
masoquisme, sinó per responsabilitat. Probablement,
el company Ladislau Baró ha tingut una petita equivo-
cació perquè no m’estranyaria que dins el seu propi
grup algú sí que hagi de fer un gran exercici de maso-
quisme per votar a l’Oscar Ribas, però això ja és un
problema que a Nova Democràcia no ens afecta.

En tot cas, el nostre discurs ha estat de parlar clar
perquè entenem que els acords polítics i els eventuals
consensos es fan des de la claredat dels plantejaments
i, per tant, els nostres electors saben el que vam dir
durant la campanya i avui tothom sabrà perquè votem
a l’Oscar Ribas. El votem perquè estem d’acord en
moltes coses i això ho hem dit i ara ho repeteixo; però,
sobretot, el que convé i és important és que els acords
polítics -i això seria aquest nou estil que estem invocant
tots- ja no s’han de fer a porta tancada i parlant-ne i no
explicant-ho.

Nosaltres, i no vull dir que d’altres no ho hagin fet, des
del dia tretze de desembre fins avui totes les converses
que hem tingut formals o informals amb els diferents
membres d’aquesta Cambra o amb altres agrupacions
polítiques ho hem explicat públicament, perquè ente-
nem que així és com s’ha de fer i, com que aquí no hi
ha adhesions irrompibles, nosaltres també hem expli-
cat aquí que per responsabilitat i per acords donem el
sentit que donem al nostre vot.

Res més. Gràcies.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Passo la paraula al Sr. Francesc Cerqueda pel Grup
Lliberal.”

El M.I. Sr. Francesc Cerqueda:

“Per part nostra ja hem usat el torn de paraula sobra-
dament, en tot cas el necessari, per exposar les nostres
motivacions i no agafarem més temps. Pensem que els
jocs estan fets, les posicions estan ben definides i per
a nosaltres podem passar a la votació del Cap de
Govern quan vulgueu. Si la meva renúncia pot afavorir
els nostres companys d’IDN, amb molt de gust.”
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El M.I. Sr. Síndic General:

“El Reglament no ho permet. Passo la paraula a l’Agru-
pament Nacional Democràtic. Sr. Ladislau Baró.”

El M.I. Sr. Ladislau Baró:

“Gràcies, Sr. Síndic.

Entenem que el plantejament del nostre grup parla-
mentari ha quedat plasmat en la intervenció anterior.
L’Agrupament Nacional Democràtic va ser la força que
va obtenir la victòria en les darreres eleccions, va ser
la força que va guanyar les eleccions i, en aquest sentit,
ha assumit la responsabilitat de formar Govern.

Ho ha fet amb una proposta clara de pacte amb totes
les altres forces per intentar negociar punts programà-
tics, defugint en tot moment de plantejar la qüestió en
termes de personalisme. Hem intentat treballar i hem
treballat molt tots plegats, totes les forces polítiques,
per trobar punts d’aproximació, punts de consens,
punts d’estabilitat. Amb algunes forces ho hem acon-
seguit de forma més clara, amb d’altres potser no hem
pogut arribar a compromisos de cara a aquesta inves-
tidura, però no descartem en cap moment que al llarg
del treball que es farà durant la legislatura es puguin
anar concretant noves vies de diàleg i noves vies de
comunicació, comunicació que, de ben segur, es pot
tenir a través dels mitjans de comunicació.

Hi haurà intercanvis d’opinions a través dels mitjans de
comunicació, i n’hi haurà també dins el Consell Gene-
ral, dins les Comissions, dins els grups parlamentaris.

Pensem que en una societat democràtica els mecanis-
mes de circulació de la informació no han de quedar
només limitats a les pròpies institucions sinó que han
de poder-se fer amb el conjunt de la societat però
entenem que, sobretot, les Comissions del Consell
General, articulades a través dels grups parlamentaris
i amb el seu diàleg amb el Govern, han d’anar discutint
a poc a poc tota aquesta sèrie de temes que avui han
sortit aquí i que, evidentment, en una única sessió
d’unes quantes hores no es poden aprofundir i no es
poden acabar de debatre amb prou profunditat.

Penso que és una sessió molt positiva la que hem tingut
avui. Hi ha hagut un debat parlamentari força interes-
sant, hi ha hagut una gran coincidència per part de tots
els grups de cara a proporcionar estabilitat al país, de
cara a actuar des dels respectius posicionaments polí-
tics i des de la seva discrepància, sempre en termes de
responsabilitat.

Entenc que el que ara hem de fer tots plegats, Consell
General i el futur Govern que resulti escollit a partir de

la designació del Cap de Govern avui dins aquesta
Cambra, és posar-nos a treballar.

Per cloure, voldria únicament felicitar els dos candidats
a Cap de Govern, que penso que han fet dos discursos
molt equilibrats, amb clara visió del país, des d’òpti-
ques diferents.

Nosaltres, evidentment, defensem els plantejaments
presentats pel Sr. Oscar Ribas. Pensem que tenen una
gran qualitat pel que fa a l’elaboració de les propostes
concretes que se’ns presenten. Però, no obstant això,
pensem que hem pogut escoltar aquí dues interven-
cions de dos persones que estimen al país, que conei-
xen bé els problemes del país. En aquest sentit, vull
reiterar el desig de què tots plegats ens posem a treba-
llar de cara a donar estabilitat a Andorra.

Gràcies.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Dono, doncs, per finalitzat el debat. Suspendrem la
sessió per passar posteriorment a la votació. A un quart
de dues es procedirà, doncs, a la votació.”

Se suspèn la sessió a tres quarts i deu minuts d’una del
migdia.

Es reprèn a un quart de dues de la tarda.

El M.I. Sr. Síndic General:

“Reprenem la sessió. Demanaré al Sr. Secretari que
llegeixi l’article que fa referència a la votació de Cap
de Govern, l’article 123.2.”

El Sr. Secretari General en funcions:

“Article 123.2: “La votació serà pública i oral per crida,
i en ella cada Conseller General expressarà el nom del
candidat a qui vota o l’abstenció. Un cop celebrat
l’escrutini, el candidat que hagi obtingut la majoria
absoluta del Consell General serà proclamat Cap de
Govern pel Síndic General, qui comunicarà als Coprín-
ceps el nom del candidat elegit.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Bé, doncs, es passarà llista per ordre alfabètic tal com
s’ha passat a l’inici de la sessió i cada Conseller General
pronunciarà el nom del candidat votat, Sr. Oscar Ribas
Reig o Sr. Marc Forné Molné o bé l’abstenció.”
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El M.I. Sr. Vicenç Alay Ferrer:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Miquel Aleix Areny:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Josep Areny Fité:

“M’abstinc.”

El M.I. Sr. Modest Baró Moles:

“M’abstinc.”

El M.I. Sr. Ladislau Baró Solà:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Jaume Bartumeu Cassany:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Enric Casadevall Medrano:

“M’abstinc.”

El M.I. Sr. Antoni Cerqueda Gispert:

“M’abstinc.”

El M.I. Sr. Francesc Cerqueda Pascuet:

“Marc Forné Molné.”

El M.I. Sr. Jordi Cinca Mateos:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Josep Dallerès Codina:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Simó Duró Coma:

“M’abstinc.”

La M.I. Sra. Maria Rosa Ferrer Obiols:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Marc Forné Molné:

“Marc Forné Molné.”

El M.I. Sr. Josep Garrallà Rossell:

“M’abstinc.”

El M.I. Sr. Antoni Martí Petit:

“Marc Forné Molné.”

El M.I. Sr. Manuel Mas Ribó:

“M’abstinc.”

El M.I. Sr. Jordi Mas Torres:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Vicenç Mateu Zamora:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Pere Moles Aristot:

“Marc Forné Molné.”

El M.I. Sr. Francesc Xavier Mora Baron:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Josep Angel Mortés Pons:

“M’abstinc.”

El M.I. Sr. Jaume Riba Sabaté:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Oscar Ribas Reig:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Josep Anton Ribes Roca:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Estanislau Sangrà Cardona:

“Marc Forné Molné.”
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El M.I. Sr. Jordi Torres Alís:

“Oscar Ribas Reig.”

El M.I. Sr. Joan Travesset Grau:

“Oscar Ribas Reig.”

La M.I. Sra. Maria Rosa Ferrer:

“El Sr. Oscar Ribas Reig ha obtingut 15 vots, el Sr. Marc
Forné 5 vots i vuit abstencions.”

El M.I. Sr. Síndic General:

“Proclamo, doncs, Cap de Govern al Sr. Oscar Ribas
Reig.

S’aixeca la sessió.”

Són tres quarts de dues de la tarda.
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